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Milí Lánováci,
pojďme si připomenout pár akcí, které jsou za námi, a taky 
nastínit, co nás čeká.

Setkání s potomky bývalých obyvatel naší obce
V sobotu 18. srpna proběhlo mimořádné setkání, kdy nás 

navštívili potomci bývalých německých obyvatel, jejichž 

rodiny v naší obci do konce druhé světové války žily. Tito 

hosté přijeli, aby se zúčastnili odhalení pomníku padlým

v Dolním Dvoře a aby si připomněli své lánovské kořeny

a uctili památku svých předků. Proto jsme jim vyšli vstříc

a slavnostně jsme odhalili dvě sakrální památky (z celkem 

čtyř plánovaných), jež zdobí naši obec a připomínají její 

bohatou historii, den po dolnodvorské slavnosti. Děkuji 

všem, kteří se na této události podíleli, a věřím, že setkání

s potomky bývalých obyvatel položí základ pro další 

přátelské vztahy. Podrobnější informace najdete v článku 

Karoliny na straně 7.

Oprava mostu č. 5 dokončena, začíná oprava 
mostu č. 4
S potěšením vám oznamuji, že oprava poškozených nosných 

zdí u mostu č. 5 u gumárny byla úspěšně dokončena. Jak 

jsem již psala v jarním čísle Zpravodaje, havárie tohoto 

mostu byla nečekaná a jsem ráda, že se nám podařilo zpětně 

sehnat individuální dotaci z Královéhradeckého kraje, která 

alespoň částečně pomůže tuto akci zafinancovat.

Nicméně tímto naše práce nekončí. V současné době již 

začala oprava mostu č. 4 u Malínských, která byla 

naplánována a na niž byly uvolněny finanční prostředkyi 

z rozpočtu obce. Tento projekt, zahájený v srpnu, zahrnuje 

kompletní rekonstrukci mostní konstrukce, čímž se zlepší 

jeho nosnost a bezpečnost pro všechny uživatele. Prosím 

tedy občany o trpělivost a pochopení pro dočasná omezení

v dopravě, která jsou s touto rekonstrukcí spojena.

Rekonstrukce stodoly v centru obce
Na podzim letošního roku započne dlouho očekávaná 

rekonstrukce historické stodoly, která se nachází v centru 

naší obce. Tento objekt (ve skutečnosti v minulosti stáje) 

bude po dokončení sloužit jako multifukční prostor

k pořádání různých obecních akcí, výstav a setkání. 

Momentálně se nacházíme ve fázi hledání vhodné stavební 

firmy, která bude mít celou rekonstrukci na starosti. Oprava 

stodoly bude zahrnovat jak obnovu vnějšího vzhledu, tak

i modernizaci vnitřních prostor, přičemž důraz bude kladen 

na zachování původních architektonických prvků. Věříme, 

že tato rekonstrukce přispěje k oživení centra obce a vytvoří 

nové možnosti pro kulturní vyžití našich občanů.

Nová ředitelka základní školy
Po náročném konkurzním řízení byla do funkce ředitelky 

naší základní školy jmenována paní Mgr. Simona Grégrová. 

Paní Grégrová přichází do naší školy s bohatými 

zkušenostmi v oblasti pedagogiky a vedení školských 

zařízení. Věříme, že pod jejím vedením bude naše škola 

pokračovat v úspěšném rozvoji a poskytování kvalitního 

vzdělání našim dětem. Přejeme paní ředitelce hodně úspěchů 

v nové roli.

Přeji vám krásný podzim a těším se na setkání při příštích 

obecních akcích.

     Eliška Rojtová, starostka

Chtěla bych zde nejen jménem svým, ale jménem celé Rady 

obce Lánov poděkovat za dlouholetou práci v naší škole paní 

učitelce Olze Čermákové. Myslím, že většina z nás si 

pamatuje momenty, kdy nás učila tělocvik a hlavně zeměpis. 

Za sebe můžu napsat, že i když nepatřila k těm objímacím 

paním učitelkám a vždy byla spíš přísnější, měli jsme ji moc 

rádi. Byla totiž spravedlivá a člověk u ní vždycky věděl,

na čem je.

Paní učitelka Čermáková byla průvodcem a mentorem 

několika generací dětí, které prošly lánovskou školou, za což 

jí nejen jako máma dvou dětí, ale hlavně jako starostka obce 

moc děkuju.

Takže, paní učitelko Čermáková, ať vás nová role (tentokrát 

babičkovská) baví stejně jako 38 let předávání vědomostí

v lánovské škole. Za vše ještě jednou děkujeme.

Eliška Rojtová, starostka

ZO schvaluje:

Usnesení č. 8/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 3/2024.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

ZPRÁVY Z OBCE LÁNOV 

Z ÚŘADU
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Objektivem z Lánova

Dokončená rekonstrukce mostu č. 5. Dokončená rekonstrukce mostu č. 5. Zahájena rekonstrukce mostu č. 4.

Odvodnění cesty u Fery. Odvodnění cesty u Fery.Rekonstrukce mostu č. 4.

Zpevnění ploch v centru obce. Zpevnění ploch v centru obce. Stavba oplocení kolem fotbalového hřiště.

Stavba přístřešku pro komunální techniku. Následky tlakové níže Boris.Stavba přístřešku pro komunální techniku.

Následky tlakové níže Boris. Troubení u kapliček. (foto Bohumil Veselý) Troubení u kapliček. (foto Bohumil Veselý)
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V květnu  se  narodi l  Dominik 
Schmidt ,  v červenci Štěpánka 
Mrkvicová, Daniel Bachtík a Eliáš 
Hájek. Přejeme jim mnoho štěstí
a zdraví do života.

V období od 16. 5. 2024 do 15. 8. 2024 
dovršili svá významná životní jubilea 
(uvádíme 70, 75, 80, 85 let a dále po 
roce) níže uvedení spoluobčané:

Pan Milan Lukeš
Paní Jaromíra Půlpánová
Pan Milan Lešák
Pan Jiří Patrák
Pan Jaroslav Patka
Pan Ladislav Štěpán
Pan Rudolf Knapík
Paní Kamila Kubešová
Pan Václav Slavík
Paní Libuše Haderová
Paní Jana Straková
Pan Milan Vítek
Paní Hana Zmítková
Pan Ladislav Kadavý
Paní Jana Hančová
Pan Jiří Hruška
Pan Jan Nebuský
Paní Olga Kapitániková
Pan Josef Panýr
Paní Libuše Šusteková
Pan Josef Živnustka
Paní Květoslava Kordová

Všem oslavencům srdečně přejeme 
všechno nejlepší,  mnoho štěstí
a zdraví.

V srpnu nás bohužel navždy opustila 
paní Jana Jacková ve věku 79 let.

Ráda bych jménem obce Lánov vyjá-
dřila upřímnou soustrast pozůstalé 
rodině, přátelům a blízkým.

Karolina Boková

Koncem srpna odešla do hasičského 
nebe naše dlouholetá členka, paní Jana 
Jacková. Byla u našeho sboru krás-

ných 54 let. Starala se léta o budovu 
hasičárny, uklízela, vybírala s paní 
Gyšovovou šatstvo pro Diakonii Brou-
mov, připravovala s námi občerstvení 
pro naše chlapy, když probíhal sběr 
železa. Nechyběla na žádné schůzi
a oslavě MDŽ. I přes svůj vyšší věk 
nám pomáhala na hasičských plesech. 
Vždy dobře naladěná a usměvavá
nás bavila svými veselými hláškami
a nezapomenutelnými převleky. Bylo 
milé a příjemné se s ní potkat vždy, 
nejen v hasičárně. Bude nám moc 
chybět. 

Za hasiče z Prostředního Lánova,
kteří na ni s úctou vzpomínají,

Marie Kuchařová.

17. října 2024 
uplyne osm let od 
náhlého úmrtí pana
Vlastimila Lokvence

z Prostředního 
Lánova.

        

             Vzpomínáme s láskou

  Rodina

Tradice pochodů pokračuje, letos už 
jsme měli 19. ročník. Kromě hlavní 
trasy na Sněžku je v oblibě také trasa 
kratší, vedená většinou v okolí Lánova.

Letošní výstup na Sněžku začínal 
cestou z Horního Lánova směr Dolní 
Dvůr, Hádkem na Rejdiště a dále na 
Výrovku, Luční boudu a Sněžku. Zpět 
se scházelo stejnou cestou, na Rejdiště, 
Bönischovy boudy a přes Bínu do cíle
v růžové stodole v Lánově 43 km.

Kratší trasa byla opět nová. Mění se 
každým rokem a při jejím plánování se 
zařazují méně známá, ale zajímavá 
místa. K tomu jsou využívány i polní
a lesní cesty, kde je nutno provést 
vlastní značení. Letos se procházelo 
Horním Lánovem k cyklotrase č. 4301, 
po Hančině stezce, dále lesem až
k vodopádu, zpět kolem Chlumburku, 
kolem plánované kapličky na půli 
cesty nad městský park ve Vrchlabí, 
zpět k letišti a k růžové stodole
v Lánově 13 km.

Značení tras plánuje Kája Boková
a s vlastním značením jí už po několik 
let vypomáhám. Jsme sehraná dvojka – 
moped a elektrokolo. I letos mírně 
sprchlo, ale konečný výsledek byl 
dobrý. Start v 9 hodin, návrat v 15 
hodin. V některých úsecích bylo nutné 
naše stroje tlačit.

Lánovských pochodů se zúčastňuji už 
16 let, úplný začátek mi unikl. Na startu 
po zápisu a úhradě startovného ve výši 
30,- Kč obdrží každý účastník mapku, 
pití, sušenku a lánovskou bankovku,
za kterou je v cíli nabídnuto občerst-
vení v podobě třeba guláše a piva nebo 
nealkoholického nápoje. To je úžasná 
pozornost od obce. 

Letos jsem opět pozvala naši malou 
partu turistů. Sešlo se nás sedm, dva 
zdatnější si připomněli pochod na 
Tetřeví Boudy a vydali se tam.
My ostatní jsme si užívali Hančinu 
stezku a umělý vodopád, kde se stále 
udržuje trocha vody. Prošli jsme kolem 
zajímavé trampské osady Chlumburk
a seznámili jsme se s místem a nákre-
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Usnesení č. 9/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje účetní závěrku příspěvkové organizace Základní 
škola a mateřská škola Lánov, okr. Trutnov, včetně výsledku 
hospodaření k 31. 12. 2023.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0
  

Usnesení č. 10/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje účetní závěrku obce Lánov k 31. 12. 2023, 
kterou finanční výbor projednal dne 25. 6. 2024 a doporučil 
ke schválení.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 11/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje celoroční hospodaření obce Lánov a závěrečný 
účet obce Lánov za rok 2023 včetně zprávy pověřeného 
auditora o výsledku přezkoumání hospodaření obce Lánov 
za rok 2023 bez výhrad. 

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 14/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje vnitřní směrnici o oběhu účetních dokladů.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 15/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje vnitřní směrnici k tvorbě rozpočtu.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 16/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství. Touto vyhláškou se ruší 
OZV č. 2/2020.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 18/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje finanční příspěvek na stavbu „Kaple na půl 
cesty“ v Lánově ve výši 50 000 Kč.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

ZO bere na vědomí:
Usnesení č. 4/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
rezignaci BcA. Radka Hanuše DiS. na mandát člena 
zastupitelstva obce ke dni 21. 6. 2024.

Usnesení č. 5/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
nového člena zastupitelstva obce Lánov Mgr. Zdenku 
Schliegsbirovou, nar. ..., a to ke dni 22. 6. 2024. Jmenovaná 
Mgr. Zdenka Schliegsbirová složila slib.

Usnesení č. 6/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
zprávu o kontrole plnění usnesení z minulého jednání 
zastupitelstva, které se konalo dne 23. 4. 2024. Ke zprávě 
nebylo připomínek.

Usnesení č. 12/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí smlouvu o realizaci služby. 

Usnesení č. 13/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí smlouvu o vykonání přezkoumání 
hospodaření uzavřenou mezi obcí Lánov a společností AD 
auditoři a daňoví poradci, a. s.

Usnesení č. 17/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí závěrečný účet Krkonoše – svazek měst
a obcí za rok 2023.
 

Obec Lánov rozhodla o zrušení bio-skládky v Horním 

Lánově. Toto místo bylo původně určené k odkládání trávy

a větví občanů Prostředního a Horního Lánova. Důvodem 

zrušení je neustálé a opakované odkládání odpadu, který

na tuto skládku rozhodně nepatří, jako např. trámy, dveře, 

suť, prkna s hřebíky, betony, jiný domovní odpad, atd.

S tím jsou spojeny vysoké náklady na následné třídění, odvoz

a likvidaci tohoto nežádoucího odpadu. Navíc odpad na 

skládku vozili občané a dokonce i firmy z jiných obcí! 

Skládka bude uzavřena oplocením a před plotem budou 

umístěny dva kontejnery. Jeden na trávu, seno, listí a druhý 

na větve, piliny, hobliny, křoviny, kůru. Tyto kontejnery 

budou odváženy průběžně dle potřeby. Tento princip se 

osvědčil a funguje tak již i na dalších místech v Lánově – viz 

mapa. Celkem tak bude v obci 6 míst na odkládání bio-

odpadu.

Děkujeme za pochopení
            Obec Lánov
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V květnu  se  narodi l  Dominik 
Schmidt ,  v červenci Štěpánka 
Mrkvicová, Daniel Bachtík a Eliáš 
Hájek. Přejeme jim mnoho štěstí
a zdraví do života.

V období od 16. 5. 2024 do 15. 8. 2024 
dovršili svá významná životní jubilea 
(uvádíme 70, 75, 80, 85 let a dále po 
roce) níže uvedení spoluobčané:

Pan Milan Lukeš
Paní Jaromíra Půlpánová
Pan Milan Lešák
Pan Jiří Patrák
Pan Jaroslav Patka
Pan Ladislav Štěpán
Pan Rudolf Knapík
Paní Kamila Kubešová
Pan Václav Slavík
Paní Libuše Haderová
Paní Jana Straková
Pan Milan Vítek
Paní Hana Zmítková
Pan Ladislav Kadavý
Paní Jana Hančová
Pan Jiří Hruška
Pan Jan Nebuský
Paní Olga Kapitániková
Pan Josef Panýr
Paní Libuše Šusteková
Pan Josef Živnustka
Paní Květoslava Kordová

Všem oslavencům srdečně přejeme 
všechno nejlepší,  mnoho štěstí
a zdraví.

V srpnu nás bohužel navždy opustila 
paní Jana Jacková ve věku 79 let.

Ráda bych jménem obce Lánov vyjá-
dřila upřímnou soustrast pozůstalé 
rodině, přátelům a blízkým.

Karolina Boková

Koncem srpna odešla do hasičského 
nebe naše dlouholetá členka, paní Jana 
Jacková. Byla u našeho sboru krás-

ných 54 let. Starala se léta o budovu 
hasičárny, uklízela, vybírala s paní 
Gyšovovou šatstvo pro Diakonii Brou-
mov, připravovala s námi občerstvení 
pro naše chlapy, když probíhal sběr 
železa. Nechyběla na žádné schůzi
a oslavě MDŽ. I přes svůj vyšší věk 
nám pomáhala na hasičských plesech. 
Vždy dobře naladěná a usměvavá
nás bavila svými veselými hláškami
a nezapomenutelnými převleky. Bylo 
milé a příjemné se s ní potkat vždy, 
nejen v hasičárně. Bude nám moc 
chybět. 

Za hasiče z Prostředního Lánova,
kteří na ni s úctou vzpomínají,

Marie Kuchařová.

17. října 2024 
uplyne osm let od 
náhlého úmrtí pana
Vlastimila Lokvence

z Prostředního 
Lánova.

        

             Vzpomínáme s láskou

  Rodina

Tradice pochodů pokračuje, letos už 
jsme měli 19. ročník. Kromě hlavní 
trasy na Sněžku je v oblibě také trasa 
kratší, vedená většinou v okolí Lánova.

Letošní výstup na Sněžku začínal 
cestou z Horního Lánova směr Dolní 
Dvůr, Hádkem na Rejdiště a dále na 
Výrovku, Luční boudu a Sněžku. Zpět 
se scházelo stejnou cestou, na Rejdiště, 
Bönischovy boudy a přes Bínu do cíle
v růžové stodole v Lánově 43 km.

Kratší trasa byla opět nová. Mění se 
každým rokem a při jejím plánování se 
zařazují méně známá, ale zajímavá 
místa. K tomu jsou využívány i polní
a lesní cesty, kde je nutno provést 
vlastní značení. Letos se procházelo 
Horním Lánovem k cyklotrase č. 4301, 
po Hančině stezce, dále lesem až
k vodopádu, zpět kolem Chlumburku, 
kolem plánované kapličky na půli 
cesty nad městský park ve Vrchlabí, 
zpět k letišti a k růžové stodole
v Lánově 13 km.

Značení tras plánuje Kája Boková
a s vlastním značením jí už po několik 
let vypomáhám. Jsme sehraná dvojka – 
moped a elektrokolo. I letos mírně 
sprchlo, ale konečný výsledek byl 
dobrý. Start v 9 hodin, návrat v 15 
hodin. V některých úsecích bylo nutné 
naše stroje tlačit.

Lánovských pochodů se zúčastňuji už 
16 let, úplný začátek mi unikl. Na startu 
po zápisu a úhradě startovného ve výši 
30,- Kč obdrží každý účastník mapku, 
pití, sušenku a lánovskou bankovku,
za kterou je v cíli nabídnuto občerst-
vení v podobě třeba guláše a piva nebo 
nealkoholického nápoje. To je úžasná 
pozornost od obce. 

Letos jsem opět pozvala naši malou 
partu turistů. Sešlo se nás sedm, dva 
zdatnější si připomněli pochod na 
Tetřeví Boudy a vydali se tam.
My ostatní jsme si užívali Hančinu 
stezku a umělý vodopád, kde se stále 
udržuje trocha vody. Prošli jsme kolem 
zajímavé trampské osady Chlumburk
a seznámili jsme se s místem a nákre-
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Usnesení č. 9/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje účetní závěrku příspěvkové organizace Základní 
škola a mateřská škola Lánov, okr. Trutnov, včetně výsledku 
hospodaření k 31. 12. 2023.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0
  

Usnesení č. 10/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje účetní závěrku obce Lánov k 31. 12. 2023, 
kterou finanční výbor projednal dne 25. 6. 2024 a doporučil 
ke schválení.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 11/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje celoroční hospodaření obce Lánov a závěrečný 
účet obce Lánov za rok 2023 včetně zprávy pověřeného 
auditora o výsledku přezkoumání hospodaření obce Lánov 
za rok 2023 bez výhrad. 

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 14/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje vnitřní směrnici o oběhu účetních dokladů.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 15/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje vnitřní směrnici k tvorbě rozpočtu.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

Usnesení č. 16/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství. Touto vyhláškou se ruší 
OZV č. 2/2020.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 18/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje finanční příspěvek na stavbu „Kaple na půl 
cesty“ v Lánově ve výši 50 000 Kč.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0  

ZO bere na vědomí:
Usnesení č. 4/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
rezignaci BcA. Radka Hanuše DiS. na mandát člena 
zastupitelstva obce ke dni 21. 6. 2024.

Usnesení č. 5/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
nového člena zastupitelstva obce Lánov Mgr. Zdenku 
Schliegsbirovou, nar. ..., a to ke dni 22. 6. 2024. Jmenovaná 
Mgr. Zdenka Schliegsbirová složila slib.

Usnesení č. 6/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
zprávu o kontrole plnění usnesení z minulého jednání 
zastupitelstva, které se konalo dne 23. 4. 2024. Ke zprávě 
nebylo připomínek.

Usnesení č. 12/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí smlouvu o realizaci služby. 

Usnesení č. 13/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí smlouvu o vykonání přezkoumání 
hospodaření uzavřenou mezi obcí Lánov a společností AD 
auditoři a daňoví poradci, a. s.

Usnesení č. 17/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí závěrečný účet Krkonoše – svazek měst
a obcí za rok 2023.
 

Obec Lánov rozhodla o zrušení bio-skládky v Horním 

Lánově. Toto místo bylo původně určené k odkládání trávy
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S tím jsou spojeny vysoké náklady na následné třídění, odvoz

a likvidaci tohoto nežádoucího odpadu. Navíc odpad na 

skládku vozili občané a dokonce i firmy z jiných obcí! 

Skládka bude uzavřena oplocením a před plotem budou 

umístěny dva kontejnery. Jeden na trávu, seno, listí a druhý 

na větve, piliny, hobliny, křoviny, kůru. Tyto kontejnery 

budou odváženy průběžně dle potřeby. Tento princip se 

osvědčil a funguje tak již i na dalších místech v Lánově – viz 
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odpadu.

Děkujeme za pochopení
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Děkuji vám všem a doufám, že se opět 
za rok sejdeme na dalším ročníku 
Krkonošského klání. 

Za Ranč na kopečku Helena Kopecká

Vážení přátelé a podporovatelé 
realizace projektu s názvem KAPLE 
NA PŮLI CESTY V LÁNOVĚ,
s radostí vám oznamuji, že jsme 
obdrželi peněžní prostředky ve výši 
196 377 Kč od Nadačního fondu Škoda 
Auto, a to v rámci grantové výzvy Tady 
jsem doma 2024.

Jsem velmi rád a děkuji hodnotící 
komisi, že náš projekt doporučila
k podpoře, neboť nám to umožní 
společně s dalšími dary v letošním roce 
zrealizovat zděnou část stavby kaple. 

         9. 8. 2024  Jaroslav Hanč

V neděli 18. srpna se konalo slavnostní 
odhalení dvou renovovaných památek 
– Svaté Trojice v Horním Lánově u čp. 
90 (Mikulovi) a pískovcového kříže
v Prostředním Lánově u čp. 6 (dříve 
Otmarovi, dnes Soukupovi). 

Bylo sice o moc skromnější než 
odhalení pomníku padlým v Dolním 
Dvoře o den dříve, také účastníků se 
dostavilo málo, o to víc však byla 
atmosféra tohoto prvního oficiálního 
setkání obce a místních občanů
s německými krajany přátelská. Paní 
starostka zde mohla přivítat předsed-
kyni spolku Heimatkreis Hohenelbe, 
paní Verenu Schindler, jejíž vzpomín-
ky na Dolní Lánov jsme ve zpravodaji 
již několikrát uvedli, a pana Uwe 
Thosta,  jehož rodiče pocházeli
z Lánova.

Paní starostka ve svém proslovu 
zmínila mimo jiné i fakt, že historická 
paměť byla odsunem německého 

obyvatelstva přerušena a že kvůli tomu 
neznáme například právě okolnosti 
vzniku těchto drobných památek. Paní 
Schindler přislíbila pomoc v této 
oblasti a nabídla obci podporu Heimat-
kreisu při renovacích i v budoucnosti.

Po odhalení – pomníčky vlastně ani 
zahaleny nebyly, protože je prý stejně 

už všichni viděli☺ – následovala 
prohlídka bývalé školy v Horním 
Lánově, kterou obec Lánov nedávno 
zakoupila. Poté jsme se přesunuli
na neformální posezení s pohoštěním 
do zasedací místnosti obecního úřadu
v Prostředním Lánově, kam byli 
pozváni všichni účastníci akce. Při 
družném hovoru, zvídavých otázkách
a vyprávění nám čas rychle uběhl.

Při příležitosti této události byla
v prostorách infocentra uspořádána 
výstava předmětů převážně po původ-
ních německých obyvatelích, které
na Lánovsku a v blízkém okolí nalezl 
Lukáš Tuček z Horního Lánova
s detektorem kovů. Šest vitrín nám pro 
tyto účely zcela zdarma zapůjčilo
a dokonce ochotně dovezlo Krko-
nošské muzeum ve Vrchlabí. O výsta-
vu projevili živý zájem také němečtí 
rodáci.

Do konce roku musí obec Lánov 
opravit ještě tzv. Hallerův kříž kousek 
za retenční nádrží na cyklotrase č. 4301 
a kříž na modré turistické cestě, oba
na katastru Horního Lánova.

Všechny čtyři památky jsou renovo-
vány za podpory Česko-německého 
fondu budoucnosti (ČNFB) a němec-
kého partnera – Heimatkreis Hohe-
nelbe/Riesengebirge e. V. Spolu se 
sochou Panny Marie u silnice na 
Čistou, financovanou čistě ze zdrojů 
obce, to tak bude už pět opravených 
drobných sakrálních památek v Láno-
vě.

Všechny renovace provedl hořický 
kamenosochař a restaurátor Vít Kotr-
báček. Celkové náklady za čtyři 
sakrály činí cca 380.000 Kč, přičemž 
polovinu hradí obec, 150.000 Kč 
ČNFB a 35.400 Kč Heimatkreis. 
Nesmím zapomenout ani na peněžní 
dary od německých rodáků či jejich 
potomků, jako například od paní 
Schindler a Bärbel Hamatschek. Paní 
Hamatschek je mnoho let předákem 
lánovských německých rodáků, ale 
naší akce se bohužel nemohla zúčast-
nit .  Chtěli  bychom také velice 

poděkovat tlumočníkovi André Rechli-
novi z Dolního Dvora, protože za své 
služby nic nechtěl, a rovněž Krkonoš-
skému muzeu za nevšední pomoc.

Děkuju srdečně všem, kteří s přípravou 
akce pomáhali, a také všem těm, kteří 
přišli a podpořili nás tak svou milou 
přítomností.

        Karolina Boková

Odkaz na FB Česko-německého 
fondu budoucnosti: 

sem budoucí kapličky „na půli cesty“. 
Pod Jankovým kopcem jsme si dopřáli 
malou svačinku. Dále nás cesta vedla 
městským parkem zpět na Hančinu 
stezku, odbočili jsme k trampské osadě 
v Měsíčním údolí a po cyklostezce od 
letiště jsme doputovali zpět do Lánova. 
Bankovka zafungovala – v cíli nás 
čekalo občerstvení, které pro tento účel 
připravil pan Bach – penzion Baron. 
Slunce letos opravdu pálilo, ještěže 
větší část trasy vedla stínem.

Podle údajů ze startu se pochodu 
zúčastnilo 63 pochodníků, z toho se 
trasou na Sněžku vydalo 34 vytrvalců.

Opakovaně si postesknu – škoda,
že tahle akce zaujme tak málo zájemců 
a ještě míň Lánováků. 
                        Lída Kučerová

Letošní krkonošské klání se konalo 3. 
srpna. 

Jako každý rok začalo se i letos
s přípravou už ve středu, kdy se natíraly 
překážky. Ve čtvrtek se stavěl parkur
a ohraničovalo hřiště a parkoviště pro 
auta. Pan Hampl vysekal plac na auta
a vleky na přepravu koní a též louku, 
kde stála osobní auta. V pátek se 
stavěly stany, rovnaly lavice a vše se 
připravovalo na sobotní klání. V den 
konání pomáhala celá moje rodina 
(Katka, Lucka a Tonda), Míra a Hela 
Foubíkovi, Bára a Jarda ml. Šediví, 
Pepíno a Lukáš Hofmanovi, Míša 
Machačka, Martina Seifertová, Petr 
Seifert, Karel a Jitka Capouškovi, Jana 
Lacmanová, Lada Fiker, Jura Mikule, 
Bohumil Turner, Petr Hájek, Petr 

Jandík, Slávek Pulpán, Andy Midlo-
chová, Jarča Viniklářová a Božena 
Vaníčková. Lucie Olhová dělala 
poprvé hlasatele a šlo jí to dobře.
Na parkuru byl Jiří Novotný, Lucie 
Kopecká a Jan Olha. S přípravou
a úklidem ještě pomáhali Lukáš 
Hrodek a Ondra Bošanský. A Bára 
Šedivá udělala pro jezdce za první 
místa nádherné přírodní kytice.

Též bylo hodně sponzorů – v první řadě 
obec Lánov, restaurace Car Club 
Vrchlabí, Květiny Adel Prostřední 
Lánov, Lukáš Tuček HYDRO – IZOL 
CZ, s. r. o., Horní Lánov, Diana 
Novotná a Milan Erben Valteřice, dva 
anonymní sponzoři, Pavel Vališka 
Lánov, Farma Basařovi, s. r. o., Proseč-
né, Hospoda u Kotyků Roztoky
u Jilemnice, SHD Ervin Scheiber 
Mladé Buky, Pro Hippo Kašov, paní 
Singerová Vrchlabí, Míša Buriánková 
Horní Lánov, Sbor dobrovolných 
hasičů Dolní Dvůr, Stavaři Krkonoše 
Prostřední Lánov, Lukáš Hrodek Dolní 
Dvůr, Mgr. Jaroslav Hampl, penzion 
Baron Horní Lánov, penzion Bílý 
hořec Horní Lánov, ZOD Lánov,
Stáj Dušková Vlčice, Second hand Pro-
střední Lánov, MVDr. Pavla Zázvor-
ková Vrchlabí, ADW FEED, a. s., 
krmivářská firma, JAWA Korda 
Zálesní Lhota.

Jezdců se přihlásilo 37 a koní 33. Ale tři 
koně nebyli vpuštěni na soutěže, 
protože nesplňovali očkování. Byli zde 
jezdci z Dolního Jelení, Lužan, Paky, 
Černého Dolu, Kunvaldu a Vlčic.

Na prvních místech v soutěžích
se umístili tito jezdci:

X parkur s vodičem
Viktorka Venclová – Jurášek

X parkur junioři
Silvie Čermáková – Libela

X parkur dospělí 
Gabriela Hromádková – Gip

ZM pony  
Lenka Šafránková – Laura W

ZM koně  
Eliška Sehnalová – Majka

ZM těžký kůň
Tereza Erbenová – Gábi

Z  dospělí 
Mája Kupčáková – Best Boy
(jela bezudidlově)

Z junioři 
Kristýna Kulhánková – Griff

ZL dospělí 
Nela Stražická – Vilík

Na skok mohutnosti se přihlásilo pět 
jezdců a všichni jeli bezudidlově. 
Vítězství si odnesla Katka Jindrová na 
Šejtánovi.

Western s vodičem 
Katka Farská – Sára

Western junioři
Kristýna Kulhánková – Griff

Western dospělí
Jana Jebavá – Tiffany

Také jsme opět dělali soutěž Hobby 
Horsing. V soutěži 0–6 let vyhrála 
Nelinka Špičková a v soutěži 7–18 let 
vyhrála Denisa Pozlerová.

Letos se na občerstvení prodalo 
rekordní počet párků v rohlíku, a to 
přes čtyři sta kusů. Byl guláš, vepřové 
kýty, uzené a klobásy, takže diváci měli 
co jíst, ale i pít.

Diváků, kteří přišli podpořit jezdce
a koně, bylo letos také hodně.

A tímto chci moc poděkovat všem 
sponzorům, pomocníkům na klání
i jezdcům a jejich koním a divákům. 
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Pískovcový kříž v Prostředním Lánově u čp. 6.

 Svatá trojice v Horním Lánově u čp. 90.

U křížku u čp. 6 v Prostředním Lánově.
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V cíli u zaslouženého občerstvení.

https://www.facebook.com/fondbudoucnosti/posts/pfbid02A9dT6F3SdiKfGopxdPpYXbGSMAR9jXCstPMqabyWR68iDZgfeNrqV5AoohTQMCxil

Str�nka6#https://www.facebook.com/fondbudoucnosti/posts/pfbid02A9dT6F3SdiKfGopxdPpYXbGSMAR9jXCstPMqabyWR68iDZgfeNrqV5AoohTQMCxil
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Děkuji vám všem a doufám, že se opět 
za rok sejdeme na dalším ročníku 
Krkonošského klání. 

Za Ranč na kopečku Helena Kopecká

Vážení přátelé a podporovatelé 
realizace projektu s názvem KAPLE 
NA PŮLI CESTY V LÁNOVĚ,
s radostí vám oznamuji, že jsme 
obdrželi peněžní prostředky ve výši 
196 377 Kč od Nadačního fondu Škoda 
Auto, a to v rámci grantové výzvy Tady 
jsem doma 2024.

Jsem velmi rád a děkuji hodnotící 
komisi, že náš projekt doporučila
k podpoře, neboť nám to umožní 
společně s dalšími dary v letošním roce 
zrealizovat zděnou část stavby kaple. 

         9. 8. 2024  Jaroslav Hanč

V neděli 18. srpna se konalo slavnostní 
odhalení dvou renovovaných památek 
– Svaté Trojice v Horním Lánově u čp. 
90 (Mikulovi) a pískovcového kříže
v Prostředním Lánově u čp. 6 (dříve 
Otmarovi, dnes Soukupovi). 

Bylo sice o moc skromnější než 
odhalení pomníku padlým v Dolním 
Dvoře o den dříve, také účastníků se 
dostavilo málo, o to víc však byla 
atmosféra tohoto prvního oficiálního 
setkání obce a místních občanů
s německými krajany přátelská. Paní 
starostka zde mohla přivítat předsed-
kyni spolku Heimatkreis Hohenelbe, 
paní Verenu Schindler, jejíž vzpomín-
ky na Dolní Lánov jsme ve zpravodaji 
již několikrát uvedli, a pana Uwe 
Thosta,  jehož rodiče pocházeli
z Lánova.

Paní starostka ve svém proslovu 
zmínila mimo jiné i fakt, že historická 
paměť byla odsunem německého 

obyvatelstva přerušena a že kvůli tomu 
neznáme například právě okolnosti 
vzniku těchto drobných památek. Paní 
Schindler přislíbila pomoc v této 
oblasti a nabídla obci podporu Heimat-
kreisu při renovacích i v budoucnosti.

Po odhalení – pomníčky vlastně ani 
zahaleny nebyly, protože je prý stejně 

už všichni viděli☺ – následovala 
prohlídka bývalé školy v Horním 
Lánově, kterou obec Lánov nedávno 
zakoupila. Poté jsme se přesunuli
na neformální posezení s pohoštěním 
do zasedací místnosti obecního úřadu
v Prostředním Lánově, kam byli 
pozváni všichni účastníci akce. Při 
družném hovoru, zvídavých otázkách
a vyprávění nám čas rychle uběhl.

Při příležitosti této události byla
v prostorách infocentra uspořádána 
výstava předmětů převážně po původ-
ních německých obyvatelích, které
na Lánovsku a v blízkém okolí nalezl 
Lukáš Tuček z Horního Lánova
s detektorem kovů. Šest vitrín nám pro 
tyto účely zcela zdarma zapůjčilo
a dokonce ochotně dovezlo Krko-
nošské muzeum ve Vrchlabí. O výsta-
vu projevili živý zájem také němečtí 
rodáci.

Do konce roku musí obec Lánov 
opravit ještě tzv. Hallerův kříž kousek 
za retenční nádrží na cyklotrase č. 4301 
a kříž na modré turistické cestě, oba
na katastru Horního Lánova.

Všechny čtyři památky jsou renovo-
vány za podpory Česko-německého 
fondu budoucnosti (ČNFB) a němec-
kého partnera – Heimatkreis Hohe-
nelbe/Riesengebirge e. V. Spolu se 
sochou Panny Marie u silnice na 
Čistou, financovanou čistě ze zdrojů 
obce, to tak bude už pět opravených 
drobných sakrálních památek v Láno-
vě.

Všechny renovace provedl hořický 
kamenosochař a restaurátor Vít Kotr-
báček. Celkové náklady za čtyři 
sakrály činí cca 380.000 Kč, přičemž 
polovinu hradí obec, 150.000 Kč 
ČNFB a 35.400 Kč Heimatkreis. 
Nesmím zapomenout ani na peněžní 
dary od německých rodáků či jejich 
potomků, jako například od paní 
Schindler a Bärbel Hamatschek. Paní 
Hamatschek je mnoho let předákem 
lánovských německých rodáků, ale 
naší akce se bohužel nemohla zúčast-
nit .  Chtěli  bychom také velice 

poděkovat tlumočníkovi André Rechli-
novi z Dolního Dvora, protože za své 
služby nic nechtěl, a rovněž Krkonoš-
skému muzeu za nevšední pomoc.

Děkuju srdečně všem, kteří s přípravou 
akce pomáhali, a také všem těm, kteří 
přišli a podpořili nás tak svou milou 
přítomností.

        Karolina Boková

Odkaz na FB Česko-německého 
fondu budoucnosti: 

sem budoucí kapličky „na půli cesty“. 
Pod Jankovým kopcem jsme si dopřáli 
malou svačinku. Dále nás cesta vedla 
městským parkem zpět na Hančinu 
stezku, odbočili jsme k trampské osadě 
v Měsíčním údolí a po cyklostezce od 
letiště jsme doputovali zpět do Lánova. 
Bankovka zafungovala – v cíli nás 
čekalo občerstvení, které pro tento účel 
připravil pan Bach – penzion Baron. 
Slunce letos opravdu pálilo, ještěže 
větší část trasy vedla stínem.

Podle údajů ze startu se pochodu 
zúčastnilo 63 pochodníků, z toho se 
trasou na Sněžku vydalo 34 vytrvalců.

Opakovaně si postesknu – škoda,
že tahle akce zaujme tak málo zájemců 
a ještě míň Lánováků. 
                        Lída Kučerová

Letošní krkonošské klání se konalo 3. 
srpna. 

Jako každý rok začalo se i letos
s přípravou už ve středu, kdy se natíraly 
překážky. Ve čtvrtek se stavěl parkur
a ohraničovalo hřiště a parkoviště pro 
auta. Pan Hampl vysekal plac na auta
a vleky na přepravu koní a též louku, 
kde stála osobní auta. V pátek se 
stavěly stany, rovnaly lavice a vše se 
připravovalo na sobotní klání. V den 
konání pomáhala celá moje rodina 
(Katka, Lucka a Tonda), Míra a Hela 
Foubíkovi, Bára a Jarda ml. Šediví, 
Pepíno a Lukáš Hofmanovi, Míša 
Machačka, Martina Seifertová, Petr 
Seifert, Karel a Jitka Capouškovi, Jana 
Lacmanová, Lada Fiker, Jura Mikule, 
Bohumil Turner, Petr Hájek, Petr 

Jandík, Slávek Pulpán, Andy Midlo-
chová, Jarča Viniklářová a Božena 
Vaníčková. Lucie Olhová dělala 
poprvé hlasatele a šlo jí to dobře.
Na parkuru byl Jiří Novotný, Lucie 
Kopecká a Jan Olha. S přípravou
a úklidem ještě pomáhali Lukáš 
Hrodek a Ondra Bošanský. A Bára 
Šedivá udělala pro jezdce za první 
místa nádherné přírodní kytice.

Též bylo hodně sponzorů – v první řadě 
obec Lánov, restaurace Car Club 
Vrchlabí, Květiny Adel Prostřední 
Lánov, Lukáš Tuček HYDRO – IZOL 
CZ, s. r. o., Horní Lánov, Diana 
Novotná a Milan Erben Valteřice, dva 
anonymní sponzoři, Pavel Vališka 
Lánov, Farma Basařovi, s. r. o., Proseč-
né, Hospoda u Kotyků Roztoky
u Jilemnice, SHD Ervin Scheiber 
Mladé Buky, Pro Hippo Kašov, paní 
Singerová Vrchlabí, Míša Buriánková 
Horní Lánov, Sbor dobrovolných 
hasičů Dolní Dvůr, Stavaři Krkonoše 
Prostřední Lánov, Lukáš Hrodek Dolní 
Dvůr, Mgr. Jaroslav Hampl, penzion 
Baron Horní Lánov, penzion Bílý 
hořec Horní Lánov, ZOD Lánov,
Stáj Dušková Vlčice, Second hand Pro-
střední Lánov, MVDr. Pavla Zázvor-
ková Vrchlabí, ADW FEED, a. s., 
krmivářská firma, JAWA Korda 
Zálesní Lhota.

Jezdců se přihlásilo 37 a koní 33. Ale tři 
koně nebyli vpuštěni na soutěže, 
protože nesplňovali očkování. Byli zde 
jezdci z Dolního Jelení, Lužan, Paky, 
Černého Dolu, Kunvaldu a Vlčic.

Na prvních místech v soutěžích
se umístili tito jezdci:

X parkur s vodičem
Viktorka Venclová – Jurášek

X parkur junioři
Silvie Čermáková – Libela

X parkur dospělí 
Gabriela Hromádková – Gip

ZM pony  
Lenka Šafránková – Laura W

ZM koně  
Eliška Sehnalová – Majka

ZM těžký kůň
Tereza Erbenová – Gábi

Z  dospělí 
Mája Kupčáková – Best Boy
(jela bezudidlově)

Z junioři 
Kristýna Kulhánková – Griff

ZL dospělí 
Nela Stražická – Vilík

Na skok mohutnosti se přihlásilo pět 
jezdců a všichni jeli bezudidlově. 
Vítězství si odnesla Katka Jindrová na 
Šejtánovi.

Western s vodičem 
Katka Farská – Sára

Western junioři
Kristýna Kulhánková – Griff

Western dospělí
Jana Jebavá – Tiffany

Také jsme opět dělali soutěž Hobby 
Horsing. V soutěži 0–6 let vyhrála 
Nelinka Špičková a v soutěži 7–18 let 
vyhrála Denisa Pozlerová.

Letos se na občerstvení prodalo 
rekordní počet párků v rohlíku, a to 
přes čtyři sta kusů. Byl guláš, vepřové 
kýty, uzené a klobásy, takže diváci měli 
co jíst, ale i pít.

Diváků, kteří přišli podpořit jezdce
a koně, bylo letos také hodně.

A tímto chci moc poděkovat všem 
sponzorům, pomocníkům na klání
i jezdcům a jejich koním a divákům. 
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Pískovcový kříž v Prostředním Lánově u čp. 6.

 Svatá trojice v Horním Lánově u čp. 90.

U křížku u čp. 6 v Prostředním Lánově.
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V cíli u zaslouženého občerstvení.
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Milí Lánováci,

srdečně vám děkuji, že ve vaší krásné 
krkonošské obci v současnosti pros-
třednictvím renovací zachováváte pro 
budoucnost kulturní statky z minulosti, 
jako jsou sakrální památky „Nejsvě-
tější Trojice “ v Horním Lánově u čp. 
90 a „pískovcový kříž“ v Prostředním 
Lánově u čp. 6.

Přeji vám všem dobrý, klidný a šťastný 
čas.
     Willi Goder

z Horního Lánova čp. 169,
dnes Weinböhla u Míšně

srpen 2024

Vojta Rojt z Lánova je studentem 2. 
ročníku Středního odborného učiliště 
strojírenského v Mladé Boleslavi. 
Letos se zúčastnil soutěže středních 
odborných učilišť a škol Autoopravář 
junior s kategoriemi automechanik, 
karosář a autolakýrník.

Tato soutěž, kterou pořádalo Mini-
sterstvo školství, mládeže a tělový-
chovy ČR a Svaz prodejců opravářů 
motorových vozidel ČR, je však určena 
většinou pro třeťáky.

Ve školním kole, krajském kole a celo-
státním finále v Kosmonosech, které se 
konaly v únoru a dubnu, musel Vojta 
postupně obstát ve zkouškách z klem-
pířiny, karosařiny a sváření. Aniž by 
vždy dopředu věděl, jaký konkrétní 

úkol mu bude zadán, probojoval se až 
do finále a ve svém oboru (karosář) 
získal 1. místo a stal se tak mistrem 
republiky! Odměnou mu byly hodnot-
né ceny jako svářecí vybavení, nářadí 
do dílny a k tomu dvě cenné plakety.

Celkem se do klání zapojilo více než 
4.500 žáků, přičemž v celostátním kole 
se ve Vojtově kategorii zúčastnilo 
čtrnáct dalších učňů. Tato soutěž je 
zároveň zařazena do největší přehlídky 
řemesel a řemeslných oborů v České 
republice, nazvané České ručičky. 
Slavnostní ceremoniál proběhl v květ-
nu v Brně na výstavišti, kde za svůj 
parádní výkon obdržel Vojta poslední 
ocenění - Zlaté ručičky. Součástí jeho  
výhry byl i automobil od jednoho ze 
sponzorů – mladoboleslavské Ško-
dovky – určený pro jeho školu.

Srdečně gratulujeme!

Karolina Boková

Květen je měsíc lásky, ale i poděkování 
za péči maminkám i babičkám. I náš 
klub seniorů, kde jsou převážně ženy, 
dostal pozvání k oslavě svátku matek 
do Prosečného. Náš klub tam má hodně 
členů. Pro nás to bylo milé pozvání
a s radostí jsme jej přijali. Jeli jsme do 
kulturního domu, kde nás přijala paní 
místostarostka s vřelým pozdravem, 
gratulací a kytičkou na uvítanou. 
Kulturní vložku vyplnily děti z mateř-
ské školy, jako vždy s velkým 
úspěchem. Zástupci obce poděkovali 
všem seniorkám, popřáli hodně 
aktivních let a hlavně zdravíčko. Pro 
dobrou náladu a taneček nám po celé 
odpoledne hrálo Duo Filip a Nikita.
Na rozloučenou nás pozvala paní Věra 
Máslová do obecní knihovny, o kterou 
se vzorně stará. Má ji moc pěkně 
uspořádanou a místní si tam rádi 
zajdou. 

6. června se uskutečnil výlet do 
Sobotky a na hrad Kost. Po příjezdu do 
Sobotky jsme měli sjednanou návštěvu 
římskokatolického farního kostela, 
který je chráněn jako kulturní památka. 
Pan farář a paní kastelánka z hradu 
Humprecht nám vyprávěli o vzniku 
kostela, jeho dějinách, přestavbách
a současném využití. Za zmínku stojí
i rokokové varhany z roku 1748, 
zdobené figurálními motivy z dílny 
Jelínků. Zajímavé jsou i tři náhrobky 
Lobkovicových dětí. Kostel je velice 
krásný a unikátní. Byli jsme rádi,
že jsme si jej mohli prohlédnout
a dozvědět se zase něco nového. Potom 
jsme se přemístili velkým a malým 
autobusem na hrad Kost. Hrad byl 
založen v polovině 13.  s tolet í
v gotickém slohu. V letech 2019–2022 
prošel rozsáhlou rekonstrukcí. Měl 
několik majitelů, od roku 1992 jej 
vlastní rod Kinských. My jsme měli 
možnost shlédnout skoro celý hrad – 
nádvoří, mučírnu, kapli i černou 
kuchyni. Vzhledem k tomu, že nás bylo 
hodně, jsme se museli rozdělit na dvě 
skupiny. Prohlídka za krásného 
vyprávění průvodkyně byla moc 
zajímavá a náročná. Trvala skoro dvě 
hodiny. Po krásném zážitku jsme si
s chutí došli na občerstvení a oběd. 
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Vojtěch Rojt - zlaté ručičky.

Vojtěch Rojt - zlaté ručičky - s ředitelem školy.

Willi Goder z Horního Lánova čp. 169
u pramene Labe.

Mezi sebou jsme si vyprávěli, jak je 
dobré, když se majetek vrátí do 
správných rukou a lidem, kteří – i když 
nežijí v Čechách, ale Itálii – se o něj 
starají a zvelebují jej.

Na posezení s předškolními dětmi jsme 
byli pozváni 18. června. Děti nám 
ukázaly, co vše se za ta léta v mateřské 
škole naučily – zazpívaly, zarecitovaly, 
zatančily a zahrály scénky. Hlavně 
jsme je obdivovali, že se nestydí 
vystoupit a nemají trému. Moc se nám 
jejich pásmo líbilo, zatleskali jsme jim 
a konstatovali, že jsou šikovné
a mohou jít do školy. Velké poděkování 
patří i paním učitelkám za přípravu
a nácvik krásného vystoupení dětí.
S poděkováním, malou odměnou
a hlavně s pocitem blaha na dušičce 
jsme odcházeli domů.

Protože se přiblížil čas prázdnin
a dovolených, neplánovali jsme nové 
akce a další aktivity si ponecháme na 
podzimní období. Všichni se těšíme,
co nového a zajímavého uvidíme.

Dagmar Zaplatílková

Chtěla bych se s  vámi poděli t
o vzpomínky, které se vztahují k mé 
práci na ZŠ v Lánově. Po absolvování 
Pedagogické fakulty na UK Praha jsem 
zde nastoupila v roce 1984, v letech 
1994 až 1998 jsem působila na obci 
jako starostka a následně jsem se 
vrátila do školního prostředí, které už 
ke mně nebylo tak vstřícné jako před 
odchodem na obec. Trvalo 14 let.

Jedním z mých cílů bylo vytvořit dětem 
pracovní, přátelské a hodnotově 
vyvážené prostředí, ve kterém by se 
cítily dobře a byly motivovány k tomu, 
aby dosáhly co nejlepších výsledků. 
Stejně jako je důležité vytvořit příjem-
né prostředí pro děti (dnes tomu říkáme 
„klima“ třídy), je také žádoucí, aby
do třídy vstupoval spokojený a usmě-

vavý učitel. I pro něho je podstatné cítit 
se v kolektivu kolegů dobře. Jsem 
přesvědčena, že tato spokojenost se 
přenáší i do třídy.

Svou aktivní pedagogickou práci jsem 
ukončila v roce 2022 a se svými kolegy 
se loučila slovy: „Velmi si vážím toho, 
v jak vstřícném, otevřeném a lidsky 
příjemném prostředí (napříč všemi 
profesemi, které se podílejí na chodu 
školy) jsem mohla poslední roky 
pracovat. Rozhodně to není samo-
zřejmost a je dobré si to uvědomovat, 
chránit a podporovat přátelské vztahy, 
které vznikají na základě důvěry 
spolupráce velmi dlouho, rozhodně je 
nelze nařídit.“

Podobně jako dlouho vzniká umělecké 
dílo, při němž autor prochází různými 
těžkostmi a změnami, přesto se dílo 
může snadno a rychle rozbít. Tak
i dlouho utvářené příjemné prostředí 
mezilidských vztahů se vlivem okol-
ností může lehce poškodit. To se, 
troufám si tvrdit, přihodilo i na naší 
škole.

Hodnoty a nastavení vštěpuje kolek-
tivu vedení školy. Chtěla bych za sebe 
velmi poděkovat odcházející paní 
ředitelce Radce Konikové, pod jejímž 
vedením byla radost pracovat. Jménem 
zastupitelky obce bych jí chtěla 
poděkovat za lánovské děti a rodiče. 
Zasloužila se ve spolupráci s obcí 
(zastoupené panem starostou Jiřím 
Vanclem) o vybudování moderního, 
praktického a vkusného areálu školy, 
který bude ke vzdělávání našich dětí 
sloužit mnoho dalších let.    

Na závěr bych chtěla paní ředitelce 
popřát hodně štěstí a pevné zdraví. 
Mnoho z nás na ni bude v dobrém 
vzpomínat.

                                  Dana Jakubcová

Ve čtvrtek 13. června se na naší škole 
konal atletický čtyřboj pro děti z mateř-
ských škol. Přestože nám počasí 
nepřálo, nezabránilo nám to v uspořá-
dání této sportovní akce. Všechny 
disciplíny se konaly ve školní tělo-
cvičně.

Děti soutěžily ve čtyřech disciplínách: 
skoku z místa, sprintu, hodu míčkem
a běhu přes překážkovou dráhu. Akce 
se zúčastnilo více než 60 dětí, které 
byly rozděleny do čtyř kategorií.

V kategorii dívky 5– 6 roků:

1. Josefína Roušalová

2. Sára Segetová

3. Sára Šafaříková

V kategorii chlapci 5– 6 roků:

1. Antonín Farský

2. Marek Kynčl

3. Jakub Václavík

V kategorii dívky 3– 4 roky:

1. Šárka Blažková

2. Andrea Vejnarová

3. Mia Tichá

V kategorii chlapci 3– 4 roky:

1. Theodor Kynský

1. Lukáš Unucka

2. Michael Jotanovič

I přes nepříznivé počasí se nám 
podařilo vytvořit skvělou atmosféru 
plnou radosti a sportovního ducha. 
Děkujeme všem, kteří se podíleli
na organizaci a těšíme se na další 
sportovní akce.

  Tomáš Korbelář

V pátek ráno jsme se vydali z Vrchlabí 
pěšky do Štěpanické Lhoty. Čekala nás 
cesta nádhernou přírodou. Šli jsme 
cestičkami lesem, mezi poli, loukami. 
Jen maličko jsme zabloudili! Do cíle 
jsme dorazili kolem jedenácté. Byli 
jsme nadšeni z krásného hotelu
a skvělého jídla. V sobotu ráno jsme si 
prošli Lufťákovu stezku. Po obědě 
přišla hrozivá bouřka, to jsme ale byli 
schovaní v hotelu a koukali na hokej. 
Vyšlo nám to báječně. V každé volné 
chvilce bez deště jsme hráli přehazku. 
V neděli po snídani nás čekala cesta 
zpět do Vrchlabí, za rodinami. Víkend 
jsme si skvěle užili, ani jednou nez-
mokli a nikdo neutrpěl ani škrábnutí!

  Barbora Tichá
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Milí Lánováci,

srdečně vám děkuji, že ve vaší krásné 
krkonošské obci v současnosti pros-
třednictvím renovací zachováváte pro 
budoucnost kulturní statky z minulosti, 
jako jsou sakrální památky „Nejsvě-
tější Trojice “ v Horním Lánově u čp. 
90 a „pískovcový kříž“ v Prostředním 
Lánově u čp. 6.

Přeji vám všem dobrý, klidný a šťastný 
čas.
     Willi Goder

z Horního Lánova čp. 169,
dnes Weinböhla u Míšně

srpen 2024

Vojta Rojt z Lánova je studentem 2. 
ročníku Středního odborného učiliště 
strojírenského v Mladé Boleslavi. 
Letos se zúčastnil soutěže středních 
odborných učilišť a škol Autoopravář 
junior s kategoriemi automechanik, 
karosář a autolakýrník.

Tato soutěž, kterou pořádalo Mini-
sterstvo školství, mládeže a tělový-
chovy ČR a Svaz prodejců opravářů 
motorových vozidel ČR, je však určena 
většinou pro třeťáky.

Ve školním kole, krajském kole a celo-
státním finále v Kosmonosech, které se 
konaly v únoru a dubnu, musel Vojta 
postupně obstát ve zkouškách z klem-
pířiny, karosařiny a sváření. Aniž by 
vždy dopředu věděl, jaký konkrétní 

úkol mu bude zadán, probojoval se až 
do finále a ve svém oboru (karosář) 
získal 1. místo a stal se tak mistrem 
republiky! Odměnou mu byly hodnot-
né ceny jako svářecí vybavení, nářadí 
do dílny a k tomu dvě cenné plakety.

Celkem se do klání zapojilo více než 
4.500 žáků, přičemž v celostátním kole 
se ve Vojtově kategorii zúčastnilo 
čtrnáct dalších učňů. Tato soutěž je 
zároveň zařazena do největší přehlídky 
řemesel a řemeslných oborů v České 
republice, nazvané České ručičky. 
Slavnostní ceremoniál proběhl v květ-
nu v Brně na výstavišti, kde za svůj 
parádní výkon obdržel Vojta poslední 
ocenění - Zlaté ručičky. Součástí jeho  
výhry byl i automobil od jednoho ze 
sponzorů – mladoboleslavské Ško-
dovky – určený pro jeho školu.

Srdečně gratulujeme!

Karolina Boková

Květen je měsíc lásky, ale i poděkování 
za péči maminkám i babičkám. I náš 
klub seniorů, kde jsou převážně ženy, 
dostal pozvání k oslavě svátku matek 
do Prosečného. Náš klub tam má hodně 
členů. Pro nás to bylo milé pozvání
a s radostí jsme jej přijali. Jeli jsme do 
kulturního domu, kde nás přijala paní 
místostarostka s vřelým pozdravem, 
gratulací a kytičkou na uvítanou. 
Kulturní vložku vyplnily děti z mateř-
ské školy, jako vždy s velkým 
úspěchem. Zástupci obce poděkovali 
všem seniorkám, popřáli hodně 
aktivních let a hlavně zdravíčko. Pro 
dobrou náladu a taneček nám po celé 
odpoledne hrálo Duo Filip a Nikita.
Na rozloučenou nás pozvala paní Věra 
Máslová do obecní knihovny, o kterou 
se vzorně stará. Má ji moc pěkně 
uspořádanou a místní si tam rádi 
zajdou. 

6. června se uskutečnil výlet do 
Sobotky a na hrad Kost. Po příjezdu do 
Sobotky jsme měli sjednanou návštěvu 
římskokatolického farního kostela, 
který je chráněn jako kulturní památka. 
Pan farář a paní kastelánka z hradu 
Humprecht nám vyprávěli o vzniku 
kostela, jeho dějinách, přestavbách
a současném využití. Za zmínku stojí
i rokokové varhany z roku 1748, 
zdobené figurálními motivy z dílny 
Jelínků. Zajímavé jsou i tři náhrobky 
Lobkovicových dětí. Kostel je velice 
krásný a unikátní. Byli jsme rádi,
že jsme si jej mohli prohlédnout
a dozvědět se zase něco nového. Potom 
jsme se přemístili velkým a malým 
autobusem na hrad Kost. Hrad byl 
založen v polovině 13.  s tolet í
v gotickém slohu. V letech 2019–2022 
prošel rozsáhlou rekonstrukcí. Měl 
několik majitelů, od roku 1992 jej 
vlastní rod Kinských. My jsme měli 
možnost shlédnout skoro celý hrad – 
nádvoří, mučírnu, kapli i černou 
kuchyni. Vzhledem k tomu, že nás bylo 
hodně, jsme se museli rozdělit na dvě 
skupiny. Prohlídka za krásného 
vyprávění průvodkyně byla moc 
zajímavá a náročná. Trvala skoro dvě 
hodiny. Po krásném zážitku jsme si
s chutí došli na občerstvení a oběd. 
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Vojtěch Rojt - zlaté ručičky.

Vojtěch Rojt - zlaté ručičky - s ředitelem školy.

Willi Goder z Horního Lánova čp. 169
u pramene Labe.

Mezi sebou jsme si vyprávěli, jak je 
dobré, když se majetek vrátí do 
správných rukou a lidem, kteří – i když 
nežijí v Čechách, ale Itálii – se o něj 
starají a zvelebují jej.

Na posezení s předškolními dětmi jsme 
byli pozváni 18. června. Děti nám 
ukázaly, co vše se za ta léta v mateřské 
škole naučily – zazpívaly, zarecitovaly, 
zatančily a zahrály scénky. Hlavně 
jsme je obdivovali, že se nestydí 
vystoupit a nemají trému. Moc se nám 
jejich pásmo líbilo, zatleskali jsme jim 
a konstatovali, že jsou šikovné
a mohou jít do školy. Velké poděkování 
patří i paním učitelkám za přípravu
a nácvik krásného vystoupení dětí.
S poděkováním, malou odměnou
a hlavně s pocitem blaha na dušičce 
jsme odcházeli domů.

Protože se přiblížil čas prázdnin
a dovolených, neplánovali jsme nové 
akce a další aktivity si ponecháme na 
podzimní období. Všichni se těšíme,
co nového a zajímavého uvidíme.

Dagmar Zaplatílková

Chtěla bych se s  vámi poděli t
o vzpomínky, které se vztahují k mé 
práci na ZŠ v Lánově. Po absolvování 
Pedagogické fakulty na UK Praha jsem 
zde nastoupila v roce 1984, v letech 
1994 až 1998 jsem působila na obci 
jako starostka a následně jsem se 
vrátila do školního prostředí, které už 
ke mně nebylo tak vstřícné jako před 
odchodem na obec. Trvalo 14 let.

Jedním z mých cílů bylo vytvořit dětem 
pracovní, přátelské a hodnotově 
vyvážené prostředí, ve kterém by se 
cítily dobře a byly motivovány k tomu, 
aby dosáhly co nejlepších výsledků. 
Stejně jako je důležité vytvořit příjem-
né prostředí pro děti (dnes tomu říkáme 
„klima“ třídy), je také žádoucí, aby
do třídy vstupoval spokojený a usmě-

vavý učitel. I pro něho je podstatné cítit 
se v kolektivu kolegů dobře. Jsem 
přesvědčena, že tato spokojenost se 
přenáší i do třídy.

Svou aktivní pedagogickou práci jsem 
ukončila v roce 2022 a se svými kolegy 
se loučila slovy: „Velmi si vážím toho, 
v jak vstřícném, otevřeném a lidsky 
příjemném prostředí (napříč všemi 
profesemi, které se podílejí na chodu 
školy) jsem mohla poslední roky 
pracovat. Rozhodně to není samo-
zřejmost a je dobré si to uvědomovat, 
chránit a podporovat přátelské vztahy, 
které vznikají na základě důvěry 
spolupráce velmi dlouho, rozhodně je 
nelze nařídit.“

Podobně jako dlouho vzniká umělecké 
dílo, při němž autor prochází různými 
těžkostmi a změnami, přesto se dílo 
může snadno a rychle rozbít. Tak
i dlouho utvářené příjemné prostředí 
mezilidských vztahů se vlivem okol-
ností může lehce poškodit. To se, 
troufám si tvrdit, přihodilo i na naší 
škole.

Hodnoty a nastavení vštěpuje kolek-
tivu vedení školy. Chtěla bych za sebe 
velmi poděkovat odcházející paní 
ředitelce Radce Konikové, pod jejímž 
vedením byla radost pracovat. Jménem 
zastupitelky obce bych jí chtěla 
poděkovat za lánovské děti a rodiče. 
Zasloužila se ve spolupráci s obcí 
(zastoupené panem starostou Jiřím 
Vanclem) o vybudování moderního, 
praktického a vkusného areálu školy, 
který bude ke vzdělávání našich dětí 
sloužit mnoho dalších let.    

Na závěr bych chtěla paní ředitelce 
popřát hodně štěstí a pevné zdraví. 
Mnoho z nás na ni bude v dobrém 
vzpomínat.

                                  Dana Jakubcová

Ve čtvrtek 13. června se na naší škole 
konal atletický čtyřboj pro děti z mateř-
ských škol. Přestože nám počasí 
nepřálo, nezabránilo nám to v uspořá-
dání této sportovní akce. Všechny 
disciplíny se konaly ve školní tělo-
cvičně.

Děti soutěžily ve čtyřech disciplínách: 
skoku z místa, sprintu, hodu míčkem
a běhu přes překážkovou dráhu. Akce 
se zúčastnilo více než 60 dětí, které 
byly rozděleny do čtyř kategorií.

V kategorii dívky 5– 6 roků:

1. Josefína Roušalová

2. Sára Segetová

3. Sára Šafaříková

V kategorii chlapci 5– 6 roků:

1. Antonín Farský

2. Marek Kynčl

3. Jakub Václavík

V kategorii dívky 3– 4 roky:

1. Šárka Blažková

2. Andrea Vejnarová

3. Mia Tichá

V kategorii chlapci 3– 4 roky:

1. Theodor Kynský

1. Lukáš Unucka

2. Michael Jotanovič

I přes nepříznivé počasí se nám 
podařilo vytvořit skvělou atmosféru 
plnou radosti a sportovního ducha. 
Děkujeme všem, kteří se podíleli
na organizaci a těšíme se na další 
sportovní akce.

  Tomáš Korbelář

V pátek ráno jsme se vydali z Vrchlabí 
pěšky do Štěpanické Lhoty. Čekala nás 
cesta nádhernou přírodou. Šli jsme 
cestičkami lesem, mezi poli, loukami. 
Jen maličko jsme zabloudili! Do cíle 
jsme dorazili kolem jedenácté. Byli 
jsme nadšeni z krásného hotelu
a skvělého jídla. V sobotu ráno jsme si 
prošli Lufťákovu stezku. Po obědě 
přišla hrozivá bouřka, to jsme ale byli 
schovaní v hotelu a koukali na hokej. 
Vyšlo nám to báječně. V každé volné 
chvilce bez deště jsme hráli přehazku. 
V neděli po snídani nás čekala cesta 
zpět do Vrchlabí, za rodinami. Víkend 
jsme si skvěle užili, ani jednou nez-
mokli a nikdo neutrpěl ani škrábnutí!

  Barbora Tichá
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V pátek 24. května se žáci 9. třídy 
zúčastnili exkurze v EDUlabu ve Vrch-
labí. Během této návštěvy jsme se 
dozvěděli mnoho zajímavého o elek-
tromobilitě, kyberprostoru a jeho 
nebezpečích.

Kromě teoretických informací jsme 
měli možnost vyzkoušet si různé 
moderní technologie. Vyzkoušeli jsme 
si cyklotrenažér, seznámili jsme se
s konceptem Průmyslu 4.0, tiskli jsme 
objekty na 3D tiskárně a prozkoumali 
jsme možnosti virtuální reality. Vel-
kým zážitkem byla také práce s Apple 
Vision Pro a sledování světa pomocí 
termovize.

Exkurze byla velmi poučná a inspi-
rativní. Děkujeme všem, kteří nám 
umožnili nahlédnout do budoucnosti 
technologií.

Tomáš Korbelář, Olga Čermáková
a Pavla Ježková

V úterý 28. května jsme se vydali do 
Pece pod Sněžkou, abychom zde 
objevovali krásy KRNAPu.

Ujal se nás pan Daniel Bílek, odborník 
na slovo vzatý, a při procházce nás 
upozorňoval na zajímavosti, které 
místní krajina ukrývá. Poznali jsme 
nejjedovatější bylinu u nás, krkonoš-
ské endemity, místní masožravku,
a dokonce se nám podařilo přivolat 
pěnkavu. Také jsme se dozvěděli, jak 
vznikl jedinečný Obří důl a jak kůrovec 
ovlivňuje krkonošskou přírodu.

Exkurze se nám moc líbila. Žijeme
v nádherně krajině a je důležité jí 
rozumět, vážit si jí a chránit ji.

Žáci 5. A, 5. B, Anna Křelinová, 
Karolína Slánská

Exkurze očima účastníků:

· Viděli jsme proces výroby skla
a dozvěděli jsme se, jak dříve 
pracovali horníci v dolech.

· Nejvíce mne zaujala samotná 
výroba skla a slimáci.

· Skoro nic si nepamatuju.

· Nejvíc jsem si užil cestu k Mumlav-
skému vodopádu.

· Líbila se mi sklárna, je stará 312 let.

· Líbilo se mi, jak vyráběli skleničky 
a jak je tvarovali.

· Nejvíc se mi líbila návštěva důlní 
štoly.

· Zaujala mne zvířátka ze skla a jak 
dělali skleničky.

J. Ryndová, O. Čermáková

I letos se konal tradiční běžecký závod 
v Hartě ve Vrchlabí – Běh harteckou 
alejí. Letošní klání běžců a běžkyň se 
uskutečnilo ve středu 5. června. Sešlo 
se mnoho závodníků a závodnic, kteří
s chutí vyzkoušeli a porovnali své síly
v běhu na 1 kilometr. Naši školu 
reprezentovalo 19 žáků a žákyň
z prvního stupně. První třídy zastou-
pili: Dominika Horáková, Emma 
Erlebachová, Lilly Suchá, Eliška 
Lukešová, Nela Novotná a Tomáš 
Jirousek. Třetí třídy reprezentovali: 
Kristýnka Tošovská,  Kristýnka 
Gregorová, Tobiáš Suchý a Jan Jirka. 
Za čtvrté třídy nastoupili: Ludmila 
Jebavá, Lucie Kratochvílová, Izabela 
Zemanová, Ema Matyášová, David 

Pajer, Patrik Vališka, Michaela 
Novotná, Vitalii Tkachuk a Laura 
Seifertová.

Druhé místo a stříbrnou medaili
v kategorii dívky – první třída získala 
Dominika Horáková a ve stejné 
kategorii třetí místo a bronzovou 
medaili získala Lilly Suchá. První 
místo a zlato si odvezl Jan Jirka
v kategorii chlapci – třetí třída. Tobiáš 
Suchý obsadil krásné čtvrté místo ve 
stejné kategorii. V kategorii dívky – 
třetí třída obsadila Kristýnka Tošovská 
pátou pozici a hned za ní sedmé místo 
brala Kristýnka Gregorová. Další 
bronz získala v kategorii dívky – čtvrtá 
třída Lucie Kratochvílová. Ve stejné 
kategorii doběhla osmá Ludmila 
Jebavá. V kategorii chlapci – čtvrté 
třídy doběhl Vitalii Tkachuk sedmý.

Gratulujeme všem sportovcům a spor-
tovkyním a děkujeme za reprezen-
tování naší školy.

Kristina Šimůnková, Kristýna Klepak

Plavání je jednou z nejdůležitějších 
dovedností, které si děti mohou osvojit. 
Plavecká akademie ve Vrchlabí nabízí 
plavecký kurz určený žákům základ-
ních škol, kde se děti nejen učí základní 
techniky plavání, ale také rozvíjejí 
svou fyzickou zdatnost a užívají si 
spoustu zábavy v bazénu.

Během kurzu se děti naučily dvě hlavní 
plavecké techniky: prsa a znak. Prsa 
jsou jednou z nejstarších a nejzá-
kladnějších plaveckých technik, která 
je ideální pro začátečníky díky své 
jednoduchosti a efektivitě. Znaku se 
děti učí pro jeho technickou náročnost 
a potřebu koordinace. Obě techniky 
jsou základem, na kterém mohou děti 
stavět, pokud se rozhodnou věnovat 
plavání i nadále.

Plavecký kurz byl navržen tak, aby 
dětem umožnil postupné osvojení 
všech důležitých aspektů plavání. 
Instruktoři kladli důraz na správné 
dýchání, polohu těla a koordinaci 
pohybů. Děti se naučily, jak se 
efektivně pohybovat ve vodě, což 
zahrnovalo správný kop nohou
a pohyby paží. Důraz byl kladen také 
na bezpečnost ve vodě, což bylo 
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nezbytné pro jejich sebejistotu a klid 
rodičů.

Aby byl kurz nejen poučný, ale také 
zábavný, byly pořádány různé závody 
a hry ve vodě. Tyto aktivity motivovaly 
děti ke zlepšování svých schopností
a učily je zdravé soutěživosti. Každé 
dítě mělo možnost se zúčastnit a porov-
nat své výsledky s ostatními, což je 
skvělý způsob, jak si uvědomit své 
pokroky a identifikovat oblasti, na 
kterých je potřeba pracovat.

Plavecký kurz pro žáky je vynikající 
příležitostí, jak dětem poskytnout 
základní plavecké dovednosti, které 
jim budou sloužit po celý život. Díky 
odbornému vedení,  modernímu 
vybavení a zábavnému přístupu se děti 
nejen naučí plavat, ale také si vytvoří 
pozitivní vztah k pohybu a zdravému 
životnímu stylu.

Barbora Šedivá, AI

Žáci šestých tříd navštívili muzeum
v Hostinném. Probíhala tam akce 
Týden s antikou, kterou pro žáky 
základních škol připravili studenti 
pedagogické fakulty v Hradci Králové. 
Na stanovištích si děti vyzkoušely 
různé aktivity spojené s antickou 
dobou, například výrobu keramiky, 
vojenský útok, antické odívání a další.

Jaroslava Krulišová

Život v období antiky je název 
edukativního programu, který měli 
možnost navštívit žáci 6. tříd ZŠ z ORP 
Vrchlabí. I se svými pedagogy se
v prvním červnovém týdnu vydali do 
Františkánského kláštera v Hostinném 
načerpat vědomosti o antice zážit-
kovou formou.

Program se uskutečnil v rámci projektu 
MAP (místní akční plán) rozvoje 
vzdělávání  ORP Vrchlabí  IV, 
r e g i s t r a č n í  č í s l o  p r o j e k t u 
CZ.02.02.XX/00/23_017/0008408, 
spolufinancovaného Evropskou unií, 

MŠMT a Svazkem obcí Horní Labe, 
který je jeho nositelem.

Za celý týden se tak ve Františkánském 
klášteře vystřídalo na 300 žáků z 8 
škol. Na stanovištích si žáci mohli 
vyzkoušet rytí do voskových tabulek, 
antické odívání, stavěli Hadrianův val 

nebo zaujali obrannou formaci řím-
ských legií. Vyrobili si také mozaiku
z keramické hlíny, kterou si odnesli
s sebou. Stranou nezůstalo ani antické 
náboženství, filosofie a sport. Hravou
a interaktivní formou si tak žáci 
doplnili vědomosti získané ve školní 
výuce.

Tento program připravili zaměstnanci 
Městského muzea Hostinné ve spolu-
práci se studenty Filosofické fakulty 
Univerzity Hradec Králové pod vede-
ním PhDr. Ireny Kapustové, Ph.D.
S akcí pomohli také pracovníci místní 
ZUŠ a DDM.

Součástí programu byla také komen-
tovaná prohlídka Galerie antického 
umění, která je v areálu Františ-
kánského kláštera Hostinné. Zde se 
nachází jedna z významných evrop-
ských sbírek odlitků antické plastiky, 
soustředěná při Karlově univerzitě
v Praze. Zahrnuje rozsáhlý výběr toho 
nejlepšího, co bylo v antickém 

sochařství vytvořeno. Světovými 
unikáty ve sbírce jsou rekonstrukce 
soch a sousoší sestavené z fragmentů 
uložených v různých evropských 
muzeích.

Za MAP rozvoje vzdělávání 
ORP Vrchlabí IV 

ve spolupráci s Městským 
muzeem Hostinné

Lenka Kněžourová
Bc. Matěj Hanč

V pátek 7. června se konala Noc 
kostelů a této akce se zúčastnily
i žákyně naší školy. Vše se konalo v 
kostele v Dolním Dvoře. Zazněly 
skladby nejen klasické hudby, ale
i hudby populární a lidové. Vystoupení 
se posluchačům a rodičům líbilo. 
Děkuji všem zúčastněným. Těšíme se 
zase za rok.

Adéla Lorencová

V prvním červnovém týdnu se osmé 
třídy vydaly na školní výlet. Tentokrát 
osmičky vyrazily k Máchovu jezeru. 
Během třech dnů žáci stihli plavbu 
lodí, pěší výlet na hrad Bezděz
i návštěvu Památníku Karla Hynka 
Máchy. Po výstupu na Bezděz zvládli
i recitaci básně Máj. Počasí nám přálo, 
a tak si děti mohly zaplavat v jezeře. 
Proběhly i nějaké sportovní aktivity
a společenské hry. Výlet jsme si užili
a těšíme se na další.

  Adéla Lorencová 
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V pátek 24. května se žáci 9. třídy 
zúčastnili exkurze v EDUlabu ve Vrch-
labí. Během této návštěvy jsme se 
dozvěděli mnoho zajímavého o elek-
tromobilitě, kyberprostoru a jeho 
nebezpečích.

Kromě teoretických informací jsme 
měli možnost vyzkoušet si různé 
moderní technologie. Vyzkoušeli jsme 
si cyklotrenažér, seznámili jsme se
s konceptem Průmyslu 4.0, tiskli jsme 
objekty na 3D tiskárně a prozkoumali 
jsme možnosti virtuální reality. Vel-
kým zážitkem byla také práce s Apple 
Vision Pro a sledování světa pomocí 
termovize.

Exkurze byla velmi poučná a inspi-
rativní. Děkujeme všem, kteří nám 
umožnili nahlédnout do budoucnosti 
technologií.

Tomáš Korbelář, Olga Čermáková
a Pavla Ježková

V úterý 28. května jsme se vydali do 
Pece pod Sněžkou, abychom zde 
objevovali krásy KRNAPu.

Ujal se nás pan Daniel Bílek, odborník 
na slovo vzatý, a při procházce nás 
upozorňoval na zajímavosti, které 
místní krajina ukrývá. Poznali jsme 
nejjedovatější bylinu u nás, krkonoš-
ské endemity, místní masožravku,
a dokonce se nám podařilo přivolat 
pěnkavu. Také jsme se dozvěděli, jak 
vznikl jedinečný Obří důl a jak kůrovec 
ovlivňuje krkonošskou přírodu.

Exkurze se nám moc líbila. Žijeme
v nádherně krajině a je důležité jí 
rozumět, vážit si jí a chránit ji.

Žáci 5. A, 5. B, Anna Křelinová, 
Karolína Slánská

Exkurze očima účastníků:

· Viděli jsme proces výroby skla
a dozvěděli jsme se, jak dříve 
pracovali horníci v dolech.

· Nejvíce mne zaujala samotná 
výroba skla a slimáci.

· Skoro nic si nepamatuju.

· Nejvíc jsem si užil cestu k Mumlav-
skému vodopádu.

· Líbila se mi sklárna, je stará 312 let.

· Líbilo se mi, jak vyráběli skleničky 
a jak je tvarovali.

· Nejvíc se mi líbila návštěva důlní 
štoly.

· Zaujala mne zvířátka ze skla a jak 
dělali skleničky.

J. Ryndová, O. Čermáková

I letos se konal tradiční běžecký závod 
v Hartě ve Vrchlabí – Běh harteckou 
alejí. Letošní klání běžců a běžkyň se 
uskutečnilo ve středu 5. června. Sešlo 
se mnoho závodníků a závodnic, kteří
s chutí vyzkoušeli a porovnali své síly
v běhu na 1 kilometr. Naši školu 
reprezentovalo 19 žáků a žákyň
z prvního stupně. První třídy zastou-
pili: Dominika Horáková, Emma 
Erlebachová, Lilly Suchá, Eliška 
Lukešová, Nela Novotná a Tomáš 
Jirousek. Třetí třídy reprezentovali: 
Kristýnka Tošovská,  Kristýnka 
Gregorová, Tobiáš Suchý a Jan Jirka. 
Za čtvrté třídy nastoupili: Ludmila 
Jebavá, Lucie Kratochvílová, Izabela 
Zemanová, Ema Matyášová, David 

Pajer, Patrik Vališka, Michaela 
Novotná, Vitalii Tkachuk a Laura 
Seifertová.

Druhé místo a stříbrnou medaili
v kategorii dívky – první třída získala 
Dominika Horáková a ve stejné 
kategorii třetí místo a bronzovou 
medaili získala Lilly Suchá. První 
místo a zlato si odvezl Jan Jirka
v kategorii chlapci – třetí třída. Tobiáš 
Suchý obsadil krásné čtvrté místo ve 
stejné kategorii. V kategorii dívky – 
třetí třída obsadila Kristýnka Tošovská 
pátou pozici a hned za ní sedmé místo 
brala Kristýnka Gregorová. Další 
bronz získala v kategorii dívky – čtvrtá 
třída Lucie Kratochvílová. Ve stejné 
kategorii doběhla osmá Ludmila 
Jebavá. V kategorii chlapci – čtvrté 
třídy doběhl Vitalii Tkachuk sedmý.

Gratulujeme všem sportovcům a spor-
tovkyním a děkujeme za reprezen-
tování naší školy.

Kristina Šimůnková, Kristýna Klepak

Plavání je jednou z nejdůležitějších 
dovedností, které si děti mohou osvojit. 
Plavecká akademie ve Vrchlabí nabízí 
plavecký kurz určený žákům základ-
ních škol, kde se děti nejen učí základní 
techniky plavání, ale také rozvíjejí 
svou fyzickou zdatnost a užívají si 
spoustu zábavy v bazénu.

Během kurzu se děti naučily dvě hlavní 
plavecké techniky: prsa a znak. Prsa 
jsou jednou z nejstarších a nejzá-
kladnějších plaveckých technik, která 
je ideální pro začátečníky díky své 
jednoduchosti a efektivitě. Znaku se 
děti učí pro jeho technickou náročnost 
a potřebu koordinace. Obě techniky 
jsou základem, na kterém mohou děti 
stavět, pokud se rozhodnou věnovat 
plavání i nadále.

Plavecký kurz byl navržen tak, aby 
dětem umožnil postupné osvojení 
všech důležitých aspektů plavání. 
Instruktoři kladli důraz na správné 
dýchání, polohu těla a koordinaci 
pohybů. Děti se naučily, jak se 
efektivně pohybovat ve vodě, což 
zahrnovalo správný kop nohou
a pohyby paží. Důraz byl kladen také 
na bezpečnost ve vodě, což bylo 
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nezbytné pro jejich sebejistotu a klid 
rodičů.

Aby byl kurz nejen poučný, ale také 
zábavný, byly pořádány různé závody 
a hry ve vodě. Tyto aktivity motivovaly 
děti ke zlepšování svých schopností
a učily je zdravé soutěživosti. Každé 
dítě mělo možnost se zúčastnit a porov-
nat své výsledky s ostatními, což je 
skvělý způsob, jak si uvědomit své 
pokroky a identifikovat oblasti, na 
kterých je potřeba pracovat.

Plavecký kurz pro žáky je vynikající 
příležitostí, jak dětem poskytnout 
základní plavecké dovednosti, které 
jim budou sloužit po celý život. Díky 
odbornému vedení,  modernímu 
vybavení a zábavnému přístupu se děti 
nejen naučí plavat, ale také si vytvoří 
pozitivní vztah k pohybu a zdravému 
životnímu stylu.

Barbora Šedivá, AI

Žáci šestých tříd navštívili muzeum
v Hostinném. Probíhala tam akce 
Týden s antikou, kterou pro žáky 
základních škol připravili studenti 
pedagogické fakulty v Hradci Králové. 
Na stanovištích si děti vyzkoušely 
různé aktivity spojené s antickou 
dobou, například výrobu keramiky, 
vojenský útok, antické odívání a další.

Jaroslava Krulišová

Život v období antiky je název 
edukativního programu, který měli 
možnost navštívit žáci 6. tříd ZŠ z ORP 
Vrchlabí. I se svými pedagogy se
v prvním červnovém týdnu vydali do 
Františkánského kláštera v Hostinném 
načerpat vědomosti o antice zážit-
kovou formou.

Program se uskutečnil v rámci projektu 
MAP (místní akční plán) rozvoje 
vzdělávání  ORP Vrchlabí  IV, 
r e g i s t r a č n í  č í s l o  p r o j e k t u 
CZ.02.02.XX/00/23_017/0008408, 
spolufinancovaného Evropskou unií, 

MŠMT a Svazkem obcí Horní Labe, 
který je jeho nositelem.

Za celý týden se tak ve Františkánském 
klášteře vystřídalo na 300 žáků z 8 
škol. Na stanovištích si žáci mohli 
vyzkoušet rytí do voskových tabulek, 
antické odívání, stavěli Hadrianův val 

nebo zaujali obrannou formaci řím-
ských legií. Vyrobili si také mozaiku
z keramické hlíny, kterou si odnesli
s sebou. Stranou nezůstalo ani antické 
náboženství, filosofie a sport. Hravou
a interaktivní formou si tak žáci 
doplnili vědomosti získané ve školní 
výuce.

Tento program připravili zaměstnanci 
Městského muzea Hostinné ve spolu-
práci se studenty Filosofické fakulty 
Univerzity Hradec Králové pod vede-
ním PhDr. Ireny Kapustové, Ph.D.
S akcí pomohli také pracovníci místní 
ZUŠ a DDM.

Součástí programu byla také komen-
tovaná prohlídka Galerie antického 
umění, která je v areálu Františ-
kánského kláštera Hostinné. Zde se 
nachází jedna z významných evrop-
ských sbírek odlitků antické plastiky, 
soustředěná při Karlově univerzitě
v Praze. Zahrnuje rozsáhlý výběr toho 
nejlepšího, co bylo v antickém 

sochařství vytvořeno. Světovými 
unikáty ve sbírce jsou rekonstrukce 
soch a sousoší sestavené z fragmentů 
uložených v různých evropských 
muzeích.

Za MAP rozvoje vzdělávání 
ORP Vrchlabí IV 

ve spolupráci s Městským 
muzeem Hostinné

Lenka Kněžourová
Bc. Matěj Hanč

V pátek 7. června se konala Noc 
kostelů a této akce se zúčastnily
i žákyně naší školy. Vše se konalo v 
kostele v Dolním Dvoře. Zazněly 
skladby nejen klasické hudby, ale
i hudby populární a lidové. Vystoupení 
se posluchačům a rodičům líbilo. 
Děkuji všem zúčastněným. Těšíme se 
zase za rok.

Adéla Lorencová

V prvním červnovém týdnu se osmé 
třídy vydaly na školní výlet. Tentokrát 
osmičky vyrazily k Máchovu jezeru. 
Během třech dnů žáci stihli plavbu 
lodí, pěší výlet na hrad Bezděz
i návštěvu Památníku Karla Hynka 
Máchy. Po výstupu na Bezděz zvládli
i recitaci básně Máj. Počasí nám přálo, 
a tak si děti mohly zaplavat v jezeře. 
Proběhly i nějaké sportovní aktivity
a společenské hry. Výlet jsme si užili
a těšíme se na další.

  Adéla Lorencová 
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Konečně jsme se dočkali a v pondělí
3. 6. vyrazili na školu v přírodě.

V plánu bylo jít pěšky až do Strážného, 
a tak jsme také učinili, ale v Horním 
Lánově se roztrhla obloha a nás zalily 
provazy deště. Schovali jsme se v otev-
řené garáži a čekali, jestli se počasí 
neumoudří. Bohužel se tak nestalo. 
Naštěstí pro nás ale přijela kolona 
vozidel ze školy a na chatu Zvonařku 
nás bezpečně dopravila.

Smůla se nás naštěstí již nedržela a veš-
kerý další program se během těch čtyř 
dnů odehrával podle plánu. Trochu 
jsme se učili (poznávali rostliny
a houby, měřili obvod a obsah podlahy 
místnosti, trénovali paměť, mluvili 
anglicky), trochu sportovali a hlavně 
poznávali okolní krajinu. Večer jsme 
hráli různé hry, absolvovali stezku 
odvahy a opékali buřty.  Také jídlo
a zázemí chaty bylo skvělé.

Prostě a jednoduše: domů se nám 
nechtělo. Těšíme se na další společné 
akce.

5. A, 5. B, Anna Křelinová, Karolína 
Slánská, Eliška Černá, Iuliia Berest

Krajské kolo ve volejbale dopadlo pro 
naše kluky skvěle. Kapitán týmu Matěj 
Pour dovedl tým ve složení Marek 
Čivrný, Petr Zedníček, Jirka Kocián, 
Marek Jančula, Maksym Tkachuk, 
Jakub Břicháček, Jirka Šedivý, Franta 
Lipš k druhému místu. Moc klukům 
gratulujeme, je to zúročení jejich píle
a přístupu k tréninku. Markům, Petrovi, 
Kubovi a Jirkovi přejeme hodně 
úspěchů na střeních školách a doufáme, 
že v této krásné týmové hře budou 
pokračovat. 

M, T, J, B 

Ve dnech 4.–6. června vyrazila třída
7. B na školní výlet na Branžež.

Celé tři dny se nám vydařily, počasí 
bylo tak akorát na pěší výlety.
V Duocampu Branžež byl milý perso-
nál, dobré jídlo i zajímavé mini 
třílůžkové chatičky. První den jsme po 
příjezdu a odpočinku vyrazili na hrad 
Kost. Večer jsme trávili hraním 
fotbálku a procházkou při západu 
slunka. Druhý den jsme vyrazili na 
delší pěší výlet (Příhrazské skály, 
Drábské světničky, zřícenina hradu 
Valečov). Večer jsme si okořenili 
plavbou na šlapadlech, opékáním buřtů 
a noční stezkou odvahy.

Děkuji všem zúčastněným a těším se na 
další společná dobrodružství!

Lenka Kučerová

Žáci 9. třídy se zúčastnili vodáckého 
kurzu na řece Orlici, který probíhal ve 
dnech od 13. do 15. června.

První den: Cesta začala přesunem do 
Klášterce nad Orlicí vlakem. Po příjez-
du si žáci postavili stany, zabydleli se
v chatkách a společně připravili oběd. 
Následně se pěším výletem přesunuli 
na blízký zámek v Častolovicích
a navštívili místní ZOO. Večer byl 
věnován nácviku na lodích, aby se 
všichni připravili na následující dny na 
vodě.

Druhý den: Trasa z Klášterce nad Orlicí 
do Týniště nad Orlicí měřila 17 km. 
Žáci se plavili na kánoích, čelili mnoha 
pádům do vody a museli několikrát 
vylévat vodu z lodí. Po sedmi hodi-
nách plavby však úspěšně dorazili
do cíle. Poté se vlakem vrátili zpět do 
Klášterce.

Třetí den: Poslední úsek vedl z Týniště 
nad Orlicí do Třebechovic nad Orlicí
a měřil 14 km. Díky zkušenostem
z předchozího dne zvládli žáci celou 
trasu za 3,5 hodiny. Po dokončení 
plavby se vrátili vlakem zpět domů.

Během celého kurzu jsme měli 
příjemné počasí, s občasným sluncem
a zataženou oblohou. Kurz byl plný 
zážitků, dobrodružství a nových 
zkušeností.

Tomáš Korbelář, Olga Čermáková
a Iveta Boháčová

V pondělí 17. června se konala poslední 
disciplína naší celoroční soutěže
O krále Krkonoš, a to běh na 800 a 400 
metrů. Této disciplíny se zúčastnilo 15 
žáků, kteří se postavili na start s odhod-
láním a nadšením.

Nejrychlejším běžcem z chlapců byl 
Artem Tkachuk s časem 2:53. Druhé 
místo obsadil Dominik Drozdík
s časem 3:01 a třetí místo patřilo 
Maximu Tkachukovi, který trať zvládl 
za 3:11.

Z dívek se zúčastnily pouze žákyně
z 1. stupně. Nejlepší byla Ludmila 
Zemanová s časem 2:09, druhé místo 
získala Lucie Kratochvílová s časem 
2:12 a třetí místo obsadila Zuzana 
Zemanová s časem 3:06.

Všem zúčastněným děkujeme za jejich 
úsilí a gratulujeme k dosaženým 
výsledkům. Tímto jsme uzavřeli letošní 
soutěž O krále Krkonoš, ještě nás čeká 
celkové vyhlášení výsledků o nejlep-
šího sportovce školy v rámci zahradní 
slavnosti. Těšíme se na další sportovní 
výzvy v příštím školním roce.

Tomáš Korbelář

Po vánočních prázdninách jsme se
v novém roce opět sešli plni nadšení. 
První setkání po prázdninách bylo 

opravdu výjimečné, protože jsme si 
rozbalili dárky od Ježíška. Radost
a překvapení z nových hraček a her byla 
veliká. Všechny děti si okamžitě začaly 
hrát a sdílet své nové poklady s kama-
rády.

I přes nedostatek sněhu jsme si našli 
způsob, jak si užít čas venku. Na začát-
ku ledna jsme si užili týden sáňkování, 
bobování a stavění sněhuláků. Bylo to 
krátké, ale o to intenzivnější období 
plné smíchu a radosti na školní zahradě. 
Děti se nadšeně klouzaly na saních
a bobech a vytvářely krásné sněhuláky, 
kteří zdobili naši zahradu.

V Lánováku jsme si také velmi užívali 
tvořivá odpoledne, kde se vyráběly 
různé výrobky a drobné dárky. 
Připravovali jsme krmení pro ptáčky, 
které jsme pak umístili na školní 
zahradu, aby si i naši ptačí kamarádi 
mohli užít něco dobrého k snědku. Děti 
se naučily, jak správně míchat semínka 
a tuk, aby vzniklo chutné a výživné 
krmivo. 

Když bylo volno v tělocvičně, rádi jsme 
se vyřádili také tam. Sportovní hry, 
soutěže a volná hra, to bylo něco pro 
nás. Děti měly možnost vyzkoušet si 
různé druhy sportů a her, rozvíjet své 
dovednosti a užít si pohyb. Tělocvična 
nám poskytla zábavné prostředí, kde 
jsme se mohli pořádně vydovádět.

I když nám letošní zima nepřinesla 
tolik sněhu, kolik bychom si přáli, naše 
klubová odpoledne byla plná radosti, 
tvořivosti a pohybu. Děti si odnesly 
spoustu krásných zážitků a nových 
dovedností ,  které j im zůstanou 
nadlouho v paměti. 

Jana Vališková

Jaro letos přišlo poměrně brzy a my 
jsme si s dětmi užívali každý jeho 
nádherný den. Radovali jsme se z jar-
ního počasí a obdivovali probouzející 
se přírodu na naší školní zahradě
i v okolí rybníka. S nadšením jsme 
sledovali, jak se po zimě vracejí k živo-
tu rostlinky i živočichové.

Děti byly plné tvořivosti a fantazie, 
když stavěly různé domečky z přírod-
nin. Z mechu, větviček a listí vznikaly 
malé kouzelné světy. Společně jsme 
také přiložili ruku k dílu na školní 
zahrádce, kde jsme pečovali o rostliny
a zeleninu.

Poslední dubnový den jsme se pustili 
do výroby čarodějnic. Děti si své 
výtvory mohly vzít domů a večer je 
tradičně upálit. Bylo to odpoledne plné 
tvoření a zábavy, strávené v čaroděj-
nických kostýmech.

Když nám počasí nepřálo, rádi jsme si 
zašli zasportovat do tělocvičny. Hráli 
jsme vybíjenou, fotbal, volejbal, 
košíkovou a mnoho dalších her. Děti si 
tak mohly užít pohyb a soutěživou 
atmosféru.Také jsme se byli podívat
a fandit na finále ve florbalu PLAY 
OFF, kde se utkaly týmy Neškodní 
medvědi proti Cobra Kai. Vítězům 
Neškodní medvědi jsme pogratulovali 
k jejich skvělému výkonu.

V květnu se do školní družiny dostavil 
neobyčejný host – kouzelník Reno! 
Jeho příchod byl pro nás z klubu 
Lánovák skvělou příležitostí přidat se
k ostatním dětem a zažít neuvěřitelnou 
show plnou magie, napětí, zábavy
a smíchu. Celou dobu jsme se skvěle 
bavili.

Červen byl ve znamení kulturních 
zážitků. Navštívili  jsme krásné 
divadelní představení „Krkonošská 
pohádka: Jak šel Trautenberk do hor 
pro poklad“ a „Dvanáct měsíčků“. 
Představení děti okouzlila a velmi se 
jim líbila.

Když teploty dosáhly letních hodnot, 
našli jsme skvělý způsob, jak se 
můžeme osvěžit. Na školní zahradě 
jsme si pouštěli vodní sprchu, což bylo 
nejen osvěžující, ale i nesmírně 
zábavné. Děti si to užívaly a my jsme 
rádi, že jsme jim mohli poskytnout 
takovou radost.

Konec školního roku se nezadržitelně 
blížil a my se už nemohli dočkat 

prázdnin. Těšíme se, až se v září opět 
setkáme a budeme moci sdílet všechny 
ty úžasné prázdninové příběhy. 

Létu zdar a na viděnou v září!

Jana Vališková

V letošním roce pořádáme o Vánocích 
po Štědrém dnu, 25. prosince, již 
TŘICÁTÝ PRVNÍ ročník turnaje
v sálové kopané, ve sportovní hale
při ZŠ Lánov.

Turnaj je určen pro lánovské i přespolní 
sportovce. 
Kategorie: 2009 a starší
Hrací systém: 3 + 1 (7–8 hráčů v týmu) 
pro 8 týmů
Systém: 2 skupiny a play-off  
Startovné: 900 Kč/tým
Kdy: středa 25. 12. 2024 cca 8–16 hod. 
Občerstvení: místní bufet nebo vlastní
Přihlášky: do 10. 12. 2024
na e-mail pulpmi@seznam.cz
nebo tel. 603 508 914  M. Pulpán,
603 825 842 J. Hartig

Pořadatelé zvou všechny aktivní
i pasivní příznivce kopané k účasti
na turnaji a k hlasité podpoře sportovců 
při utkáních.

Za organizátory se na vás těší
Milan Pulpán ml. 

Stanislav Závodník st.
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Konečně jsme se dočkali a v pondělí
3. 6. vyrazili na školu v přírodě.

V plánu bylo jít pěšky až do Strážného, 
a tak jsme také učinili, ale v Horním 
Lánově se roztrhla obloha a nás zalily 
provazy deště. Schovali jsme se v otev-
řené garáži a čekali, jestli se počasí 
neumoudří. Bohužel se tak nestalo. 
Naštěstí pro nás ale přijela kolona 
vozidel ze školy a na chatu Zvonařku 
nás bezpečně dopravila.

Smůla se nás naštěstí již nedržela a veš-
kerý další program se během těch čtyř 
dnů odehrával podle plánu. Trochu 
jsme se učili (poznávali rostliny
a houby, měřili obvod a obsah podlahy 
místnosti, trénovali paměť, mluvili 
anglicky), trochu sportovali a hlavně 
poznávali okolní krajinu. Večer jsme 
hráli různé hry, absolvovali stezku 
odvahy a opékali buřty.  Také jídlo
a zázemí chaty bylo skvělé.

Prostě a jednoduše: domů se nám 
nechtělo. Těšíme se na další společné 
akce.

5. A, 5. B, Anna Křelinová, Karolína 
Slánská, Eliška Černá, Iuliia Berest

Krajské kolo ve volejbale dopadlo pro 
naše kluky skvěle. Kapitán týmu Matěj 
Pour dovedl tým ve složení Marek 
Čivrný, Petr Zedníček, Jirka Kocián, 
Marek Jančula, Maksym Tkachuk, 
Jakub Břicháček, Jirka Šedivý, Franta 
Lipš k druhému místu. Moc klukům 
gratulujeme, je to zúročení jejich píle
a přístupu k tréninku. Markům, Petrovi, 
Kubovi a Jirkovi přejeme hodně 
úspěchů na střeních školách a doufáme, 
že v této krásné týmové hře budou 
pokračovat. 

M, T, J, B 

Ve dnech 4.–6. června vyrazila třída
7. B na školní výlet na Branžež.

Celé tři dny se nám vydařily, počasí 
bylo tak akorát na pěší výlety.
V Duocampu Branžež byl milý perso-
nál, dobré jídlo i zajímavé mini 
třílůžkové chatičky. První den jsme po 
příjezdu a odpočinku vyrazili na hrad 
Kost. Večer jsme trávili hraním 
fotbálku a procházkou při západu 
slunka. Druhý den jsme vyrazili na 
delší pěší výlet (Příhrazské skály, 
Drábské světničky, zřícenina hradu 
Valečov). Večer jsme si okořenili 
plavbou na šlapadlech, opékáním buřtů 
a noční stezkou odvahy.

Děkuji všem zúčastněným a těším se na 
další společná dobrodružství!

Lenka Kučerová

Žáci 9. třídy se zúčastnili vodáckého 
kurzu na řece Orlici, který probíhal ve 
dnech od 13. do 15. června.

První den: Cesta začala přesunem do 
Klášterce nad Orlicí vlakem. Po příjez-
du si žáci postavili stany, zabydleli se
v chatkách a společně připravili oběd. 
Následně se pěším výletem přesunuli 
na blízký zámek v Častolovicích
a navštívili místní ZOO. Večer byl 
věnován nácviku na lodích, aby se 
všichni připravili na následující dny na 
vodě.

Druhý den: Trasa z Klášterce nad Orlicí 
do Týniště nad Orlicí měřila 17 km. 
Žáci se plavili na kánoích, čelili mnoha 
pádům do vody a museli několikrát 
vylévat vodu z lodí. Po sedmi hodi-
nách plavby však úspěšně dorazili
do cíle. Poté se vlakem vrátili zpět do 
Klášterce.

Třetí den: Poslední úsek vedl z Týniště 
nad Orlicí do Třebechovic nad Orlicí
a měřil 14 km. Díky zkušenostem
z předchozího dne zvládli žáci celou 
trasu za 3,5 hodiny. Po dokončení 
plavby se vrátili vlakem zpět domů.

Během celého kurzu jsme měli 
příjemné počasí, s občasným sluncem
a zataženou oblohou. Kurz byl plný 
zážitků, dobrodružství a nových 
zkušeností.

Tomáš Korbelář, Olga Čermáková
a Iveta Boháčová

V pondělí 17. června se konala poslední 
disciplína naší celoroční soutěže
O krále Krkonoš, a to běh na 800 a 400 
metrů. Této disciplíny se zúčastnilo 15 
žáků, kteří se postavili na start s odhod-
láním a nadšením.

Nejrychlejším běžcem z chlapců byl 
Artem Tkachuk s časem 2:53. Druhé 
místo obsadil Dominik Drozdík
s časem 3:01 a třetí místo patřilo 
Maximu Tkachukovi, který trať zvládl 
za 3:11.

Z dívek se zúčastnily pouze žákyně
z 1. stupně. Nejlepší byla Ludmila 
Zemanová s časem 2:09, druhé místo 
získala Lucie Kratochvílová s časem 
2:12 a třetí místo obsadila Zuzana 
Zemanová s časem 3:06.

Všem zúčastněným děkujeme za jejich 
úsilí a gratulujeme k dosaženým 
výsledkům. Tímto jsme uzavřeli letošní 
soutěž O krále Krkonoš, ještě nás čeká 
celkové vyhlášení výsledků o nejlep-
šího sportovce školy v rámci zahradní 
slavnosti. Těšíme se na další sportovní 
výzvy v příštím školním roce.

Tomáš Korbelář

Po vánočních prázdninách jsme se
v novém roce opět sešli plni nadšení. 
První setkání po prázdninách bylo 

opravdu výjimečné, protože jsme si 
rozbalili dárky od Ježíška. Radost
a překvapení z nových hraček a her byla 
veliká. Všechny děti si okamžitě začaly 
hrát a sdílet své nové poklady s kama-
rády.

I přes nedostatek sněhu jsme si našli 
způsob, jak si užít čas venku. Na začát-
ku ledna jsme si užili týden sáňkování, 
bobování a stavění sněhuláků. Bylo to 
krátké, ale o to intenzivnější období 
plné smíchu a radosti na školní zahradě. 
Děti se nadšeně klouzaly na saních
a bobech a vytvářely krásné sněhuláky, 
kteří zdobili naši zahradu.

V Lánováku jsme si také velmi užívali 
tvořivá odpoledne, kde se vyráběly 
různé výrobky a drobné dárky. 
Připravovali jsme krmení pro ptáčky, 
které jsme pak umístili na školní 
zahradu, aby si i naši ptačí kamarádi 
mohli užít něco dobrého k snědku. Děti 
se naučily, jak správně míchat semínka 
a tuk, aby vzniklo chutné a výživné 
krmivo. 

Když bylo volno v tělocvičně, rádi jsme 
se vyřádili také tam. Sportovní hry, 
soutěže a volná hra, to bylo něco pro 
nás. Děti měly možnost vyzkoušet si 
různé druhy sportů a her, rozvíjet své 
dovednosti a užít si pohyb. Tělocvična 
nám poskytla zábavné prostředí, kde 
jsme se mohli pořádně vydovádět.

I když nám letošní zima nepřinesla 
tolik sněhu, kolik bychom si přáli, naše 
klubová odpoledne byla plná radosti, 
tvořivosti a pohybu. Děti si odnesly 
spoustu krásných zážitků a nových 
dovedností ,  které j im zůstanou 
nadlouho v paměti. 

Jana Vališková

Jaro letos přišlo poměrně brzy a my 
jsme si s dětmi užívali každý jeho 
nádherný den. Radovali jsme se z jar-
ního počasí a obdivovali probouzející 
se přírodu na naší školní zahradě
i v okolí rybníka. S nadšením jsme 
sledovali, jak se po zimě vracejí k živo-
tu rostlinky i živočichové.

Děti byly plné tvořivosti a fantazie, 
když stavěly různé domečky z přírod-
nin. Z mechu, větviček a listí vznikaly 
malé kouzelné světy. Společně jsme 
také přiložili ruku k dílu na školní 
zahrádce, kde jsme pečovali o rostliny
a zeleninu.

Poslední dubnový den jsme se pustili 
do výroby čarodějnic. Děti si své 
výtvory mohly vzít domů a večer je 
tradičně upálit. Bylo to odpoledne plné 
tvoření a zábavy, strávené v čaroděj-
nických kostýmech.

Když nám počasí nepřálo, rádi jsme si 
zašli zasportovat do tělocvičny. Hráli 
jsme vybíjenou, fotbal, volejbal, 
košíkovou a mnoho dalších her. Děti si 
tak mohly užít pohyb a soutěživou 
atmosféru.Také jsme se byli podívat
a fandit na finále ve florbalu PLAY 
OFF, kde se utkaly týmy Neškodní 
medvědi proti Cobra Kai. Vítězům 
Neškodní medvědi jsme pogratulovali 
k jejich skvělému výkonu.

V květnu se do školní družiny dostavil 
neobyčejný host – kouzelník Reno! 
Jeho příchod byl pro nás z klubu 
Lánovák skvělou příležitostí přidat se
k ostatním dětem a zažít neuvěřitelnou 
show plnou magie, napětí, zábavy
a smíchu. Celou dobu jsme se skvěle 
bavili.

Červen byl ve znamení kulturních 
zážitků. Navštívili  jsme krásné 
divadelní představení „Krkonošská 
pohádka: Jak šel Trautenberk do hor 
pro poklad“ a „Dvanáct měsíčků“. 
Představení děti okouzlila a velmi se 
jim líbila.

Když teploty dosáhly letních hodnot, 
našli jsme skvělý způsob, jak se 
můžeme osvěžit. Na školní zahradě 
jsme si pouštěli vodní sprchu, což bylo 
nejen osvěžující, ale i nesmírně 
zábavné. Děti si to užívaly a my jsme 
rádi, že jsme jim mohli poskytnout 
takovou radost.

Konec školního roku se nezadržitelně 
blížil a my se už nemohli dočkat 

prázdnin. Těšíme se, až se v září opět 
setkáme a budeme moci sdílet všechny 
ty úžasné prázdninové příběhy. 

Létu zdar a na viděnou v září!

Jana Vališková

V letošním roce pořádáme o Vánocích 
po Štědrém dnu, 25. prosince, již 
TŘICÁTÝ PRVNÍ ročník turnaje
v sálové kopané, ve sportovní hale
při ZŠ Lánov.

Turnaj je určen pro lánovské i přespolní 
sportovce. 
Kategorie: 2009 a starší
Hrací systém: 3 + 1 (7–8 hráčů v týmu) 
pro 8 týmů
Systém: 2 skupiny a play-off  
Startovné: 900 Kč/tým
Kdy: středa 25. 12. 2024 cca 8–16 hod. 
Občerstvení: místní bufet nebo vlastní
Přihlášky: do 10. 12. 2024
na e-mail pulpmi@seznam.cz
nebo tel. 603 508 914  M. Pulpán,
603 825 842 J. Hartig

Pořadatelé zvou všechny aktivní
i pasivní příznivce kopané k účasti
na turnaji a k hlasité podpoře sportovců 
při utkáních.

Za organizátory se na vás těší
Milan Pulpán ml. 

Stanislav Závodník st.
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Jen si to představte. Ještě je šero. Sedíte 
na kameni u Pančavského vodopádu, 
kouří se vám od pusy. Začal podzim a 
rána už jsou chladná, v údolí se válí 
mlha, ale na hřebeny se vyšplhat 
neodvážila. Vy ano. ...

Jak přejít Krkonoše

Na to existuje více možností. Vydejte se 
z Harrachova do Žacléře, nebo 
opačným směrem. Pojměte přechod 
jako třídenní výlet nebo týdenní 
dovolenou. Vaše trasa může lemovat 
hraniční kameny přímo po hřebeni 
anebo tu a tam sestoupit do malebných 
údolí.

Je zkrátka na vás, jak zhruba 60 
kilometrů mezi východem a západem 
zdoláte. Záleží na tom, co všechno 
chcete vidět, kolik máte času a jak si 
potřebujete rozložit síly. Nenabízíme 
jednu konkrétní trasu, ale i její varianty. 
Přechod jsme rozdělili na pět etap, 
neznamená to však nutně pět dní na 
horách. Propojte je či kombinujte dle 
libosti. V každé části hor jsme pro vás 
navíc vytipovali zajímavosti, které 
máte možnost obdivovat, a boudy, které 
vám poskytnou nocleh a umožní zůstat 
na hřebenech po celou dobu výletu. 

· Etapa 1: Východní částí národního 
parku ze Žacléře

Žacléř – Rýchorská bouda – 
Lysečinská bouda

Délka trasy: 10–18 km

Odlehlá část Krkonoš, jen málo 
dotčená masovým turismem, nabízí 
pohodové putování klidnou krajinou. 
Bučinám, smrčinám i lučním enklávám 
s kvetoucími orchidejemi a bílými 
hořci dominuje překrásný výhled na 
východní Krkonoše.

Kde přenocovat: Rýchorská bouda, 
Lysečinská bouda

· Etapa 2: Přes Horní Malou Úpu

Rýchorská/Lysečinská bouda – 
Horní Malá Úpa – Bouda Jelenka

Délka trasy: 17–19 km

Pokud se pro nějakou krkonošskou 
obec hodí přídomek „malebná“, je to 
právě Malá Úpa. Chalupy a chaty bydlí 
na místních loukách stejně přirozeně, 
jako pasoucí se dobytek. Dávají tušit, 

jak se dříve hospodařilo v nadmořských 
výškách okolo 1000 metrů.

Z Horní Malé Úpy dále vede přírodně 
nejzajímavější cesta po Lesním 
hřebeni, anebo lze tento úsek zkrátit 
přímější spojnicí rovnou k boudě 
Jelenka.

Kde přenocovat: Pivovar Trautenberk, 
Bouda Jelenka

· Etapa 3: Na Sněžku a přes Úpské 
rašeliniště

Bouda Jelenka – Sněžka – Luční 
bouda – Petrovy boudy/Bouda u 
Bílého Labe

Délka trasy: 10–16 km

Vystoupáte na Svorovou horu a vstou-
píte do tunelu vyříznutého do hustého 
porostu kleče. Správným směrem vás 
povede vrchol Sněžky, který nad klečí 
bezpečně uvidíte. Když se úzká stezka 
vlije do kamenného moře porostlého 
vřesem a lišejníkem, nebudete na 
pochybách, že jste právě vstoupili do 
království arkto-alpínské tundry.

Kde přenocovat: Chata Výrovka, 
Petrovy boudy, Bouda u Bílého Labe

· Etapa 4: Na Sněžné jámy
 a k vodopádům

Petrovy boudy/Bouda U Bílého 
Labe – Zlaté návrší

Délka trasy: 20 km

Ať už vyrážíte od Výrovky, Petrovky či 
Boudy U Bílého Labe, vstupujete do 
střední a zřejmě nejpopulárnější části 
pohoří. Ikonická místa tu potkáte na 
každém kroku. Nahlédnete do hloubky 
Sněžných jam i Labského dolu, uctíte 
symbolický pramen Labe a zaposlou-
cháte se do hukotu vodopádů.

Kde přenocovat: Martinova bouda, 
Labská bouda, Vosecká bouda

· Etapa 5: Západními Krkonošemi 
do Harrachova

Zlaté návrší – Harrachov

Délka trasy: 10–13 km

Do Harrachova, který je cílem vašeho 
putování, můžete z hřebenů sestoupit 
několika způsoby. Pokud pospícháte na 
autobus, od rozcestí U Čtyř pánů 
poběžíte skoro stejně svižně, jako 
proud řeky Mumlavy. Máte času a sil 
ještě dost? Pak doporučujeme protá-
hnout si cestu po hraně Kotelských jam. 
Na podzim, když jsou naplněny 
teplými barvami, je to obzvlášť silný 
zážitek. Vychutnejte si vyhlídku
z Kotelského sedla i z terasy restaurace 

Štumpovka na Dvoračkách. Z vrcholu 
Čertovy hory budete mít cílové 
městečko Harrachov jako na dlani. 
Sestoupíte  tam podél  s lavných 
skokanských můstků. Neméně slavná 
je i historie místní sklárny. Tady vaše 
putování po Krkonoších končí. Ale 
cesty vedou dál! Třeba do Polska, nebo 
Jizerek…

Krkonošské boudy

Pakliže je historie Krkonoš něčím 
jedinečná, jsou to osamělé lidské 
příbytky vysoko v horách – boudy 
zakládané samostatně či rozptýleně ve 
skupinách na lučních enklávách. 
Některé sloužily původně jako letní 
salaše. Jiné zakládaly rodiny dřevařů
a v každodenním boji s nehostinnou 
vysokohorskou krajinou hledaly pod-
mínky k živobytí. Od poloviny 18. 
století se tyto příbytky stávaly celo-
ročními sídly budařů, kteří později 
objevili i jejich turistický potenciál.
I dnes celá řada z nich slouží turistům
a návštěvníkům hor. Ač do nich již 
proudí voda a elektřina, nemyslete si, 
že je život na hřebenech snadný! 
Vyžaduje houževnatost a skromnost. 
Proto je stále mnohdy více srdeční 
záležitostí než byznysem. Přesvědčte 
se o tom během vašeho putování. 

Než vyrazíte na cestu

Všechny užitečné informace, které 
budete pro plánování přechodu 
Krkonoš potřebovat, jsme pro vás 
připravili a vložili na webové stránky
.

Najdete tam podrobně zpracované 
trasy i horské boudy, které nabízejí 
nejen nocleh, ale také občerstvení
a úkryt před nepříznivým počasím. 
Poradíme vám, kde zapar-kovat, nebo 
co zabalit do batohu. 

Alena Cejnarová

Krkonoše – svazek měst a obcí

Destinační společnost pro TO 
Krkonoše

 

(26. díl - poslední)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý,
z kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny
s pomocí překladače DeepL přeložila 
K. Boková.

Školní rok 1944–45

Tento v každém ohledu pamětihodný 
školní rok začal 4. září 1944. Naděje na 
brzký konec války se bohužel nevy-
plnily, boje jsou spíš čím dál tím tvrdší. 
Poslední válečný rok nám přinesl vážné 
neúspěchy na všech frontách a na 
jednotlivých místech nepřítel vstoupil 
na německou půdu. Na podzim – 
koncem října – byl povolán Volkssturm 
a od té doby se týdně konají polní 
cvičení atd. Naši bývalí spojenci nás 
téměř všichni nechali ve štychu,
a tak náš národ bojuje s největším 
odhodláním proti nepřátelské přesile. 
Nové zbraně, včetně V1 a V2, stejně 
jako ruční protitankové zbraně panzer-
faust a panzerschreck, způsobují nepří-
teli vysoké ztráty. Je třeba však také 
smutně konstatovat, že daleko silnější 
nepřátelské letectvo způsobuje v našich 
velkých městech obrovské škody. 
Zatímco Rusům se podařilo proniknout 
dál do Maďarska, přešla naše vojska na 
západě do protiútoku a zatlačila 
nepřítele opět za hranice říše. Tato 
velká ofenzíva začala 16. prosince 
1944.

Škola je nyní zase trojtřídní. První třída 
má 50, druhá třída 35 a třetí třída 37 
žáků. Celkem 122. Z toho je 14 žáků
z oblastí ohrožených bombardováním. 
Po dlouhém boji se řediteli školy
přes obstrukce podařilo vystěhovat
ze školy všechny stranické organizace, 
jednu evakuovanou rodinu a nakonec
i školku. Nyní se škola může zase 
neomezeně věnovat svému určení. Žáci 
mají opět svou tělocvičnu. Matrika byla 
přemístěna do firmy Polak a školka do 
Bockova hostince. Funguje to tedy 
naprosto skvěle.

Jako nová síla nastoupila učitelka 
Krohn z Černého Dolu, ale po třech 
dnech musela už zase odejít do Horního 
Slezska.

10. 9. zde nastoupila Hilde Breuer
z Černého Dolu. Vyučovala ve druhé 
třídě. Ani ona nezůstala na zdejší škole 
dlouho. 24. 10. byla přeložena do 
Litzmannstadtu (Łódź) v Polsku. Od té 
doby je v 1. a 2. třídě zavedena střídavá 
půldenní výuka, kterou zajišťuje řídící 
učitel Futschig. Ve 3. třídě vyučuje  
učitelka Elisabeth Zinecker. V její třídě 
se vzorně pracuje na stavbě modelu 
lodi.

Jako učitelé náboženství působí na 
škole stejně jako doposud faráři pan 
Driemer a pan Zinnecker. Učitelka 
ručních prací Schreier odešla ze služby. 
Jako učitelka ručních prací byla 
smluvně zaměstnána učitelka Walsch
z Dolní Branné. Výuku vaření v jedné 
skupině vede učitelka Hedw. Winkler
z Prostředního Lánova. Výuky nábo-
ženství se kromě jedné výjimky 
účastnili všichni žáci.

Doba do 31. prosince
I náš jinak tak klidný kraj začíná 
pomalu pociťovat válečné dění. Kvůli 
nepřátelským letcům byl často vyhla-
šován poplach. Musí se přísně dbát na 
směrnice protiletecké obrany. Škola 
byla v této souvislosti dvakrát kontro-
lována. Nejdůležitější preventivní 
prostředky máme k dispozici.

V září byly ještě hezké slunečné dny. 
19. 9. podnikly proto všechny třídy 
školní výlet. 1. třída navštívila Lučiny, 
2. a 3. třída šly k Malému stavu. 

Koncem listopadu dorazila ještě do 
obce skupina slovenských dětí, 5 z nich 
navštěvuje školu, jejich školní výkony 
se ale rovnají 0. Budiž ještě zmíněno,
že při vyučování se stále bere ohled
na současné dění. Ve sběru starého 
materiálu se intenzivně pokračuje
a průměrný počet bodů je 50 – 70.

Bylo nasbíráno a dodáno více než 20 kg 
léčivých bylin.

Školní spořitelna zažívá příjemný 
vzestup. V roce 1944 žáci naspořili více 
než 8600 říšských marek, což je velký 
úspěch.

Zdravotní stav je uspokojivý, ale 
berlínští žáci se rádi kvůli nicotným 
záležitostem vyhýbají výuce. Stále 
znovu zjišťujeme, že jsou ve všech 
ohledech, kromě jejich „vyřídilky“, 
horší než naši vesničtí žáci.

U okresního školského úřadu nastala
od 1. 11. změna. Školní rada Urban 
odešel zase do Jablonce nad Nisou.
Na jeho místo nastoupil školní rada 
Loos z Bíliny.

1. 12. 1944 převzala paní A. Kraus úřad 
školnice, který předtím zastávala dost 
špatně paní Müller.

Od 1. 9. byla ve škole zřízena knihovna. 
Každé dítě nyní vlastní své učebnice. 
Obecní knihovna (500 svazků) byla 
přemístěna do školy a vydávání 
obstarává ředitel školy Futschig. 
Učitelská i žákovská knihovna jsou 
obsažné a uspořádané.

Vánoční prázdniny začaly 22. 12.
a skončily 10. 1. 1945. Tak nám skončil 
rok 1944, aniž by přinesl toužebně 
očekávaný mír. Zvony zvonily a váno-
ční koledy, vyprávějící o pokoji a lásce, 
se rozléhaly svými melodiemi do světa, 
ale svět je vůči těmto svatým silám 
hluchý, neslyší už hlas věčného 
napomínače, a tak nevstupujeme do 
nového roku bez vážných myšlenek. 
Kéž přinese mír.

1945

Leden začíná silnými mrazy. 9. 1. se 
všichni učitelé shromáždili ke služební 
poradě ve Vrchlabí. Byly uděleny 
pokyny, že se má při nedostatku uhlí 
soustředit výuka do jedné třídy, 
případně může dokonce odpadnout. 
Zvláštní pozornost má být věnována 
protiletecké obraně, kromě toho mohou 
být žáci využíváni k přijímání uprch-
líků. Tento případ nastal na zdejší škole 
23. ledna. 

Den předtím, 22. 1. 1945 nastoupila 
svou službu na této škole dlouho 
očekávaná třetí učitelská síla, slečna 
Eleonora Englerová. Vyučuje ve druhé 
třídě. Tímto dnem bylo také zavedeno 
třísměnné vyučování, protože dvě třídy 
a tělocvična byly vyklizeny pro ubyto-
vání uprchlíků. Vyučovalo se ve
3. třídě, a sice 1. třída od 8 do 11 hodin,
2. třída od 11 do 2 hodin a 3. třída od
2 do 5 hodin odpoledne.

Pro školu začíná teď velmi neklidná 
doba. Vlaky s uprchlíky ze všech koutů 
Východu (Bačka, Slovensko, Horní
a Dolní Slezsko) přijížděly a odjížděly, 
byly to obrazy bídy a utrpení, které se 
nedají popsat. Nesmím zde ponechat 
volný běh svým myšlenkám ani napsat 
všechno to, o čem referovali uprchlíci. 
Kdo by si byl pomyslel, že to jednou 
dojde tak daleko! Panické fámy už  
nejsou žádnou vzácností a vesnice 

14 15

Přechod Krkonoš od boudy k boudě.
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Jen si to představte. Ještě je šero. Sedíte 
na kameni u Pančavského vodopádu, 
kouří se vám od pusy. Začal podzim a 
rána už jsou chladná, v údolí se válí 
mlha, ale na hřebeny se vyšplhat 
neodvážila. Vy ano. ...

Jak přejít Krkonoše

Na to existuje více možností. Vydejte se 
z Harrachova do Žacléře, nebo 
opačným směrem. Pojměte přechod 
jako třídenní výlet nebo týdenní 
dovolenou. Vaše trasa může lemovat 
hraniční kameny přímo po hřebeni 
anebo tu a tam sestoupit do malebných 
údolí.

Je zkrátka na vás, jak zhruba 60 
kilometrů mezi východem a západem 
zdoláte. Záleží na tom, co všechno 
chcete vidět, kolik máte času a jak si 
potřebujete rozložit síly. Nenabízíme 
jednu konkrétní trasu, ale i její varianty. 
Přechod jsme rozdělili na pět etap, 
neznamená to však nutně pět dní na 
horách. Propojte je či kombinujte dle 
libosti. V každé části hor jsme pro vás 
navíc vytipovali zajímavosti, které 
máte možnost obdivovat, a boudy, které 
vám poskytnou nocleh a umožní zůstat 
na hřebenech po celou dobu výletu. 

· Etapa 1: Východní částí národního 
parku ze Žacléře

Žacléř – Rýchorská bouda – 
Lysečinská bouda

Délka trasy: 10–18 km

Odlehlá část Krkonoš, jen málo 
dotčená masovým turismem, nabízí 
pohodové putování klidnou krajinou. 
Bučinám, smrčinám i lučním enklávám 
s kvetoucími orchidejemi a bílými 
hořci dominuje překrásný výhled na 
východní Krkonoše.

Kde přenocovat: Rýchorská bouda, 
Lysečinská bouda

· Etapa 2: Přes Horní Malou Úpu

Rýchorská/Lysečinská bouda – 
Horní Malá Úpa – Bouda Jelenka

Délka trasy: 17–19 km

Pokud se pro nějakou krkonošskou 
obec hodí přídomek „malebná“, je to 
právě Malá Úpa. Chalupy a chaty bydlí 
na místních loukách stejně přirozeně, 
jako pasoucí se dobytek. Dávají tušit, 

jak se dříve hospodařilo v nadmořských 
výškách okolo 1000 metrů.

Z Horní Malé Úpy dále vede přírodně 
nejzajímavější cesta po Lesním 
hřebeni, anebo lze tento úsek zkrátit 
přímější spojnicí rovnou k boudě 
Jelenka.

Kde přenocovat: Pivovar Trautenberk, 
Bouda Jelenka

· Etapa 3: Na Sněžku a přes Úpské 
rašeliniště

Bouda Jelenka – Sněžka – Luční 
bouda – Petrovy boudy/Bouda u 
Bílého Labe

Délka trasy: 10–16 km

Vystoupáte na Svorovou horu a vstou-
píte do tunelu vyříznutého do hustého 
porostu kleče. Správným směrem vás 
povede vrchol Sněžky, který nad klečí 
bezpečně uvidíte. Když se úzká stezka 
vlije do kamenného moře porostlého 
vřesem a lišejníkem, nebudete na 
pochybách, že jste právě vstoupili do 
království arkto-alpínské tundry.

Kde přenocovat: Chata Výrovka, 
Petrovy boudy, Bouda u Bílého Labe

· Etapa 4: Na Sněžné jámy
 a k vodopádům

Petrovy boudy/Bouda U Bílého 
Labe – Zlaté návrší

Délka trasy: 20 km

Ať už vyrážíte od Výrovky, Petrovky či 
Boudy U Bílého Labe, vstupujete do 
střední a zřejmě nejpopulárnější části 
pohoří. Ikonická místa tu potkáte na 
každém kroku. Nahlédnete do hloubky 
Sněžných jam i Labského dolu, uctíte 
symbolický pramen Labe a zaposlou-
cháte se do hukotu vodopádů.

Kde přenocovat: Martinova bouda, 
Labská bouda, Vosecká bouda

· Etapa 5: Západními Krkonošemi 
do Harrachova

Zlaté návrší – Harrachov

Délka trasy: 10–13 km

Do Harrachova, který je cílem vašeho 
putování, můžete z hřebenů sestoupit 
několika způsoby. Pokud pospícháte na 
autobus, od rozcestí U Čtyř pánů 
poběžíte skoro stejně svižně, jako 
proud řeky Mumlavy. Máte času a sil 
ještě dost? Pak doporučujeme protá-
hnout si cestu po hraně Kotelských jam. 
Na podzim, když jsou naplněny 
teplými barvami, je to obzvlášť silný 
zážitek. Vychutnejte si vyhlídku
z Kotelského sedla i z terasy restaurace 

Štumpovka na Dvoračkách. Z vrcholu 
Čertovy hory budete mít cílové 
městečko Harrachov jako na dlani. 
Sestoupíte  tam podél  s lavných 
skokanských můstků. Neméně slavná 
je i historie místní sklárny. Tady vaše 
putování po Krkonoších končí. Ale 
cesty vedou dál! Třeba do Polska, nebo 
Jizerek…

Krkonošské boudy

Pakliže je historie Krkonoš něčím 
jedinečná, jsou to osamělé lidské 
příbytky vysoko v horách – boudy 
zakládané samostatně či rozptýleně ve 
skupinách na lučních enklávách. 
Některé sloužily původně jako letní 
salaše. Jiné zakládaly rodiny dřevařů
a v každodenním boji s nehostinnou 
vysokohorskou krajinou hledaly pod-
mínky k živobytí. Od poloviny 18. 
století se tyto příbytky stávaly celo-
ročními sídly budařů, kteří později 
objevili i jejich turistický potenciál.
I dnes celá řada z nich slouží turistům
a návštěvníkům hor. Ač do nich již 
proudí voda a elektřina, nemyslete si, 
že je život na hřebenech snadný! 
Vyžaduje houževnatost a skromnost. 
Proto je stále mnohdy více srdeční 
záležitostí než byznysem. Přesvědčte 
se o tom během vašeho putování. 

Než vyrazíte na cestu

Všechny užitečné informace, které 
budete pro plánování přechodu 
Krkonoš potřebovat, jsme pro vás 
připravili a vložili na webové stránky
.

Najdete tam podrobně zpracované 
trasy i horské boudy, které nabízejí 
nejen nocleh, ale také občerstvení
a úkryt před nepříznivým počasím. 
Poradíme vám, kde zapar-kovat, nebo 
co zabalit do batohu. 

Alena Cejnarová

Krkonoše – svazek měst a obcí

Destinační společnost pro TO 
Krkonoše

 

(26. díl - poslední)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý,
z kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny
s pomocí překladače DeepL přeložila 
K. Boková.

Školní rok 1944–45

Tento v každém ohledu pamětihodný 
školní rok začal 4. září 1944. Naděje na 
brzký konec války se bohužel nevy-
plnily, boje jsou spíš čím dál tím tvrdší. 
Poslední válečný rok nám přinesl vážné 
neúspěchy na všech frontách a na 
jednotlivých místech nepřítel vstoupil 
na německou půdu. Na podzim – 
koncem října – byl povolán Volkssturm 
a od té doby se týdně konají polní 
cvičení atd. Naši bývalí spojenci nás 
téměř všichni nechali ve štychu,
a tak náš národ bojuje s největším 
odhodláním proti nepřátelské přesile. 
Nové zbraně, včetně V1 a V2, stejně 
jako ruční protitankové zbraně panzer-
faust a panzerschreck, způsobují nepří-
teli vysoké ztráty. Je třeba však také 
smutně konstatovat, že daleko silnější 
nepřátelské letectvo způsobuje v našich 
velkých městech obrovské škody. 
Zatímco Rusům se podařilo proniknout 
dál do Maďarska, přešla naše vojska na 
západě do protiútoku a zatlačila 
nepřítele opět za hranice říše. Tato 
velká ofenzíva začala 16. prosince 
1944.

Škola je nyní zase trojtřídní. První třída 
má 50, druhá třída 35 a třetí třída 37 
žáků. Celkem 122. Z toho je 14 žáků
z oblastí ohrožených bombardováním. 
Po dlouhém boji se řediteli školy
přes obstrukce podařilo vystěhovat
ze školy všechny stranické organizace, 
jednu evakuovanou rodinu a nakonec
i školku. Nyní se škola může zase 
neomezeně věnovat svému určení. Žáci 
mají opět svou tělocvičnu. Matrika byla 
přemístěna do firmy Polak a školka do 
Bockova hostince. Funguje to tedy 
naprosto skvěle.

Jako nová síla nastoupila učitelka 
Krohn z Černého Dolu, ale po třech 
dnech musela už zase odejít do Horního 
Slezska.

10. 9. zde nastoupila Hilde Breuer
z Černého Dolu. Vyučovala ve druhé 
třídě. Ani ona nezůstala na zdejší škole 
dlouho. 24. 10. byla přeložena do 
Litzmannstadtu (Łódź) v Polsku. Od té 
doby je v 1. a 2. třídě zavedena střídavá 
půldenní výuka, kterou zajišťuje řídící 
učitel Futschig. Ve 3. třídě vyučuje  
učitelka Elisabeth Zinecker. V její třídě 
se vzorně pracuje na stavbě modelu 
lodi.

Jako učitelé náboženství působí na 
škole stejně jako doposud faráři pan 
Driemer a pan Zinnecker. Učitelka 
ručních prací Schreier odešla ze služby. 
Jako učitelka ručních prací byla 
smluvně zaměstnána učitelka Walsch
z Dolní Branné. Výuku vaření v jedné 
skupině vede učitelka Hedw. Winkler
z Prostředního Lánova. Výuky nábo-
ženství se kromě jedné výjimky 
účastnili všichni žáci.

Doba do 31. prosince
I náš jinak tak klidný kraj začíná 
pomalu pociťovat válečné dění. Kvůli 
nepřátelským letcům byl často vyhla-
šován poplach. Musí se přísně dbát na 
směrnice protiletecké obrany. Škola 
byla v této souvislosti dvakrát kontro-
lována. Nejdůležitější preventivní 
prostředky máme k dispozici.

V září byly ještě hezké slunečné dny. 
19. 9. podnikly proto všechny třídy 
školní výlet. 1. třída navštívila Lučiny, 
2. a 3. třída šly k Malému stavu. 

Koncem listopadu dorazila ještě do 
obce skupina slovenských dětí, 5 z nich 
navštěvuje školu, jejich školní výkony 
se ale rovnají 0. Budiž ještě zmíněno,
že při vyučování se stále bere ohled
na současné dění. Ve sběru starého 
materiálu se intenzivně pokračuje
a průměrný počet bodů je 50 – 70.

Bylo nasbíráno a dodáno více než 20 kg 
léčivých bylin.

Školní spořitelna zažívá příjemný 
vzestup. V roce 1944 žáci naspořili více 
než 8600 říšských marek, což je velký 
úspěch.

Zdravotní stav je uspokojivý, ale 
berlínští žáci se rádi kvůli nicotným 
záležitostem vyhýbají výuce. Stále 
znovu zjišťujeme, že jsou ve všech 
ohledech, kromě jejich „vyřídilky“, 
horší než naši vesničtí žáci.

U okresního školského úřadu nastala
od 1. 11. změna. Školní rada Urban 
odešel zase do Jablonce nad Nisou.
Na jeho místo nastoupil školní rada 
Loos z Bíliny.

1. 12. 1944 převzala paní A. Kraus úřad 
školnice, který předtím zastávala dost 
špatně paní Müller.

Od 1. 9. byla ve škole zřízena knihovna. 
Každé dítě nyní vlastní své učebnice. 
Obecní knihovna (500 svazků) byla 
přemístěna do školy a vydávání 
obstarává ředitel školy Futschig. 
Učitelská i žákovská knihovna jsou 
obsažné a uspořádané.

Vánoční prázdniny začaly 22. 12.
a skončily 10. 1. 1945. Tak nám skončil 
rok 1944, aniž by přinesl toužebně 
očekávaný mír. Zvony zvonily a váno-
ční koledy, vyprávějící o pokoji a lásce, 
se rozléhaly svými melodiemi do světa, 
ale svět je vůči těmto svatým silám 
hluchý, neslyší už hlas věčného 
napomínače, a tak nevstupujeme do 
nového roku bez vážných myšlenek. 
Kéž přinese mír.

1945

Leden začíná silnými mrazy. 9. 1. se 
všichni učitelé shromáždili ke služební 
poradě ve Vrchlabí. Byly uděleny 
pokyny, že se má při nedostatku uhlí 
soustředit výuka do jedné třídy, 
případně může dokonce odpadnout. 
Zvláštní pozornost má být věnována 
protiletecké obraně, kromě toho mohou 
být žáci využíváni k přijímání uprch-
líků. Tento případ nastal na zdejší škole 
23. ledna. 

Den předtím, 22. 1. 1945 nastoupila 
svou službu na této škole dlouho 
očekávaná třetí učitelská síla, slečna 
Eleonora Englerová. Vyučuje ve druhé 
třídě. Tímto dnem bylo také zavedeno 
třísměnné vyučování, protože dvě třídy 
a tělocvična byly vyklizeny pro ubyto-
vání uprchlíků. Vyučovalo se ve
3. třídě, a sice 1. třída od 8 do 11 hodin,
2. třída od 11 do 2 hodin a 3. třída od
2 do 5 hodin odpoledne.

Pro školu začíná teď velmi neklidná 
doba. Vlaky s uprchlíky ze všech koutů 
Východu (Bačka, Slovensko, Horní
a Dolní Slezsko) přijížděly a odjížděly, 
byly to obrazy bídy a utrpení, které se 
nedají popsat. Nesmím zde ponechat 
volný běh svým myšlenkám ani napsat 
všechno to, o čem referovali uprchlíci. 
Kdo by si byl pomyslel, že to jednou 
dojde tak daleko! Panické fámy už  
nejsou žádnou vzácností a vesnice 
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Částečné uvolnění, které s sebou 
přinesl toleranční patent Josefa II. roku 
1781, nalezlo ohlas jak u česky 
mluvících obcí jilemnicko-branského 
panství hrabat Harrachů, tak u Němců 
na vlčicko-sejfském dominiu Schwar-
zenberků. Dva lutersko-evangelické 
sbory, výrazně český v Křížlicích
a německý v horních Heřmanových 
Sejfech-Bolkově, vyvíjely příkladnou 
přátelskou spolupráci. Postupně se tu 
mezi vesničany dostává do popředí 
důrazněji spíš rozdíl religiózní než 
národnostní. Jako normální a nevzbu-
zující až odpor byl považován sňatek 
Němce a Češky. Zato se ale zle 
pohlíželo na spojení nekatolíka a kato-
ličky, byť stejné národnosti.

Nicméně i u nás se v první polovině 19. 
století prosazují myšlenky českého 
národního obrození, jehož nositeli jsou 
příslušníci drobné inteligence, tj. 
kněží, úředníci a učitelé. Významným 
a značně do hor vysunutým ohniskem 
je Horní Branná. Tamní farář Josef 
Mirovít Král (1789–1841) proslul jako 
horlivý český literát a šiřitel českých 
knih z Pospíšilova hradeckého knih-
tlačitelství. Je jedním z prvních v řadě 
literátů a dalších umělců, kterou 
branský kronikář Janda nazval 
Branský Slavín. V osobě žurnalisty
a literáta Jana Slavomila Tomíčka nebo 
Františka Kavána, sbormistra praž-
ského Hlaholu, zasáhli do českého 
kulturního života dokonce v pražské 
metropoli.

Bez větších překážek se postupně 
vyvíjel národní život v blízké Jilem-
nici. Dálo se tak s přispěním některých 
hraběcích úředníků, z nichž např. 
František Laufberger přišel z vnitro-
zemí (panství Sadová). Cítil se Čechem 
a získal si mezi Jilemnickými jisté 
sympatie. Jako panský vrchní se
v bouřlivém roce 1848 účastnil 
založení jilemnické Národní gardy, 
která cvičila pod jeho vedením ve dvou 
setninách o sto šedesáti mužích.
Z výpravy na pomoc bojující Praze se 
dostali, podobně jako gardisté z Fořtu, 
k Sobotce, odkud se vrátili domů.

Jinak ale vyhlížela situace ve Vrchlabí. 
Český živel se uplatňoval pouze
v drobných rodinných ostrůvcích smí-
šených manželství v intimním sou-
kromí. Na veřejnosti ovládala pole 
úřední němčina. Příkladem může být 
prostředí rodiny manželů Kablíko-
vých. Lékárník Vojtěch Kablík, Čech,
a jeho paní Josefina, rozená Ettelová
z německé zámožné vrchlabské 
měšťanské rodiny. Podobné to bylo
i v Hostinném.

Situace v obou městech se podstatně 
změnila počínaje 50. léty 19. století. 
Přinesla s sebou příliv česky mluvícího 
dělnictva a jednotlivě se uplatňují
i čeští podnikatelé. Dominuje ovšem 
dál úřední němčina habsburské mo-
narchie. Teprve před koncem století 
dochází k uplatňování českého živlu, 
který stále početně roste a hlásí se o svá 
práva.

Statistika z počátku 20. století (1910) 
zaznamenává v sedmitisícovém Vrch-
labí 700 Čechů. Ve víc jak čtyřtisí-
covém Hostinném je 226 Čechů. Příliv 
Čechů koresponduje s existencí tová-
ren v německých obcích v okolí.
V Hartě (dnes Podhůří) nachází práci
a domov 124 Čechů, v Dolní Branné 
(dříve Hennersdorf) 140 Čechů
a v Kunčicích 94 Čechů. Podobně by 
bylo možno pokračovat dál.

V těchto souvislostech nelze nepřipo-
menout bouřlivé období táborů lidu. 
Krajiny Podkrkonoší se dotkly zejmé-
na manifestační akce na hoře Zvičině,
z nichž první se tu konala již v roce 
1869. Ale ani Jilemničtí nezůstali 
pozadu. V roce 1870 zorganizovali 
velké shromáždění pod širým nebem
v prostoru u blízkého lesa Brabence, 
jehož cílem mělo být dosažení národ-
nostního porozumění s Němci ve 
státoprávních otázkách. Pozváni byli
i Němci z okolí, kteří však – zejména 
Vrchlabští – účast odmítli. Tábor lidu, 
jehož se účastnilo kolem 15 000 osob, 
vyslechlo projevy knížete Thurn-
Taxise, Josefa Kramáře z Vysokého 
nad Jizerou, starosty F. X. Jerieho
z Jilemnice a dalších.

Jaké byly národnostní poměry ve 
Vrchlabí i postavení zdejších českých 
dělníků, názorně popisuje Karel 
Václav Rais ve svých vzpomínkách, 
neboť zde pobyl na handlu počátkem 
sedmdesátých let, aby se zdokonalil
v němčině. Mezi řádky pamětní knihy 
německé hlavní školy se dovídáme 
také, jaké úsilí musela zdejší početně 
sílící česká menšina do konce 70. let 
vyvíjet, aby se její děti mohly učit 
česky. K otevření české školy dochází 
teprve roku 1913.

Aktivní politika českých poslanců na 
přelomu 70. let 19. století donutila 
vídeňskou vládu k některým ústup-
kům ve prospěch češtiny a tím také 
českého etnika na jazykově smíšených 
územích. Česká menšina to uvítala. 
Odpor však vyvolala u představitelů 
německé většiny. Formuje se německý 
nacionalismus, který získává místo
v řadě spolků. Některé mají ve vínku 

přímo německo-obranný charakter.
Jde především o Německý školský 
spolek s místními skupinami ve 
Vrchlabí a Hostinném s činností od 
roku 1881, ale i třeba v poměrně malé 
Čermné. Dále je to Svaz Němců
v Čechách s 12 pobočkami na Vrch-
labsku a 5 skupinami na Hostinsku.

Svou germanizačně výbojnou roli 
sehrál též Německý učitelský spolek 
pro Vrchlabsko a Hostinné s okolím, 
založený dokonce už roku 1868. Jeho 
faktograficky cenná, ale pojetím pro 
nás nepřijatelná, je jeho Vlastivěda, 
vydávaná po sešitech od roku 1907 do 
roku 1915.

Od původně nepolitického charakteru, 
raženého Čechem Eduardem Rudol-
fem Petrákem, nakonec Krkonošský 
spolek (RGV) se sídlem ve Vrchlabí, 
založený počátkem 80. let a s množ-
stvím poboček (sekcí), ustoupil. 
Zakladatel Petrák byl vytlačen z vedení 
přesto, že za ním stál maršovský 
továrník Prosper Piette de Rivage.
I ten musel ustoupit tvrdému němec-
kému nacionalismu ve vedení.

V 80. letech němečtí nacionalisté 
zneužili kultu lidového císaře Josefa II. 
zdůrazněním germanizačního prvku
v jeho centralizačních snahách v říši. 
Jeho pomník už roku 1881 zaujal 
čestné místo vedle pomníku básníka
F. Schillera u nové budovy školy na 
kostelním náměstí (dnes Míru) ve 
Vrchlabí. Další pomník postavilo 
město Trutnov na náměstí roku 1886. 
Při odhalování monumentu si v pro-
jevu starosta dr. Frank neodpustil 
přání, aby zůstal „ ... navždy svědec-
tvím myšlení a německých citů
v metropoli Krkonoš“.

Poněkud opožděně, ale přece se
k ochránci lidskosti Josefu II. přihlásilo 
roku 1906 město Hostinné s poměrně 
početnou německou židovskou podni-
katelskou menšinou (r. 1910 – 112 izra-
elitů). Patrně za zrovnoprávnění tohoto 
etnika jeho tolerančním patentem.

Je přirozené, že tento obranný tlak proti 
pronikání českého živlu do uzavřeného 
německého prostoru, ekonomicky 
umocněný německými podnikatel-
skými kruhy, jen těžko překonávala 
sílící česká menšina. Soustředila se 
především v místní skupině Národní 
jednoty severočeské ve Vrchlabí, ale 
také v Hostinném. Zde také před 
válkou působila i česká Čtenářská 
beseda a Svatopluk Čech – klub 
dělnické mládeže národně sociální 
strany.

připomíná narušené mraveniště. Žáci 
byli vždy hotovi pomoci. Ušili a na-
cpali víc než 100 pytlů slámy. Školní 
prostory a toalety byly ale příchozími 
uvedeny do stavu, který se dá klidně 
označit jako „chlév“. Podlaha černá, 
zatemnění roztrhané, stěny porýpané
a špinavé, kamna příšerně zřízená, 
nástěnné umyvadlo ucpané a tak dále. 
Bylo mezi nimi hodně nemocných
a sešlých lidí a učitelka Liese Zinecker 
měla jako sestra Červeného kříže plné 
ruce práce. Jako vedoucí skladu jsem 
musel na vše neustále dohlížet, i v skla-
du v sále Ullrich (bývalá Jednota 
naproti penzionu Baron, dnes dům 
pana Moučky). Tak plynul týden za 
týdnem. Nepřátelští letci přelétávali 
často nad naším okresem. 21. 1. byla 
nad Dolním Lánovem svržena světelná 
bomba.

Počet padlých stále roste a válka zuří 
dál. Od východu i západu pronikají do 
říše nepřátelé a v této chvíli stojí 
Angličané a Američané na Labi, 
Rusové u Berlína. Na všech rozích visí 
výzvy k sebeobraně, ale osud se 
neúprosně valí přes lidičky. Chci mlčet 
– ale starý Bůh ještě žije a co musí 
přijít, to přijde.

Týden před Velikonocemi byla škola 
opět volná a po Velikonocích pokra-
čovalo vyučování opět normálně ve 3 
třídách. Probíhá také výuka vaření, 
kterou vede paní učitelka Engler.

Sbírka starých materiálů pokračuje 
jako obvykle. Výsledek je uspokojivý. 
Mládež už nejeví žádnou velkou 
ctižádost. Zdivočela, zhrubla a dobrým 
slovům se jen vysmívá.

Nedostatek citu pro autoritu ponese 
jednou zlé plody. Ale jako starý učitel, 
který vidí mnoho věcí jinak než ti 
bezmyšlenkovití napodobovači a křik-
louni „heil“, jsem musel mlčet a trpět. 
Ach, můj národe, jak jsi byl sveden
na scestí, ale já věřím ve věčnou 
spravedlnost, která každému vyměří, 
co mu náleží. Jsou Velikonoce 1945, 
kdy píši tato slova. Jsou to ta poslední, 
která této knize svěřuji. Obřími kroky 
se blíží konec války, pak ale stůj při nás 
Bůh. Jsme všichni v jeho rukou, jemu 
vždy důvěřuji a jeho dobrotě poroučím 
sebe, své žáky, které jsem podle svých 
možností chránil před jedem nacio-
nálního socialismu, svůj národ, který 
tak hluboko klesl vinou jedné kliky
a svou lehkověrností, jakož i sousední 
národy a všechny dobré lidi tohoto 
světa.

S Bohem jsem před 41 lety svou službu 
započal, s Bohem ji dnes zakončuji 
pravděpodobně navždy!

                Jos. Futschig

Pozn. red.: A to je, milí čtenáři,
z německé kroniky školy v Horním 
Lánově vše. K. B.

Seriál na pokračování 

— čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí.

23. část 

Vývoj správního a politického 
zřízení a umístění krkonoš-
ského podhůří

Ve 13. století se postupně přechází od 
hradské soustavy ke krajskému zřízení. 
Počet krajů během doby kolísal mezi 
14 až 16. Do roku 1714 náš domov 
náležel k Hradecku, které patřilo svou 
rozlohou mezi velmi rozsáhlé a které-
mu patřila převážná část východních 
Čech. Jeho hranice se ovšem nekryly
s územím hradeckého biskupství, 
vzniklého po třicetileté válce. Tehdy 
byl počet krajů omezen na 12. Sídlem 
krajů byla většinou královská města.
V čele krajů stáli dva hejtmani, po 
jednom z pánů a rytířů. Hejtmani 
úřadovali na svých statcích.

Reskriptem Marie Terezie z roku 1751 
došlo k závažným změnám. Dle něj 
bylo zřízeno 16 krajů a tehdy došlo také 
k rozdělení velkého Hradecka na dva 
menší kraje: Hradecko a Bydžovsko. 
Značná část podhorských šlechtických 
patrimonií se octla na Bydžovsku. 
Zároveň byl též zrušen úřad dvou 
krajských hejtmanů. Místo nich byl 
nyní do čela kraje postaven jeden 
hejtman jako úředník z povolání
v zeměpanské službě. Sídlem nového 
krajského úřadu se stalo starobylé 
královské věnné město Nový Bydžov. 
Do tohoto nového celku patřila mj. 

podhorská panství Branná a Jilemnice, 
Vrchlabí, Fořt a Studenec, Čistá (u Ho-
rek), Hostinné, Heřmanovy Sejfy
a Vlčice. Ale...

Již v polovině května 1772 podává 
krajský hejtman František Rudolf 
Sádlo z Vražného návrh na přeložení 
sídla kraje do municipálního města 
Jičína. Jako důvod je uváděna nevhod-
ná poloha Bydžova a velká vzdálenost 
od podhorských patrimonií. Bydžov se 
sice bránil, ale marně.

Z nařízení císaře Josefa II. roku 1784 
však přece dochází k přeložení kraj-
ského úřadu a registratury do Jičína. 
Zvítězily jeho přednosti, co se týče 
spojení se světem, více obchodu, 
vojenské posádky, hlavní školy a p. 
Jméno kraje si ale Bydžov ubránil.
Vlk se nažral a koza zůstala celá!

Bouřlivý rok 1848, který přinesl zru-
šení roboty s poddanstvím, znamená 
také konec patrimoniální soustavy.
V roce 1850 vznikají okresní hejtman-
ství. Jedno má sídlo ve Vrchlabí
a náleží mu 51 obcí, rozdělených do tří 
soudních a berních okresů: Vrchlabí, 
Jilemnice a Rokytnice nad Jizerou.

V roce 1868 přichází nová organizace. 
Politický okres Vrchlabí se dělí na dva 
soudní okresy: Vrchlabí a Hostinné. 
Osamostatňuje se Jilemnicko.

S příchodem republiky po první 
světové válce přebírá Československo 
od monarchie s malými změnami 
dosavadní politické uspořádání a okre-
sy Jilemnice, Vrchlabí a Trutnov s přes-
távkou druhé světové války přetrvávají 
až do počátku šedesátých let 20. století. 
Tehdy se o Krkonoše a jejich podhůří 
podělily okresy Semily s Jilemnickem 
a Trutnov s Vrchlabskem a Dvorskem.      

Češi a Němci – kdo s koho?

V minulosti nebyly v podhůří Krkonoš 
do 19. století národnostní rozdíly 
otázkou důležitou nebo dokonce 
rozhodující. Vedle obcí již od koloni-
zace osídlených českým etnikem 
existovaly vesnice německé. Zdejším 
vrchnostem pranic nezáleželo na tom, 
jaké řeči užívají jejich poddaní. V 17.
a 18. století jim šla do popředí – a po 
třicetileté válce zejména – spíš otázka 
pravověrného náboženského smýšlení 
jejich oveček. Dodržovat alespoň 
navenek všechny řády a povinnosti 
univerzální římskokatolické církve 
bylo pro poddané nejen samozřejmostí, 
ale i bezprostřední povinností, ať už šlo 
o Čecha nebo Němce. 
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Částečné uvolnění, které s sebou 
přinesl toleranční patent Josefa II. roku 
1781, nalezlo ohlas jak u česky 
mluvících obcí jilemnicko-branského 
panství hrabat Harrachů, tak u Němců 
na vlčicko-sejfském dominiu Schwar-
zenberků. Dva lutersko-evangelické 
sbory, výrazně český v Křížlicích
a německý v horních Heřmanových 
Sejfech-Bolkově, vyvíjely příkladnou 
přátelskou spolupráci. Postupně se tu 
mezi vesničany dostává do popředí 
důrazněji spíš rozdíl religiózní než 
národnostní. Jako normální a nevzbu-
zující až odpor byl považován sňatek 
Němce a Češky. Zato se ale zle 
pohlíželo na spojení nekatolíka a kato-
ličky, byť stejné národnosti.

Nicméně i u nás se v první polovině 19. 
století prosazují myšlenky českého 
národního obrození, jehož nositeli jsou 
příslušníci drobné inteligence, tj. 
kněží, úředníci a učitelé. Významným 
a značně do hor vysunutým ohniskem 
je Horní Branná. Tamní farář Josef 
Mirovít Král (1789–1841) proslul jako 
horlivý český literát a šiřitel českých 
knih z Pospíšilova hradeckého knih-
tlačitelství. Je jedním z prvních v řadě 
literátů a dalších umělců, kterou 
branský kronikář Janda nazval 
Branský Slavín. V osobě žurnalisty
a literáta Jana Slavomila Tomíčka nebo 
Františka Kavána, sbormistra praž-
ského Hlaholu, zasáhli do českého 
kulturního života dokonce v pražské 
metropoli.

Bez větších překážek se postupně 
vyvíjel národní život v blízké Jilem-
nici. Dálo se tak s přispěním některých 
hraběcích úředníků, z nichž např. 
František Laufberger přišel z vnitro-
zemí (panství Sadová). Cítil se Čechem 
a získal si mezi Jilemnickými jisté 
sympatie. Jako panský vrchní se
v bouřlivém roce 1848 účastnil 
založení jilemnické Národní gardy, 
která cvičila pod jeho vedením ve dvou 
setninách o sto šedesáti mužích.
Z výpravy na pomoc bojující Praze se 
dostali, podobně jako gardisté z Fořtu, 
k Sobotce, odkud se vrátili domů.

Jinak ale vyhlížela situace ve Vrchlabí. 
Český živel se uplatňoval pouze
v drobných rodinných ostrůvcích smí-
šených manželství v intimním sou-
kromí. Na veřejnosti ovládala pole 
úřední němčina. Příkladem může být 
prostředí rodiny manželů Kablíko-
vých. Lékárník Vojtěch Kablík, Čech,
a jeho paní Josefina, rozená Ettelová
z německé zámožné vrchlabské 
měšťanské rodiny. Podobné to bylo
i v Hostinném.

Situace v obou městech se podstatně 
změnila počínaje 50. léty 19. století. 
Přinesla s sebou příliv česky mluvícího 
dělnictva a jednotlivě se uplatňují
i čeští podnikatelé. Dominuje ovšem 
dál úřední němčina habsburské mo-
narchie. Teprve před koncem století 
dochází k uplatňování českého živlu, 
který stále početně roste a hlásí se o svá 
práva.

Statistika z počátku 20. století (1910) 
zaznamenává v sedmitisícovém Vrch-
labí 700 Čechů. Ve víc jak čtyřtisí-
covém Hostinném je 226 Čechů. Příliv 
Čechů koresponduje s existencí tová-
ren v německých obcích v okolí.
V Hartě (dnes Podhůří) nachází práci
a domov 124 Čechů, v Dolní Branné 
(dříve Hennersdorf) 140 Čechů
a v Kunčicích 94 Čechů. Podobně by 
bylo možno pokračovat dál.

V těchto souvislostech nelze nepřipo-
menout bouřlivé období táborů lidu. 
Krajiny Podkrkonoší se dotkly zejmé-
na manifestační akce na hoře Zvičině,
z nichž první se tu konala již v roce 
1869. Ale ani Jilemničtí nezůstali 
pozadu. V roce 1870 zorganizovali 
velké shromáždění pod širým nebem
v prostoru u blízkého lesa Brabence, 
jehož cílem mělo být dosažení národ-
nostního porozumění s Němci ve 
státoprávních otázkách. Pozváni byli
i Němci z okolí, kteří však – zejména 
Vrchlabští – účast odmítli. Tábor lidu, 
jehož se účastnilo kolem 15 000 osob, 
vyslechlo projevy knížete Thurn-
Taxise, Josefa Kramáře z Vysokého 
nad Jizerou, starosty F. X. Jerieho
z Jilemnice a dalších.

Jaké byly národnostní poměry ve 
Vrchlabí i postavení zdejších českých 
dělníků, názorně popisuje Karel 
Václav Rais ve svých vzpomínkách, 
neboť zde pobyl na handlu počátkem 
sedmdesátých let, aby se zdokonalil
v němčině. Mezi řádky pamětní knihy 
německé hlavní školy se dovídáme 
také, jaké úsilí musela zdejší početně 
sílící česká menšina do konce 70. let 
vyvíjet, aby se její děti mohly učit 
česky. K otevření české školy dochází 
teprve roku 1913.

Aktivní politika českých poslanců na 
přelomu 70. let 19. století donutila 
vídeňskou vládu k některým ústup-
kům ve prospěch češtiny a tím také 
českého etnika na jazykově smíšených 
územích. Česká menšina to uvítala. 
Odpor však vyvolala u představitelů 
německé většiny. Formuje se německý 
nacionalismus, který získává místo
v řadě spolků. Některé mají ve vínku 

přímo německo-obranný charakter.
Jde především o Německý školský 
spolek s místními skupinami ve 
Vrchlabí a Hostinném s činností od 
roku 1881, ale i třeba v poměrně malé 
Čermné. Dále je to Svaz Němců
v Čechách s 12 pobočkami na Vrch-
labsku a 5 skupinami na Hostinsku.

Svou germanizačně výbojnou roli 
sehrál též Německý učitelský spolek 
pro Vrchlabsko a Hostinné s okolím, 
založený dokonce už roku 1868. Jeho 
faktograficky cenná, ale pojetím pro 
nás nepřijatelná, je jeho Vlastivěda, 
vydávaná po sešitech od roku 1907 do 
roku 1915.

Od původně nepolitického charakteru, 
raženého Čechem Eduardem Rudol-
fem Petrákem, nakonec Krkonošský 
spolek (RGV) se sídlem ve Vrchlabí, 
založený počátkem 80. let a s množ-
stvím poboček (sekcí), ustoupil. 
Zakladatel Petrák byl vytlačen z vedení 
přesto, že za ním stál maršovský 
továrník Prosper Piette de Rivage.
I ten musel ustoupit tvrdému němec-
kému nacionalismu ve vedení.

V 80. letech němečtí nacionalisté 
zneužili kultu lidového císaře Josefa II. 
zdůrazněním germanizačního prvku
v jeho centralizačních snahách v říši. 
Jeho pomník už roku 1881 zaujal 
čestné místo vedle pomníku básníka
F. Schillera u nové budovy školy na 
kostelním náměstí (dnes Míru) ve 
Vrchlabí. Další pomník postavilo 
město Trutnov na náměstí roku 1886. 
Při odhalování monumentu si v pro-
jevu starosta dr. Frank neodpustil 
přání, aby zůstal „ ... navždy svědec-
tvím myšlení a německých citů
v metropoli Krkonoš“.

Poněkud opožděně, ale přece se
k ochránci lidskosti Josefu II. přihlásilo 
roku 1906 město Hostinné s poměrně 
početnou německou židovskou podni-
katelskou menšinou (r. 1910 – 112 izra-
elitů). Patrně za zrovnoprávnění tohoto 
etnika jeho tolerančním patentem.

Je přirozené, že tento obranný tlak proti 
pronikání českého živlu do uzavřeného 
německého prostoru, ekonomicky 
umocněný německými podnikatel-
skými kruhy, jen těžko překonávala 
sílící česká menšina. Soustředila se 
především v místní skupině Národní 
jednoty severočeské ve Vrchlabí, ale 
také v Hostinném. Zde také před 
válkou působila i česká Čtenářská 
beseda a Svatopluk Čech – klub 
dělnické mládeže národně sociální 
strany.

připomíná narušené mraveniště. Žáci 
byli vždy hotovi pomoci. Ušili a na-
cpali víc než 100 pytlů slámy. Školní 
prostory a toalety byly ale příchozími 
uvedeny do stavu, který se dá klidně 
označit jako „chlév“. Podlaha černá, 
zatemnění roztrhané, stěny porýpané
a špinavé, kamna příšerně zřízená, 
nástěnné umyvadlo ucpané a tak dále. 
Bylo mezi nimi hodně nemocných
a sešlých lidí a učitelka Liese Zinecker 
měla jako sestra Červeného kříže plné 
ruce práce. Jako vedoucí skladu jsem 
musel na vše neustále dohlížet, i v skla-
du v sále Ullrich (bývalá Jednota 
naproti penzionu Baron, dnes dům 
pana Moučky). Tak plynul týden za 
týdnem. Nepřátelští letci přelétávali 
často nad naším okresem. 21. 1. byla 
nad Dolním Lánovem svržena světelná 
bomba.

Počet padlých stále roste a válka zuří 
dál. Od východu i západu pronikají do 
říše nepřátelé a v této chvíli stojí 
Angličané a Američané na Labi, 
Rusové u Berlína. Na všech rozích visí 
výzvy k sebeobraně, ale osud se 
neúprosně valí přes lidičky. Chci mlčet 
– ale starý Bůh ještě žije a co musí 
přijít, to přijde.

Týden před Velikonocemi byla škola 
opět volná a po Velikonocích pokra-
čovalo vyučování opět normálně ve 3 
třídách. Probíhá také výuka vaření, 
kterou vede paní učitelka Engler.

Sbírka starých materiálů pokračuje 
jako obvykle. Výsledek je uspokojivý. 
Mládež už nejeví žádnou velkou 
ctižádost. Zdivočela, zhrubla a dobrým 
slovům se jen vysmívá.

Nedostatek citu pro autoritu ponese 
jednou zlé plody. Ale jako starý učitel, 
který vidí mnoho věcí jinak než ti 
bezmyšlenkovití napodobovači a křik-
louni „heil“, jsem musel mlčet a trpět. 
Ach, můj národe, jak jsi byl sveden
na scestí, ale já věřím ve věčnou 
spravedlnost, která každému vyměří, 
co mu náleží. Jsou Velikonoce 1945, 
kdy píši tato slova. Jsou to ta poslední, 
která této knize svěřuji. Obřími kroky 
se blíží konec války, pak ale stůj při nás 
Bůh. Jsme všichni v jeho rukou, jemu 
vždy důvěřuji a jeho dobrotě poroučím 
sebe, své žáky, které jsem podle svých 
možností chránil před jedem nacio-
nálního socialismu, svůj národ, který 
tak hluboko klesl vinou jedné kliky
a svou lehkověrností, jakož i sousední 
národy a všechny dobré lidi tohoto 
světa.

S Bohem jsem před 41 lety svou službu 
započal, s Bohem ji dnes zakončuji 
pravděpodobně navždy!

                Jos. Futschig

Pozn. red.: A to je, milí čtenáři,
z německé kroniky školy v Horním 
Lánově vše. K. B.

Seriál na pokračování 

— čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krkonoš-
ským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí.

23. část 

Vývoj správního a politického 
zřízení a umístění krkonoš-
ského podhůří

Ve 13. století se postupně přechází od 
hradské soustavy ke krajskému zřízení. 
Počet krajů během doby kolísal mezi 
14 až 16. Do roku 1714 náš domov 
náležel k Hradecku, které patřilo svou 
rozlohou mezi velmi rozsáhlé a které-
mu patřila převážná část východních 
Čech. Jeho hranice se ovšem nekryly
s územím hradeckého biskupství, 
vzniklého po třicetileté válce. Tehdy 
byl počet krajů omezen na 12. Sídlem 
krajů byla většinou královská města.
V čele krajů stáli dva hejtmani, po 
jednom z pánů a rytířů. Hejtmani 
úřadovali na svých statcích.

Reskriptem Marie Terezie z roku 1751 
došlo k závažným změnám. Dle něj 
bylo zřízeno 16 krajů a tehdy došlo také 
k rozdělení velkého Hradecka na dva 
menší kraje: Hradecko a Bydžovsko. 
Značná část podhorských šlechtických 
patrimonií se octla na Bydžovsku. 
Zároveň byl též zrušen úřad dvou 
krajských hejtmanů. Místo nich byl 
nyní do čela kraje postaven jeden 
hejtman jako úředník z povolání
v zeměpanské službě. Sídlem nového 
krajského úřadu se stalo starobylé 
královské věnné město Nový Bydžov. 
Do tohoto nového celku patřila mj. 

podhorská panství Branná a Jilemnice, 
Vrchlabí, Fořt a Studenec, Čistá (u Ho-
rek), Hostinné, Heřmanovy Sejfy
a Vlčice. Ale...

Již v polovině května 1772 podává 
krajský hejtman František Rudolf 
Sádlo z Vražného návrh na přeložení 
sídla kraje do municipálního města 
Jičína. Jako důvod je uváděna nevhod-
ná poloha Bydžova a velká vzdálenost 
od podhorských patrimonií. Bydžov se 
sice bránil, ale marně.

Z nařízení císaře Josefa II. roku 1784 
však přece dochází k přeložení kraj-
ského úřadu a registratury do Jičína. 
Zvítězily jeho přednosti, co se týče 
spojení se světem, více obchodu, 
vojenské posádky, hlavní školy a p. 
Jméno kraje si ale Bydžov ubránil.
Vlk se nažral a koza zůstala celá!

Bouřlivý rok 1848, který přinesl zru-
šení roboty s poddanstvím, znamená 
také konec patrimoniální soustavy.
V roce 1850 vznikají okresní hejtman-
ství. Jedno má sídlo ve Vrchlabí
a náleží mu 51 obcí, rozdělených do tří 
soudních a berních okresů: Vrchlabí, 
Jilemnice a Rokytnice nad Jizerou.

V roce 1868 přichází nová organizace. 
Politický okres Vrchlabí se dělí na dva 
soudní okresy: Vrchlabí a Hostinné. 
Osamostatňuje se Jilemnicko.

S příchodem republiky po první 
světové válce přebírá Československo 
od monarchie s malými změnami 
dosavadní politické uspořádání a okre-
sy Jilemnice, Vrchlabí a Trutnov s přes-
távkou druhé světové války přetrvávají 
až do počátku šedesátých let 20. století. 
Tehdy se o Krkonoše a jejich podhůří 
podělily okresy Semily s Jilemnickem 
a Trutnov s Vrchlabskem a Dvorskem.      

Češi a Němci – kdo s koho?

V minulosti nebyly v podhůří Krkonoš 
do 19. století národnostní rozdíly 
otázkou důležitou nebo dokonce 
rozhodující. Vedle obcí již od koloni-
zace osídlených českým etnikem 
existovaly vesnice německé. Zdejším 
vrchnostem pranic nezáleželo na tom, 
jaké řeči užívají jejich poddaní. V 17.
a 18. století jim šla do popředí – a po 
třicetileté válce zejména – spíš otázka 
pravověrného náboženského smýšlení 
jejich oveček. Dodržovat alespoň 
navenek všechny řády a povinnosti 
univerzální římskokatolické církve 
bylo pro poddané nejen samozřejmostí, 
ale i bezprostřední povinností, ať už šlo 
o Čecha nebo Němce. 
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Zatímco se český kulturní a spole-
čenský život v Jilemnici bez velkých 
potíží bohatě rozvíjel, horší to bylo 
ještě počátkem 20. století ve Vrchlabí. 
V té době tu česká menšina tvořila 
pouhých 7 % obyvatel. Národní 
jednota severočeská, založená tu roku 
1904 za hmotné podpory z Jilemnice, 
získala vlastní stánek – Národní dům. 
Zde pracovala Česká beseda a místní 
organizace sociálně demokratické 
strany. Našla tu útulek i roku 1913 
založená česká menšinová škola.
V roce 1911 začal ve městě působit 
vlastenecký Sokol. Tady i v Hostinném 
musela česká menšina překonávat řadu 
překážek v činnosti až do roku 1914, 
kdy vypukla první světová válka a s ní 
další problémy. 

Nedá mi to, abych nepřipomněla, že již 
45 let stojí v Prostředním Lánově 
mateřská škola. Ano, byla otevřena
1. září 1979. A protože jsem v ní 
pracovala od samého začátku, až do 
svého odchodu do důchodu, určitě mi 
přirostla k srdci.

Za těch 45 let prošla školka mnohými 
změnami, což bylo ku prospěchu, 
například: výměna oken, topení, soc. 
zařízení, panelů za cihly, nových 
hracích  prvků na školní zahradě...

Do školky chodilo mnoho dětí, mnohé 
se ale vracejí v roli rodičů svých 
ratolestí. Vystřídaly se i učitelky.

Nejen za sebe, ale i za bývalé kolegyně 
přeji školce, aby se dál rozvíjela jen
a jen v pozitivním duchu a opouštěly ji 
nadšené děti, které na ni budou rády
a s láskou vzpomínat.

Marie Faltusová

Pozn. redakce: Paní Faltusová mi 
přinesla ze školky půjčenou kroniku
z let 1979-1997 s mnoha jejími 
fotografiemi. Díky informacím z ní 
můžeme ke vzpomínce dodat, že celé 
dílo bylo vybudováno v akci „Z“ za tři 
roky a v celkové hodnotě 1,907 tisíc 
Kčs. Na stavbě bylo odpracováno 
celkem 16 000 brigádnických hodin,
z toho 9 000 zdarma.
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- ordinace pro děti a dorost 605 773 384

VRCHLABÍ, Slovanská 94   

Aktuální informace sledujte na:

www.alped.cz

MUDr. Jaromír PAUKERT

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

O D B Ě RY , I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

Pozemky, stavby 

ITC, kabelová TV

Investice

Poplatky

OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Eva Kaválková

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:   8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:   8:00 - 12:00

8:00 - 12:00

12:30 - 16:00

12:30 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Út:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:     8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

LÁNOV
INFOCENTRUM

v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní bolestivé

případy budou

po osobní

nebo telefonické

domluvě ošetřeny

v nejbližším

volném termínu.

499 432 298

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

Provozní doba
kanceláře:

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

Ing. Jana Beranová (ředitelka)                               tel.: 737 726 837
                                                     e-mail: vodalanov@vodalanov.cz
Jiří Materna (provoz, havárie)                                tel.: 605 265 094
Ladislav Hospodka (provoz)                                  tel.: 605 253 467
Ondřej Kolář (provoz)                                           Tel.: 739 943 444

Milena Knapíková Kavánová (účetní)    499 522 331, 602 300 234
                                                              e-mail: info@vodalanov.cz

První Vánoce 1979 v nové MŠ.

Slavnostní otevření nové MŠ – děti připravily malou besídku.

Návštěva zubaře MUDr. Jecha
v MŠ ve školním roce 1983–84.

Slavnostní otevření nové MŠ – paní ředitelka
Věra Janků při projevu Aby zde děti byly šťastné.

Slavnostní otevření nové MŠ – tajemník OV KSČ
O. Šabaka otevřel školu přestřižením stuhy.

Za dětmi přišly ženy z n. p. Tiba
s látkami (1983–84).

Běh vítězství v roce 1988 – nástup. Personál MŠ v roce 1988 – paní Irena Volfíková, paní Opočenská, Marcela Tužová,
Maruška Jandová, Libuška Haderová, Marie Faltusová, Alenka Hebká a Margita Capoušková.

Slavnostní otevření nové MŠ – přestřižení pásky.

e-mail: kolar@vodalanov.cz

irena.novakova@uradprace.cz

martin.vik@uradprace.cz

lucie.pilarova@uradprace.cz

https://www.uradprace.cz/npo-digi-pro-firmu



Zatímco se český kulturní a spole-
čenský život v Jilemnici bez velkých 
potíží bohatě rozvíjel, horší to bylo 
ještě počátkem 20. století ve Vrchlabí. 
V té době tu česká menšina tvořila 
pouhých 7 % obyvatel. Národní 
jednota severočeská, založená tu roku 
1904 za hmotné podpory z Jilemnice, 
získala vlastní stánek – Národní dům. 
Zde pracovala Česká beseda a místní 
organizace sociálně demokratické 
strany. Našla tu útulek i roku 1913 
založená česká menšinová škola.
V roce 1911 začal ve městě působit 
vlastenecký Sokol. Tady i v Hostinném 
musela česká menšina překonávat řadu 
překážek v činnosti až do roku 1914, 
kdy vypukla první světová válka a s ní 
další problémy. 

Nedá mi to, abych nepřipomněla, že již 
45 let stojí v Prostředním Lánově 
mateřská škola. Ano, byla otevřena
1. září 1979. A protože jsem v ní 
pracovala od samého začátku, až do 
svého odchodu do důchodu, určitě mi 
přirostla k srdci.

Za těch 45 let prošla školka mnohými 
změnami, což bylo ku prospěchu, 
například: výměna oken, topení, soc. 
zařízení, panelů za cihly, nových 
hracích  prvků na školní zahradě...

Do školky chodilo mnoho dětí, mnohé 
se ale vracejí v roli rodičů svých 
ratolestí. Vystřídaly se i učitelky.

Nejen za sebe, ale i za bývalé kolegyně 
přeji školce, aby se dál rozvíjela jen
a jen v pozitivním duchu a opouštěly ji 
nadšené děti, které na ni budou rády
a s láskou vzpomínat.

Marie Faltusová

Pozn. redakce: Paní Faltusová mi 
přinesla ze školky půjčenou kroniku
z let 1979-1997 s mnoha jejími 
fotografiemi. Díky informacím z ní 
můžeme ke vzpomínce dodat, že celé 
dílo bylo vybudováno v akci „Z“ za tři 
roky a v celkové hodnotě 1,907 tisíc 
Kčs. Na stavbě bylo odpracováno 
celkem 16 000 brigádnických hodin,
z toho 9 000 zdarma.
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- ordinace pro děti a dorost 605 773 384

VRCHLABÍ, Slovanská 94   

Aktuální informace sledujte na:

www.alped.cz

MUDr. Jaromír PAUKERT

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

O D B Ě RY , I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

Pozemky, stavby 

ITC, kabelová TV

Investice

Poplatky

OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Eva Kaválková

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:   8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:   8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:   8:00 - 12:00

8:00 - 12:00

12:30 - 16:00

12:30 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Út:    8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

St:     8:00 - 12:00 12:30 - 17:00

Čt:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Pá:     8:00 - 12:00 12:30 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

LÁNOV
INFOCENTRUM

v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní bolestivé

případy budou

po osobní

nebo telefonické

domluvě ošetřeny

v nejbližším

volném termínu.

499 432 298

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

Provozní doba
kanceláře:

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

Ing. Jana Beranová (ředitelka)                               tel.: 737 726 837
                                                     e-mail: vodalanov@vodalanov.cz
Jiří Materna (provoz, havárie)                                tel.: 605 265 094
Ladislav Hospodka (provoz)                                  tel.: 605 253 467
Ondřej Kolář (provoz)                                           Tel.: 739 943 444

Milena Knapíková Kavánová (účetní)    499 522 331, 602 300 234
                                                              e-mail: info@vodalanov.cz

První Vánoce 1979 v nové MŠ.

Slavnostní otevření nové MŠ – děti připravily malou besídku.

Návštěva zubaře MUDr. Jecha
v MŠ ve školním roce 1983–84.

Slavnostní otevření nové MŠ – paní ředitelka
Věra Janků při projevu Aby zde děti byly šťastné.

Slavnostní otevření nové MŠ – tajemník OV KSČ
O. Šabaka otevřel školu přestřižením stuhy.

Za dětmi přišly ženy z n. p. Tiba
s látkami (1983–84).

Běh vítězství v roce 1988 – nástup. Personál MŠ v roce 1988 – paní Irena Volfíková, paní Opočenská, Marcela Tužová,
Maruška Jandová, Libuška Haderová, Marie Faltusová, Alenka Hebká a Margita Capoušková.

Slavnostní otevření nové MŠ – přestřižení pásky.

e-mail: kolar@vodalanov.cz

irena.novakova@uradprace.cz

martin.vik@uradprace.cz

lucie.pilarova@uradprace.cz

https://www.uradprace.cz/npo-digi-pro-firmu
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a zapisovatelkou určuje Mgr. Evu Losenickou.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 1/3-24 bylo schváleno. 

2/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrhovou komisi 
ve složení Jana Tumová, Mgr. Jarmila Minková.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 2/3-24 bylo schváleno. 

3/3-24
Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu usnesení
z jednání zastupitelstva konaného dne 24. 4. 2024. 
Usnesení č. 3/3-24 - ZO bere na vědomí. 

4/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 4/2024.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 4/3-24 bylo schváleno.

5/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Závěrečný účet obce za rok 
2023 a Zprávu o výsledku hospodaření obce za rok 2023 bez 
výhrad. Zastupitelé obce vyslovili souhlas s celoročním 
hospodařením obce Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5/3-24 bylo schváleno.

6/3-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o podpoře provozu 
prodejny potravin v obci Dolní Lánov mezi Xuan Vinh 
Nguyen, se sídlem 3. května 747, 542 32 Úpice, IČO: 
27940667, a obcí Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 6/3-24 bylo schváleno. 

7/3-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 2786/2 v k. ú. Dolní Lánov, zastoupené Státním 
pozemkovým úřadem, Husinecká 1024/11a, Žižkov, 130 00 
Praha 3, IČO: 01312774, do vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 7/3-24 bylo schváleno.

8/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 2788/6 v k. ú. Dolní Lánov, zastoupené Státním 
pozemkovým úřadem, Husinecká 1024/11a, Žižkov, 130 00 
Praha 3, IČO: 01312774, do vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 8/3-24 bylo schváleno. 

9/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje neúčelový finanční dar pro 
organizaci Hospic Anežky České, 5. května 1170, 549 41 
Červený Kostelec, IČO: 48623814, ve výši 5.000 Kč.
(pro 0, proti 9, zdržel se 0)
Usnesení č. 9/3-24 nebylo schváleno. 

10/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje neúčelový finanční dar pro 
sjednocenou organizaci nevidomých a slabozrakých České 
republiky, Slovanská 1116, 543 01 Vrchlabí, IČ: 65399447, 
ve výši 5.000 Kč.
(pro 0, proti 9, zdržel se 0)
Usnesení č. 10/3-24 nebylo schváleno. 

11/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje zrušení a opakování výběro-
vého řízení na akci „Zvýšení dopravní bezpečnosti v obci 

Dolní Lánov, chodník pro pěší podél silnice III/32 552“
(pro 0, proti 9, zdržel se 0)
Usnesení č. 11/3-24 nebylo schváleno.

12/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje výpočet školného v MŠ a ŠD 
Základní školy a mateřské školy Dolní Lánov na školní rok 
2024/2025 ve výši 200,- Kč/měs. ŠD a 400,- Kč/měs. MŠ.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 12/3-24 bylo schváleno. 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
- Komise pro výběrové řízení na akci „Zvýšení dopravní 

bezpečnosti v obci Dolní Lánov, chodník pro pěší podél 
silnice III/32 552“: Mgr. Jarmila Minková, Ing. Pavel 
Šimůnek, David Pavliš, Jana Tumová, Ing. Lucie Wesková

- Společný nákup energií 
- Zeman – Tiny House 

Místostarosta Ing. Tomáš Hanč v. r.
Starosta Ing. Pavel Šimůnek v. r.

1/4-24
Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání (viz svolání 
zastupitelstva obce Dolní Lánov ze dne 1. 7. 2024) a zapiso-
vatelem/kou určuje Mgr. Jarmilu Minkovou.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 1/4-24 bylo schváleno. 

2/4-24
Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrhovou komisi 
ve složení Jana Tumová, David Pavliš.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 2/4-24 bylo schváleno. 

3/4-24 
Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu usnesení
z jednání zastupitelstva konaného dne 26. 6. 2024. 
Usnesení č. 3/3-24 - ZO bere na vědomí.

4/4-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje firmu T4 Bulding, s. r. o.,
se sídlem Třídvorská 1386, Kolín V, 280 02 Kolín, IČO: 
04352530, pro podlimitní veřejnou zakázku na stavební 
práce s názvem: „ZVÝŠENÍ DOPRAVNÍ BEZPEČNOSTI 
V OBCI DOLNÍ LÁNOV, CHODNÍK PRO PĚŠÍ PODÉL 
SILNICE III/32552“.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0) 
Usnesení č. 4/4-24 bylo schváleno.

5/4-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo k podlimitní 
veřejné zakázce na stavební práce s názvem: „ZVÝŠENÍ 
DOPRAVNÍ BEZPEČNOSTI V OBCI DOLNÍ LÁNOV, 
CHODNÍK PRO PĚŠÍ PODÉL SILNICE III/32552“
s firmou T4 Bulding, s. r. o., se sídlem Třídvorská 1386, 
Kolín V, 280 02 Kolín, IČO: 04352530, a obcí Dolní Lánov.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5/4-24 bylo schváleno. 

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Ing. Tomáš Hanč

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Kateřina Svatá, DiS

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané,
letos se na stránkách našeho časopisu setkáváme již po třetí. 
Krásné, teplé léto je již za námi a podzim by měl být také 
pěkný. 

Během léta v obci probíhaly dokončovací práce nutné pro 
započetí stavby prvního úseku dolnolánovského chodníku
v délce 570 m. Firma T4 Building, s. r. o., začala stavět 9. září. 
Jedná se o první část z plánovaných 3,5 km chodníku, který 
by měl začínat hned u cedule Dolní Lánov a končit v dolní 
části obce autobusovou zastávkou „u Jiřičků“. Zbývající 
části chodníku se budou projektovat spolu s projektem 
rekonstrukce silnice, což bude pro obec levnější a odpadne 
nebezpečí, že by se obě stavby výškově tzv. „nepotkaly“.

V současné době probíhá výběrové řízení na vybavení školy 
výpočetní technikou a rekonstrukci sociálního zařízení pro 
mateřskou školu. Obě akce za téměř 3 miliony korun budou
z velké části financovány díky dotaci MAS Krkonoše.

Příští rok také plánujeme rekonstrukci našeho největšího 
mostu „na Kunčice“, v současné době vyřizujeme stavební 
povolení.

V „sezóně“ probíhají kromě běžné údržby zeleně i různé 
údržbové práce, od opravy komunikací až po natěračské 
práce. Největší opravy se však dočkal náš dolnolánovský vrt 
pitné vody, umístěný za školou. Již v loni zde bylo vyměněno 
čerpadlo a sací potrubí, vyměnila se okna a dveře u budovy 
čerpací stanice, budova byla zateplena a opatřena novým 
nátěrem. Na konci srpna byl instalován nový průtokoměr, 
který zajistí přesné dávkování chloru a nemělo by již 
docházet k tomu, že bude z vody chlor přímo cítit. Na podzim 
se zbuduje ještě nové oplocení. Opravy byly financovány
z fondu oprav, který je zřízen ze zákona a do nějž obec každý 
rok přispívá.

Potěšující zprávy také přicházejí od nového vlastníka bývalé 
„přádelny lnu“, tedy fabriky vedle dětského domova,
ve které dříve sídlilo zemědělské družstvo. 

V současné době majitel zadal zpracovávání projektu 
rekonstrukce objektu a snad se dočkáme toho, že se
z objektu, jenž obec rozhodně nekrášlí, stane architektonicky 
cenný, moderní objekt se smysluplným využitím.

Do závěrečné fáze se dostaly také pozemkové úpravy – 
zpřesňování hranic v zastavěné části obce. Byly nově 
zaměřeny domy a zahrady v celé délce obce až k hranicím 
obce Prosečné. Všechny údaje teď bude katastrální úřad 
zpracovávat a příští rok předloží k veřejnému projednávání 
nově zpracované, velmi přesné mapové podklady Dolního 
Lánova.

Závěrem úvodníku ještě pár slov k dopravě a bezpečnosti
v naší obci. Všichni víme, že občas se najde někdo, kdo 
projede obcí nepřiměřenou rychlostí a ohrožuje tím naše 
občany. Většina řidičů jezdí slušně a sami takovéto hazardéry 
kritizují. Řešením by mohl být radar umístěný v obci, 
objevují se na území ČR stále častěji. ORP Vrchlabí, které 
musí být jejich provozovatelem, se jejich umístění v obcích 
na Vrchlabsku až do posledních voleb bránilo. Nyní se 
připravuje prvotní projekt čtyř úseků, po kterých by 
následující rok měly následovat další čtyři úseky v dalších 
obcích. První měřené úseky měly fungovat od začátku 
letošního roku, ale zatím zprovozněny nebyly. Oslovili jsme 
tedy Policii ČR, aby častěji hlídkovala na území Dolního 
Lánova a zaměřovala se především na řidiče vysoce 
překračující povolenou rychlost. 

Na závěr mi dovolte popřát vám klidné prožití podzimu, 
zdraví a spokojenost, dětem i zaměstnancům školy úspěšný 
školní rok. 

Ing. Pavel Šimůnek, starosta obce

1/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání (viz svolání 
zastupitelstva obce Dolní Lánov ze dne 20. 6. 2024)

Z ÚŘADU
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a zapisovatelkou určuje Mgr. Evu Losenickou.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 1/3-24 bylo schváleno. 

2/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrhovou komisi 
ve složení Jana Tumová, Mgr. Jarmila Minková.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 2/3-24 bylo schváleno. 

3/3-24
Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu usnesení
z jednání zastupitelstva konaného dne 24. 4. 2024. 
Usnesení č. 3/3-24 - ZO bere na vědomí. 

4/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 4/2024.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 4/3-24 bylo schváleno.

5/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Závěrečný účet obce za rok 
2023 a Zprávu o výsledku hospodaření obce za rok 2023 bez 
výhrad. Zastupitelé obce vyslovili souhlas s celoročním 
hospodařením obce Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5/3-24 bylo schváleno.

6/3-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o podpoře provozu 
prodejny potravin v obci Dolní Lánov mezi Xuan Vinh 
Nguyen, se sídlem 3. května 747, 542 32 Úpice, IČO: 
27940667, a obcí Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 6/3-24 bylo schváleno. 

7/3-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 2786/2 v k. ú. Dolní Lánov, zastoupené Státním 
pozemkovým úřadem, Husinecká 1024/11a, Žižkov, 130 00 
Praha 3, IČO: 01312774, do vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 7/3-24 bylo schváleno.

8/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 2788/6 v k. ú. Dolní Lánov, zastoupené Státním 
pozemkovým úřadem, Husinecká 1024/11a, Žižkov, 130 00 
Praha 3, IČO: 01312774, do vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 8/3-24 bylo schváleno. 

9/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje neúčelový finanční dar pro 
organizaci Hospic Anežky České, 5. května 1170, 549 41 
Červený Kostelec, IČO: 48623814, ve výši 5.000 Kč.
(pro 0, proti 9, zdržel se 0)
Usnesení č. 9/3-24 nebylo schváleno. 

10/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje neúčelový finanční dar pro 
sjednocenou organizaci nevidomých a slabozrakých České 
republiky, Slovanská 1116, 543 01 Vrchlabí, IČ: 65399447, 
ve výši 5.000 Kč.
(pro 0, proti 9, zdržel se 0)
Usnesení č. 10/3-24 nebylo schváleno. 

11/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje zrušení a opakování výběro-
vého řízení na akci „Zvýšení dopravní bezpečnosti v obci 

Dolní Lánov, chodník pro pěší podél silnice III/32 552“
(pro 0, proti 9, zdržel se 0)
Usnesení č. 11/3-24 nebylo schváleno.

12/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje výpočet školného v MŠ a ŠD 
Základní školy a mateřské školy Dolní Lánov na školní rok 
2024/2025 ve výši 200,- Kč/měs. ŠD a 400,- Kč/měs. MŠ.
(pro 9, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 12/3-24 bylo schváleno. 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
- Komise pro výběrové řízení na akci „Zvýšení dopravní 

bezpečnosti v obci Dolní Lánov, chodník pro pěší podél 
silnice III/32 552“: Mgr. Jarmila Minková, Ing. Pavel 
Šimůnek, David Pavliš, Jana Tumová, Ing. Lucie Wesková

- Společný nákup energií 
- Zeman – Tiny House 

Místostarosta Ing. Tomáš Hanč v. r.
Starosta Ing. Pavel Šimůnek v. r.

1/4-24
Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání (viz svolání 
zastupitelstva obce Dolní Lánov ze dne 1. 7. 2024) a zapiso-
vatelem/kou určuje Mgr. Jarmilu Minkovou.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0)
 Usnesení č. 1/4-24 bylo schváleno. 

2/4-24
Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrhovou komisi 
ve složení Jana Tumová, David Pavliš.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 2/4-24 bylo schváleno. 

3/4-24 
Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu usnesení
z jednání zastupitelstva konaného dne 26. 6. 2024. 
Usnesení č. 3/3-24 - ZO bere na vědomí.

4/4-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje firmu T4 Bulding, s. r. o.,
se sídlem Třídvorská 1386, Kolín V, 280 02 Kolín, IČO: 
04352530, pro podlimitní veřejnou zakázku na stavební 
práce s názvem: „ZVÝŠENÍ DOPRAVNÍ BEZPEČNOSTI 
V OBCI DOLNÍ LÁNOV, CHODNÍK PRO PĚŠÍ PODÉL 
SILNICE III/32552“.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0) 
Usnesení č. 4/4-24 bylo schváleno.

5/4-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o dílo k podlimitní 
veřejné zakázce na stavební práce s názvem: „ZVÝŠENÍ 
DOPRAVNÍ BEZPEČNOSTI V OBCI DOLNÍ LÁNOV, 
CHODNÍK PRO PĚŠÍ PODÉL SILNICE III/32552“
s firmou T4 Bulding, s. r. o., se sídlem Třídvorská 1386, 
Kolín V, 280 02 Kolín, IČO: 04352530, a obcí Dolní Lánov.
(pro 8, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5/4-24 bylo schváleno. 

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Ing. Tomáš Hanč

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Kateřina Svatá, DiS

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané,
letos se na stránkách našeho časopisu setkáváme již po třetí. 
Krásné, teplé léto je již za námi a podzim by měl být také 
pěkný. 

Během léta v obci probíhaly dokončovací práce nutné pro 
započetí stavby prvního úseku dolnolánovského chodníku
v délce 570 m. Firma T4 Building, s. r. o., začala stavět 9. září. 
Jedná se o první část z plánovaných 3,5 km chodníku, který 
by měl začínat hned u cedule Dolní Lánov a končit v dolní 
části obce autobusovou zastávkou „u Jiřičků“. Zbývající 
části chodníku se budou projektovat spolu s projektem 
rekonstrukce silnice, což bude pro obec levnější a odpadne 
nebezpečí, že by se obě stavby výškově tzv. „nepotkaly“.

V současné době probíhá výběrové řízení na vybavení školy 
výpočetní technikou a rekonstrukci sociálního zařízení pro 
mateřskou školu. Obě akce za téměř 3 miliony korun budou
z velké části financovány díky dotaci MAS Krkonoše.

Příští rok také plánujeme rekonstrukci našeho největšího 
mostu „na Kunčice“, v současné době vyřizujeme stavební 
povolení.

V „sezóně“ probíhají kromě běžné údržby zeleně i různé 
údržbové práce, od opravy komunikací až po natěračské 
práce. Největší opravy se však dočkal náš dolnolánovský vrt 
pitné vody, umístěný za školou. Již v loni zde bylo vyměněno 
čerpadlo a sací potrubí, vyměnila se okna a dveře u budovy 
čerpací stanice, budova byla zateplena a opatřena novým 
nátěrem. Na konci srpna byl instalován nový průtokoměr, 
který zajistí přesné dávkování chloru a nemělo by již 
docházet k tomu, že bude z vody chlor přímo cítit. Na podzim 
se zbuduje ještě nové oplocení. Opravy byly financovány
z fondu oprav, který je zřízen ze zákona a do nějž obec každý 
rok přispívá.

Potěšující zprávy také přicházejí od nového vlastníka bývalé 
„přádelny lnu“, tedy fabriky vedle dětského domova,
ve které dříve sídlilo zemědělské družstvo. 

V současné době majitel zadal zpracovávání projektu 
rekonstrukce objektu a snad se dočkáme toho, že se
z objektu, jenž obec rozhodně nekrášlí, stane architektonicky 
cenný, moderní objekt se smysluplným využitím.

Do závěrečné fáze se dostaly také pozemkové úpravy – 
zpřesňování hranic v zastavěné části obce. Byly nově 
zaměřeny domy a zahrady v celé délce obce až k hranicím 
obce Prosečné. Všechny údaje teď bude katastrální úřad 
zpracovávat a příští rok předloží k veřejnému projednávání 
nově zpracované, velmi přesné mapové podklady Dolního 
Lánova.

Závěrem úvodníku ještě pár slov k dopravě a bezpečnosti
v naší obci. Všichni víme, že občas se najde někdo, kdo 
projede obcí nepřiměřenou rychlostí a ohrožuje tím naše 
občany. Většina řidičů jezdí slušně a sami takovéto hazardéry 
kritizují. Řešením by mohl být radar umístěný v obci, 
objevují se na území ČR stále častěji. ORP Vrchlabí, které 
musí být jejich provozovatelem, se jejich umístění v obcích 
na Vrchlabsku až do posledních voleb bránilo. Nyní se 
připravuje prvotní projekt čtyř úseků, po kterých by 
následující rok měly následovat další čtyři úseky v dalších 
obcích. První měřené úseky měly fungovat od začátku 
letošního roku, ale zatím zprovozněny nebyly. Oslovili jsme 
tedy Policii ČR, aby častěji hlídkovala na území Dolního 
Lánova a zaměřovala se především na řidiče vysoce 
překračující povolenou rychlost. 

Na závěr mi dovolte popřát vám klidné prožití podzimu, 
zdraví a spokojenost, dětem i zaměstnancům školy úspěšný 
školní rok. 

Ing. Pavel Šimůnek, starosta obce

1/3-24
Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání (viz svolání 
zastupitelstva obce Dolní Lánov ze dne 20. 6. 2024)

Z ÚŘADU



dospělým doprovodem a organi-
zátorem.

Nejen první tři výherci si odnesli 
věcnou cenu, ale i ostatní děti byly 
obdarovány balíčkem, který určitě 
ocení v první třídě. 

Všem zúčastněným gratuluji a dopro-
vodu z řad paní učitelek i rodičů či 
prarodičů moc děkuji. Budu se těšit na 
další piškvorkování v novém školním 
roce. 

Za MAP rozvoje vzdělávání ORP 
Vrchlabí IV ve spolupráci s DDM 

Pelíšek Vrchlabí 

Mgr. Jana Tomešová

Ve středu 5. června 2024 se konal 
tradiční ,,Běh harteckou alejí“, kterého 
se zúčastnilo 16 dětí z naší školy. V 
Hartě se sešlo mnoho běžců a běžkyň z 
okolních škol, závodilo více jak 350 
dětí. Všechny závodníky čekala trať 
dlouhá 1 km, na níž si mohli poměřit s 
ostatními běžci síly. 

Soutěžilo se i v kategorii mateřských 
škol – předškolních dětí. I zde jsme 
měli zástupce třech běžců a vedli si 

výborně. V kategorii dívek vyhrála 
Ema Zvirotská a u chlapců Michael 
Blažej, hned za ním doběhl na 2. místě 
Anthony Emenike. 

Pro pěkná místa ve veliké konkurenci 
výborných běžců si doběhlo i několik 
dalších našich žáků. 9. místo vybojoval 
Jaroslav Pavlíček z 1. třídy, 11. místo 
obsadila Laura Blažejová z 2. třídy, ze 
4. třídy doběhla na 7. místě Sabina 
Hassmannová a na 10. místě Anna 
Jandejsková, z 5. třídy se na 10. místě 
umístil Dominik Kejzlar. I další žáci si 
vedli dobře a bojovně. Cestu zpátky 
jsme si pak všichni užili pěším výletem 
přes les, kde jsme si ještě společně 
zahráli několik lesních her. 

Všem závodníkům gratulujeme za 
výbornou reprezentaci školy. Veliké 
poděkování patří i ostatním spolužá-
kům a učitelkám ze školy, kteří přišli 
závodníky podpořit a dorazili za námi 
pěšky přes hartecký les.

Anita Blažejová

Každé léto se žáci naší školy mohou 
těšit na dva zážitkové tábory plné 
dobrodružství a sportovních aktivit. 
Letos jsme si je užili od 1. do 4. 
července, a poté od 22. do 26. července 
na horské chatě Hanapetr.

První tábor byl velmi pestrý. V pondělí 
jsme se vydali na pěší túru ze Strážného 
do Lánova, kde jsme navštívili dětské 
hřiště, obědvali v místní restauraci
a hráli lesní hry. Druhý den nás čekal 
další výlet, tentokrát z Benecka přes 
herní Lufťákovu cestu k zřícenině 
hradu Štěpanice. Den jsme završili 
táborákem a opékáním buřtů přímo
u místní zříceniny. Ve středu jsme se 
vydováděli ve vrchlabském aquaparku 
a závěrem tábora byl tradiční cyklo-
výlet lesem za pokladem.

Druhý tábor na Hanapetru probíhal ve 
znamení vesmírné celotáborové hry 
„Záchrana planety Země a celé naší 
Galaxie.“ Společně s námi cestovala 
vesmírná bytost Thot, mistr astrologie 
a moudrosti ze starověkého Egypta, 
která nám poskytovala rady, nápovědy 
i záludné hádanky. Naším úkolem bylo 
zachránit planetu Zemi a celou naši 
Galaxii před mimozemšťany. Museli 
jsme získat zpět osm vzácných krys-
talů, které zlé bytosti ukradly a roze-
sely po planetách naší sluneční sou-
stavy. Putovali jsme přes tajemné 
dimenze a překonávali různá nebez-
pečí, která nám vesmír stavěl do cesty. 
Luštili jsme rébusy, objevovali tajem-

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

- Sdílená kola z Vrchlabí 

- Reakce na e-mail pana ...

- Zeď u hřbitova 

- Vodovod na hřbitov 

- Stavba – objekt čp. 207

- Služební vozidlo Dacia 

Místostarosta Ing. Tomáš Hanč v. r.
Starosta Ing. Pavel Šimůnek v. r.

Uplynulý školní rok se nesl ve znamení 
respektu, spolupráce, smíchu a sportu.

Celý rok jsme plánovali akce a výlety, 
které byly přizpůsobeny věku a schop-
nostem dětí. Často nás i ty nejmenší 
velice překvapily svojí vytrvalostí
a  s tatečnost í .  Velmi s i  vážíme 
spolupráce s naší základní školou, 
která je pro děti nesmírně důležitá. 
Umožňuje jim navazovat nová přátel-
ství, učí je týmové spolupráci a podpo-
ruje jejich fyzický i psychický rozvoj.

V červnu jsme podnikli výlet k rybníku 
Pardoubek v Lázních Bělohrad. Zde 
jsme si prošli naučnou stezku a pohráli 
si na dětském hřišti. Za odměnu děti 
dostaly zmrzlinu. 

Při zahradní slavnosti děti zatančily, 
zazpívaly a zarecitovaly básničky 
svým rodičům a prarodičům. Při této 
závěrečné akci jsme se rozloučili
s deseti předškolními dětmi, kterým 
ještě jednou přejeme šťastné vykročení 
do další životní etapy pravou nohou
a s kterými se těšíme na brzké shledání!

Vám rodičům děkujeme za skvělou 
spolupráci v průběhu docházky vašeho 

dítěte do mateřské školy a těšíme se na 
další příjemně strávené dny.

Kolektiv MŠ

V pátek 31. 5 oběhl v rámci . pr  
projektu MAP (místní akční plán) 
rozvoje vzdělávání ORP Vrchlabí 
IV, jehož nositelem je Svazek obcí 
Horní Labe, v budově TS Oliver 
(Komenského 616) již pátý ročník 
piškvorkového turnaje projektu pro 
podporu aktivit logického myšlení
a matematické pregramotnosti dětí 
předškolního věku „Piškvorky do 
školky“. 

Do projektu se během zimy 2023/24 
přihlásilo 13 mateřských školek z ORP 
Vrchlabí. Do úspěšného finále jich 
došlo všech 13 a turnaje se zúčastnily 
všechny přihlášené školky. Je to snad 
poprvé, kdy se všechny školky statečně 
držely a neskolila je vysoká absence 
dětí. Moc děkuji!

Po školních kolech, kterých se zúčast-
nili předškoláci vrchlabských školek 
Komenského, Jiráskova, Letná, A. 
Dvořáka a Labská, dolnolánovská MŠ, 
hostinská MŠ T. Sady a Hasičská, MŠ 
Prosečné, MŠ Černý Důl, MŠ Dolní 
Branná a MŠ v Horní i Dolní Kalné,
se uskutečnil turnaj pro prvního 
výherce z každé školky.

Finále bylo napínavé. Všechny děti 
byly velice šikovné a souboje byly 
vyrovnané. Snad ještě v žádném 
ročníku nebylo tolik remíz a vyrovna-
ného počtu bodů.

Musím také vyzdvihnout úžasnou 
atmosféru, disciplinovanost soutě-
žících a vzájemnou pomoc mezi 
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Po celý měsíc se děti z mateřské
i základní školy pilně připravovaly na 
své závěrečné vystoupení, které bylo 
součástí „Zahradní slavnosti“. Rodiče 
nám pomohli s přípravou bohatého 
občerstvení a děti jim během velmi 
zdařilého programu zazpívaly, zatan-
čily a zarecitovaly. Předškoláci se zde 
slavnostně rozloučili s docházkou do 
mateřské školy. 

Také žáci pátého ročníku u nás ukončili 
své působení a po prázdninách se 
rozprchnou do okolních škol. Přejeme 
jim, ať se jim v šestých třídách líbí, 
najdou nové kamarády a prožijí spou-
stu hezkých zážitků.

Za ZŠ a MŠ Dolní Lánov 

Mgr. Petra Půlpánová

Dne 27. července se v kostele sv. 
Jakuba v Dolním Lánově při příleži-
tosti poutní mše konal varhanní 
koncert našeho rodáka Michala 
Hanuše a tenoristy Richarda Kolaře, 
studenta pardubické konzervatoře. 
Oba mladí umělci předvedli naprosto 
mimořádný umělecký výkon, za což 
jim přítomné obecenstvo nadšeně
a dlouho aplaudovalo. Škoda jen, že 
tato akce nebyla včas a dostatečně 
prezentována, koncertu se zúčastnilo 
pouze 25 posluchačů.

Ivan Hanuš

Že podzim patří mezi jedno z nej-
hezčích ročních období, je známo 
každému, kdo se alespoň trochu 
pohybuje v přírodě. A právě nástupem 
druhé poloviny září můžeme pozorovat 
změny, dny se krátí a tímto měsícem 
končí léto. Na konci září dochází
k podzimní rovnodennosti, mění se 
klimatické podmínky, pomalu končí 
vegetační období dřevin a rostlin. Také 
začíná královská říje zvěře jelení. 
Končí plánovaný odstřel srnce obec-
ného a do konce roku pokračuje 
snižování stavu srnčí zvěře dle stano-
veného plánu (srn a srnčat), zvěře 
jelení, odstřel zvěře černé a škodné.

Pro myslivce je to čas, kdy plní 
krmelce senem, zajišťují dostatečné 
množství jádra pro srnčí a zaječí zvěř.  
Lesní a polní zvěř se pomalu připravuje 
na zimu. Úkolem myslivců je pomoci jí 
připravit si tukové zásoby, které 
potřebuje pro překonání zimy. Počát-
kem října se jí začíná předkládat 
jaderné krmivo, které obsahuje potřeb-
nou energii, a dužnaté krmivo jako 
řepu, mrkev a jablka. 

V první polovině října tam, kde se 
vyskytuje jelení zvěř, doznívá jelení 
říje. Myslivci pokračují s přikrmo-
váním, hlavně jádrem, a slaniska jsou 
doplňována solí, která je neodmy-
slitelnou součásti jídelníčku. Tam, kde 
se vyskytuje dančí zvěř, probíhá dančí 
říje, která navazuje na tu jelení. 
Koncem října začíná říje mufloní 
zvěře. Takto to na sebe krásně 
navazuje. V říjnu je také možné 
pozorovat, jak se příroda dokáže 
každoročně zbarvit do pestrobarev-
ného hávu a připravit se na zimu
i se svými obyvateli. V této době 
začínají silní srnci shazovat své paroží, 
aby je později vyměnili za nové, často 
mohutnější.

Nástupem měsíce listopad začíná 
lovecká sezóna drobné polní zvěřě,
u nás přichází v úvahu už pouze zajíc 
polní. V současné době jsou hony na 
drobnou zvěř společenskou událostí, 
kdy se myslivci z okolních spolků 
schází, aby prošli určitou část honitby, 
bez ohledu na to, kolik jí uloví.
Po těchto honech následuje společné 
přátelské posezení, kde se zhodnotí, 
jak celodenní lovecká akce proběhla,
a myslivci si vymění své zkušenosti
z celoročního působení na úseku 
myslivosti a lovecké kynologie.

V listopadu si myslivci připomínají 
svátek patrona myslivosti, sv. Huberta. 

ství astrologie, hráli sportovní hry, 
účastnili se orientačních běhů a noč-
ních stezek odvahy. Dokonce jsme 
zdolali i náročný gladiátorský běh. 
Během našeho dobrodružství jsme 
čelili mimozemšťanům a nebezpeč-
ným asteroidům. Díky vzájemné spo-
lupráci a podpoře se nám podařilo 
zachránit naši Zemi i Galaxii. Večery 
byly plné zábavy s veselými hrami, 
diskotékami a táboráky. V závěru nás 
čekal zasloužený poklad v podobě 
vzácných krystalů a kamenů s vesmír-
nou silou a léčivou energií, které nám 
za odměnu ponechali strážci vesmíru
a tajemný Thot.

Prožili jsme dny plné kouzelné atmo-
sféry a těšíme se na další báječné letní 
zážitky v příštím roce. Děkujeme všem 
dětem, rodičům a vedoucím za skvělou 
spolupráci a za společné nezapome-
nutelné táborové dny.

Anita Blažejová a Tereza Haklová

Měsíc červen bývá na naší malotřídní 
škole plný nejrůznějších akcí a zároveň 
probíhá v duchu loučení se s uply-
nulým školním rokem. 

Již tradičně jsme pořádali pro děti
a žáky „Den s Integrovanými záchran-
nými složkami“. Pozvali jsme zástupce 
hasičů, policistů, psovodů, horské 
služby a studenty oboru ošetřovatel
z Hostinného. Na stanovištích si sku-
piny dětí vyslechly zajímavé infor-
mace a mohly si vyzkoušet uniformy

i činnosti, které musí tito lidé při své 
práci ovládat. Ještě tentýž den jsme 
zpívali v kostele svatého Jakuba v Dol-
ním Lánově, kde probíhala celorepu-
bliková akce „Noc kostelů“. O týden 
později jsme s dětmi přivítali krátkým 
vystoupením nové občánky v naší obci. 
Na červen jsme také naplánovali 
lákavý školní výlet do zábavního parku 
„Mirakulum“, kde se všechny děti 

řádně vyřádily. Skvělou akci se poda-
řilo připravit našim čtvrťákům a páťá-
kům. Pro prvňáčky zorganizovali paso-
vání na čtenáře inspirované pohádkou 

„O veliké řepě“. Převlékli se do kos-
týmů, vymysleli a nachystali úkoly
v rámci informatiky, a protože bylo 
krásné počasí, celé pasování probíhalo 
venku na školní zahradě. Prvňáčci si 
tento významný den parádně užili, 
vyzkoušeli si všechny nabyté doved-
nosti a vysloužili si za své výkony 
pěkné odměny. 
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Den s IZS.

Noc kostelů.

Školní výlet do Mirakula. Pasování na čtenáře. Zkoušky loveckých plemen - v lese.

Školní výlet do Mirakula.

Zahradní slavnost.

DĚNÍ V OBCI
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krmelce senem, zajišťují dostatečné 
množství jádra pro srnčí a zaječí zvěř.  
Lesní a polní zvěř se pomalu připravuje 
na zimu. Úkolem myslivců je pomoci jí 
připravit si tukové zásoby, které 
potřebuje pro překonání zimy. Počát-
kem října se jí začíná předkládat 
jaderné krmivo, které obsahuje potřeb-
nou energii, a dužnaté krmivo jako 
řepu, mrkev a jablka. 

V první polovině října tam, kde se 
vyskytuje jelení zvěř, doznívá jelení 
říje. Myslivci pokračují s přikrmo-
váním, hlavně jádrem, a slaniska jsou 
doplňována solí, která je neodmy-
slitelnou součásti jídelníčku. Tam, kde 
se vyskytuje dančí zvěř, probíhá dančí 
říje, která navazuje na tu jelení. 
Koncem října začíná říje mufloní 
zvěře. Takto to na sebe krásně 
navazuje. V říjnu je také možné 
pozorovat, jak se příroda dokáže 
každoročně zbarvit do pestrobarev-
ného hávu a připravit se na zimu
i se svými obyvateli. V této době 
začínají silní srnci shazovat své paroží, 
aby je později vyměnili za nové, často 
mohutnější.

Nástupem měsíce listopad začíná 
lovecká sezóna drobné polní zvěřě,
u nás přichází v úvahu už pouze zajíc 
polní. V současné době jsou hony na 
drobnou zvěř společenskou událostí, 
kdy se myslivci z okolních spolků 
schází, aby prošli určitou část honitby, 
bez ohledu na to, kolik jí uloví.
Po těchto honech následuje společné 
přátelské posezení, kde se zhodnotí, 
jak celodenní lovecká akce proběhla,
a myslivci si vymění své zkušenosti
z celoročního působení na úseku 
myslivosti a lovecké kynologie.

V listopadu si myslivci připomínají 
svátek patrona myslivosti, sv. Huberta. 

ství astrologie, hráli sportovní hry, 
účastnili se orientačních běhů a noč-
ních stezek odvahy. Dokonce jsme 
zdolali i náročný gladiátorský běh. 
Během našeho dobrodružství jsme 
čelili mimozemšťanům a nebezpeč-
ným asteroidům. Díky vzájemné spo-
lupráci a podpoře se nám podařilo 
zachránit naši Zemi i Galaxii. Večery 
byly plné zábavy s veselými hrami, 
diskotékami a táboráky. V závěru nás 
čekal zasloužený poklad v podobě 
vzácných krystalů a kamenů s vesmír-
nou silou a léčivou energií, které nám 
za odměnu ponechali strážci vesmíru
a tajemný Thot.

Prožili jsme dny plné kouzelné atmo-
sféry a těšíme se na další báječné letní 
zážitky v příštím roce. Děkujeme všem 
dětem, rodičům a vedoucím za skvělou 
spolupráci a za společné nezapome-
nutelné táborové dny.

Anita Blažejová a Tereza Haklová

Měsíc červen bývá na naší malotřídní 
škole plný nejrůznějších akcí a zároveň 
probíhá v duchu loučení se s uply-
nulým školním rokem. 

Již tradičně jsme pořádali pro děti
a žáky „Den s Integrovanými záchran-
nými složkami“. Pozvali jsme zástupce 
hasičů, policistů, psovodů, horské 
služby a studenty oboru ošetřovatel
z Hostinného. Na stanovištích si sku-
piny dětí vyslechly zajímavé infor-
mace a mohly si vyzkoušet uniformy

i činnosti, které musí tito lidé při své 
práci ovládat. Ještě tentýž den jsme 
zpívali v kostele svatého Jakuba v Dol-
ním Lánově, kde probíhala celorepu-
bliková akce „Noc kostelů“. O týden 
později jsme s dětmi přivítali krátkým 
vystoupením nové občánky v naší obci. 
Na červen jsme také naplánovali 
lákavý školní výlet do zábavního parku 
„Mirakulum“, kde se všechny děti 

řádně vyřádily. Skvělou akci se poda-
řilo připravit našim čtvrťákům a páťá-
kům. Pro prvňáčky zorganizovali paso-
vání na čtenáře inspirované pohádkou 

„O veliké řepě“. Převlékli se do kos-
týmů, vymysleli a nachystali úkoly
v rámci informatiky, a protože bylo 
krásné počasí, celé pasování probíhalo 
venku na školní zahradě. Prvňáčci si 
tento významný den parádně užili, 
vyzkoušeli si všechny nabyté doved-
nosti a vysloužili si za své výkony 
pěkné odměny. 

24 25

Den s IZS.

Noc kostelů.

Školní výlet do Mirakula. Pasování na čtenáře. Zkoušky loveckých plemen - v lese.

Školní výlet do Mirakula.

Zahradní slavnost.

DĚNÍ V OBCI
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Dolnolánovští myslivci si tento svá-
tek připomenou už tradičně u kap-
ličky svatého Huberta setkáním se 
spoluobčany 1. listopadu 2024
v 16.00 hod. Tímto jste na tuto akci 
zváni. Myslivci děkují obci Dolní 
Lánov za parkovou úpravu právě
u kapličky patrona myslivosti. 

O tom, že dolnolánovští myslivci 
nezaháleli ani v letním období, svědčí 
jejich spolupráce v rámci obce při 
organizování veřejných a sportovních 
akcí. Samozřejmě plnili také své úkoly, 
které souvisí s myslivosti a péčí
o majetek spolku, jež si stanovili na své 
výroční schůzi.

Myslivecký spolek Dolní Lánov již 
počtvrté ve dnech 22.–23. června 2024 
organizačně zajišťoval ve spolupráci
s Okresním mysliveckým spolkem 
Trutnov kynologickou akci O pohár 
OMS Trutnov, zkoušky loveckých 
plemen. Jednalo se o lesní zkoušky, 
kterých se účastnilo 12 psů loveckých 
plemen, a o barvářské zkoušky druhý 
den, kterých se účastnilo taktéž 12 
loveckých psů. Je skutečností, že ne 
všem pejskům se podařilo úspěšně tyto 
zkoušky absolvovat. Ale ti, co je 
úspěšně se svými vůdci složili, se stali 
lovecky upotřebitelnými pomocníky 
při výkonu myslivecké činnosti. Náš 
myslivecký spolek úspěšně se svým 
čtyřnohým kamarádem reprezentoval 
Antonín Hylmar.

Jako každoročně, tak i letos se myslivci 
obrací na veřejnost se žádostí o pomoc 
při zajišťování dostatečného množství 
kaštanů, jednoho druhu krmiva na 
zimní přikrmování. Dále žádají spolu-
občany, aby se při pobytu v přírodě 
chovali k lesní a polní zvěři ohledu-
plně, aby majitelé psů měli své miláčky 
na vodítku nebo pod svou kontrolou. 
Zvěř má na podzim a zimě podstatně 
horší podmínky k využívání přiroze-
ného krytu než je tomu v létě, kdy ho 
nachází v obilí nebo kukuřici.

Myslivci přejí svým spoluobčanům 
hodně krásných zážitků během pobytu 
v přírodě na podzim.

S přáním myslivosti a přírodě zdar, 
myslivci z Dolního Lánova.

Miloslav Tomíček

 

V časech, pro jejichž vrchol vypuk-
nutím Velké války v roce 1914 pozdější 
nostalgici vymysleli pojmenování 
Belle Époque, kdy byl svět ještě 
normální, vládla mezi lidmi ustálená 
hierarchie hodnot. V každé větší obci 
patřili k místní honoraci pan farář, pan 
řídící a pan doktor, důležitější pro 
spoluobčany než sám momentální 
císařpán.

Na konci 19. století se jedna taková 
oblíbená trojice sešla i v krkonošském 
městečku Freiheit, dnešní Svobodě nad 
Úpou. Poslední místní lokalista a záro-
veň první farář Páter Wenzel Fuchs se 
narodil 9. února 1821 v Dolním 
Houžovci u Ústí nad Orlicí a zemřel
ve Svobodě n. Ú. 3. července 1902, 
oplakáván svými ovečkami, o které se 
staral od 10. března 1853.

Poslední v generační řadě kantorské 
rodiny Kahlů, pan řídící a svobodský 
rodák Josef Kahl, za jehož působení 
byla postavena školní budova (*4.  12.  
1857 Svoboda n. Ú., † 25. 2. 1907 
Svoboda n. Ú.), byl jako jediný
z trojice jmenován čestným občanem 
města, kterému odkázal veškerý svůj 
majetek. 

Pro současné obyvatele tak trochu
v jejich stínu stojí MUDr. Franz Xaver 
Schreyer, místní obvodní lékař
a vedoucí městského špitálu pro 
vysloužilce, dlouholetý lázeňský lékař 
v  Janských Lázních. Narodil se
v Dolním Lánově u Vrchlabí do rodiny 
sedláka a obecního radního Johanna 
Schreyera a jeho ženy Barbary, rozené 
Lorenz, podle zápisu v matrice 2. srpna 
1840 v čp. 94.

Často je uváděný i jako Schreier, 
například v operátech ze sčítání lidu
v roce 1900, i v některých adresářích. 
Ve Svobodě působil od roku 1869
a bydlel v hlavní ulici v čp. 34 (dnes 
434) naproti památnému rokokovému 
domu čp. 107, kde ráčil přespat v roce 
1779 císař Josef  II. V  tom samém roce 
se téměř třicetiletý pan doktor v Dol-
ním Lánově oženil s Marií Annou 
Schreyerovou, dcerou učitele Aloise 
Schreyera z Dolního Lánova čp. 217
a Marie rozené Grossmann z Branné
u Jilemnice. To opravdu není překlep, 
ani chyba – Schreyerů i Schreierů bylo 
na Lánovsku doslova jako naseto.
To už byl Franz v letech 1861–1865 
vystudovaný doktor všeobecné medi-
cíny a chirurgie na tehdejší Karlo-
Ferdinandově univerzitě v Praze, c. k. 
vojenský vrchní lékař v záloze.

O jmenování lázeňským lékařem, kde 
působil od roku 1870, je rozkošná 
noticka v soukromé kronice Janských 
Lázní od Johanna Bönsche, jejíž
volný překlad cituji: „V roce 1882
byli tajný lékařský rada Dr. Kopf,
Dr. Pauer a Dr. Schreier opět jmeno-
váni lázeňskými lékaři. Prvně jmeno-
vaný se vždy objevoval ve fraku,
s cylindrem a zlatým cvikrem,
Dr. Pauer v lehkých letních oblecích. 
Dr. Schreier (1840–1909), ve svých 42 
letech ještě relativně mladý, se prý 
zasloužil o zkrášlení města Freiheit, 
kde si zřídil ordinaci. Byl prospěšný
i pro lázně“.

Všichni tehdejší lékaři byli většinou 
literárně činní. Po vzoru nejznámějšího 
Bernarda Pauera napsal i doktor 
Schreyer průvodce po lázních. Pos-
lední z celkem tří vydání vyšlo v roce 
1904. Jejich autor zemřel na arterio-
sklerózu ve Svobodě n. Ú. 14. února
v roce 1909.

Všichni tři zmiňovaní členové svo-
bodské  smetánky Fuchs ,  Kahl
i Schreyer jsou pohřbeni v relativně 
zachovalých, okázalých hrobkách, 
každý na jiném místě při obvodové zdi 
svobodského hřbitova na Sluneční 

Závěr zkoušek, Antonín Hylmar klečí druhý zleva s křepelákem.

stráni. Do rodinné hrobky byla jako 
první uložena dcera manželů Schre-
yerových, sotva 24letá Malvína Bar-
tosch, vdova po lékaři z městečka 
Úterý v západních Čechách na 
Plzeňsku. V závěru roku 2015 vložil 
fotograf Arno Glaser fotku Schre-
yerovy hrobky číslo 2 hned u hlavního 
vchodu do hřbitova na webové stránky 
Spolku pro vojenská pietní místa, 
evidujícího válečné hroby.

Pan doktor – dnes už musím napsat – 
měl na pamětní desce v centrálně 
neevidovaném hrobovém místě 
uvedena tři vysoká vyznamenání,
v poznámce nedostatečně popsaná.
Na blýskavé cetky já jsem kadet. Ne,
že bych se v nich vyznal, ale zajímají 
mě. Vrhl jsem se na pomyslnou 
hozenou rukavičku jako příslovečná 
slepice po f... Fuj, ale jiný příměr mě 
nenapadá.

Jako první je „Rytíř saského Albrech-
tova řádu I. třídy“. Albrechtův řád 
založil 31. prosince 1850 král Fridrich 
August II. při příležitosti 350. výročí 
smrti zakladatele albertinské linie rodu 
Vettinů, Albrechta  III. Saského, 
řečeného Smělý. Zlatý tlapatý kříž
s bílým smaltem má prodloužené dolní 
rameno. Mezi rameny je zelený 
dubový věnec a na středovém medai-
lonu s opisem Albrechtus Animosus 
zlaté poprsí Albrechta Smělého. 
Rubovou stranu zdobí korunovaný 
znak Saska s datem založení. Nosí se 
na zelené stuze s bílými postranními 
pruhy.

Následující pruský Řád červené orlice 
má ještě delší tradici. Založil ho Jiří 
Vilém Braniborsko-Bayreuthský
v roce 1705. Po připojení Braniborska 
k Prusku se stal pruským královským 
řádem a byl udělován až do roku 1918. 
Tvoří ho bíle smaltovaný zlatý tlapatý 
kříž. Na středovém medailonu je 
červená korunovaná orlice se znakem 
Hohenzollernů a zelenými vavříno-
vými ratolestmi, spletenými do věnce
v pařátech. Orel jako heraldická figura 
je zpravidla ve většině jazyků posu-
zován podle počtu hlav, viz jednohlavý 
nebo dvouhlavý orel. Pouze čeština má 
extrabuřty. Pták s jednou hlavou se 
nazývá orlice. Na reversu kříže je 
korunovaný monogram Fridricha 
Viléma II. Stuha je bílá s širšími 
oranžovými postranními pruhy. Oba 
záslužné řády byly během let udělo-
vány vojenským i civilním osobám, 
včetně zahraničních.

Identifikovat dekoraci z fádního 
označení „Ruský červený kříž“ je však 

bez bližších údajů opravdu zapeklitý 
oříšek. Uvedený odznak je čistě 
ilustrativní. Kameník, který tesal 
nápis, šetřil síly nebo pracoval pod 
vlivem. Obojí lze předpokládat. 
Používal tehdy běžné zkratky a ve 
snaze o estetické rozvržení písma 
možná z laické nevědomosti ignoroval 
faleristické zákonitosti. Bohužel, jak 
by ho jistě poučil zesnulý pan doktor, 
„Littera scripta manet“ (Napsané trvá). 
Není to nic neobvyklého. Chyb na 
náhrobních kamenech, ale i na pom-
nících, je poměrně dost. Kámen není 
zrovna levný materiál, a tak když se na 
„překlep“ přišlo včas a nebyl přímo 
fatální, zaznělo většinou úlevné – 
nechte to tak, pane mistr.

S přítelem na telefonu (čímž znalci 
německého jazyka Ing. Fiedlerovi 
srdečně děkuji) jsme z německého 
nápisu vygenerovali pravděpodobný
a snad i logický český překlad: Rytíř 
saského Albrechtova řádu I. třídy
a pruského Řádu červené orlice, nositel 
Ruského červeného kříže atd. Kdy a za 
co byl Franz Schreyer vyznamenán 
vysokými řády několika států i těmi 
nejmenovanými, skrytými pod zkrat-
kou atd., by bez použití umělé 
inteligence se spoléháním jen na tu 
vlastní vrozenou a nezištnou pomoc 
přátel vyžadovalo daleko hlubší ponor 
do historických pramenů, přesahující 
možnosti autora i rozsah novinového 
článku. Je však víc než pravdě-
podobné, že mají přímou souvislost
s prusko-rakouskou válkou v roce 
1866. Jen pro zajímavost připomínám, 
že podobnými dekoracemi se pyšnil
i dlouholetý předseda Janských Lázní, 
hoteliér a majitel realit Wenzel Stark 
(1828–1908), pochovaný rovněž na 
svobodském hřbitově, jehož hrobka 
dnes v docela tristním stavu objektivu 
fotografa Glasera také neunikla.

Antonín Tichý

Zdroj: Svoboda fórum, červenec-
srpen 2024, www.musvoboda.cz

www.freiheit.cz

Hrobka rodiny Schreyer po opravě obvodní
zdi hřbitova (2016). Od r. 2020 jsou ale původní

nápisy překryty novými deskami se jménem
nového nebožtíka - Juraje Molnára.

Schreyerův dům čp. 434 na začátku 21. století.

Svobodská hlavní ulice na pohlednici z r. 1906.
Čp. 34 vlevo uprostřed s balkonem.

Albrechtův řád - Sasko
na rakouské stuze.

Řád červené orlice - Prusko.
Ruský odznak

Řádu červeného kříže.
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Dolnolánovští myslivci si tento svá-
tek připomenou už tradičně u kap-
ličky svatého Huberta setkáním se 
spoluobčany 1. listopadu 2024
v 16.00 hod. Tímto jste na tuto akci 
zváni. Myslivci děkují obci Dolní 
Lánov za parkovou úpravu právě
u kapličky patrona myslivosti. 

O tom, že dolnolánovští myslivci 
nezaháleli ani v letním období, svědčí 
jejich spolupráce v rámci obce při 
organizování veřejných a sportovních 
akcí. Samozřejmě plnili také své úkoly, 
které souvisí s myslivosti a péčí
o majetek spolku, jež si stanovili na své 
výroční schůzi.

Myslivecký spolek Dolní Lánov již 
počtvrté ve dnech 22.–23. června 2024 
organizačně zajišťoval ve spolupráci
s Okresním mysliveckým spolkem 
Trutnov kynologickou akci O pohár 
OMS Trutnov, zkoušky loveckých 
plemen. Jednalo se o lesní zkoušky, 
kterých se účastnilo 12 psů loveckých 
plemen, a o barvářské zkoušky druhý 
den, kterých se účastnilo taktéž 12 
loveckých psů. Je skutečností, že ne 
všem pejskům se podařilo úspěšně tyto 
zkoušky absolvovat. Ale ti, co je 
úspěšně se svými vůdci složili, se stali 
lovecky upotřebitelnými pomocníky 
při výkonu myslivecké činnosti. Náš 
myslivecký spolek úspěšně se svým 
čtyřnohým kamarádem reprezentoval 
Antonín Hylmar.

Jako každoročně, tak i letos se myslivci 
obrací na veřejnost se žádostí o pomoc 
při zajišťování dostatečného množství 
kaštanů, jednoho druhu krmiva na 
zimní přikrmování. Dále žádají spolu-
občany, aby se při pobytu v přírodě 
chovali k lesní a polní zvěři ohledu-
plně, aby majitelé psů měli své miláčky 
na vodítku nebo pod svou kontrolou. 
Zvěř má na podzim a zimě podstatně 
horší podmínky k využívání přiroze-
ného krytu než je tomu v létě, kdy ho 
nachází v obilí nebo kukuřici.

Myslivci přejí svým spoluobčanům 
hodně krásných zážitků během pobytu 
v přírodě na podzim.

S přáním myslivosti a přírodě zdar, 
myslivci z Dolního Lánova.

Miloslav Tomíček

 

V časech, pro jejichž vrchol vypuk-
nutím Velké války v roce 1914 pozdější 
nostalgici vymysleli pojmenování 
Belle Époque, kdy byl svět ještě 
normální, vládla mezi lidmi ustálená 
hierarchie hodnot. V každé větší obci 
patřili k místní honoraci pan farář, pan 
řídící a pan doktor, důležitější pro 
spoluobčany než sám momentální 
císařpán.

Na konci 19. století se jedna taková 
oblíbená trojice sešla i v krkonošském 
městečku Freiheit, dnešní Svobodě nad 
Úpou. Poslední místní lokalista a záro-
veň první farář Páter Wenzel Fuchs se 
narodil 9. února 1821 v Dolním 
Houžovci u Ústí nad Orlicí a zemřel
ve Svobodě n. Ú. 3. července 1902, 
oplakáván svými ovečkami, o které se 
staral od 10. března 1853.

Poslední v generační řadě kantorské 
rodiny Kahlů, pan řídící a svobodský 
rodák Josef Kahl, za jehož působení 
byla postavena školní budova (*4.  12.  
1857 Svoboda n. Ú., † 25. 2. 1907 
Svoboda n. Ú.), byl jako jediný
z trojice jmenován čestným občanem 
města, kterému odkázal veškerý svůj 
majetek. 

Pro současné obyvatele tak trochu
v jejich stínu stojí MUDr. Franz Xaver 
Schreyer, místní obvodní lékař
a vedoucí městského špitálu pro 
vysloužilce, dlouholetý lázeňský lékař 
v  Janských Lázních. Narodil se
v Dolním Lánově u Vrchlabí do rodiny 
sedláka a obecního radního Johanna 
Schreyera a jeho ženy Barbary, rozené 
Lorenz, podle zápisu v matrice 2. srpna 
1840 v čp. 94.

Často je uváděný i jako Schreier, 
například v operátech ze sčítání lidu
v roce 1900, i v některých adresářích. 
Ve Svobodě působil od roku 1869
a bydlel v hlavní ulici v čp. 34 (dnes 
434) naproti památnému rokokovému 
domu čp. 107, kde ráčil přespat v roce 
1779 císař Josef  II. V  tom samém roce 
se téměř třicetiletý pan doktor v Dol-
ním Lánově oženil s Marií Annou 
Schreyerovou, dcerou učitele Aloise 
Schreyera z Dolního Lánova čp. 217
a Marie rozené Grossmann z Branné
u Jilemnice. To opravdu není překlep, 
ani chyba – Schreyerů i Schreierů bylo 
na Lánovsku doslova jako naseto.
To už byl Franz v letech 1861–1865 
vystudovaný doktor všeobecné medi-
cíny a chirurgie na tehdejší Karlo-
Ferdinandově univerzitě v Praze, c. k. 
vojenský vrchní lékař v záloze.

O jmenování lázeňským lékařem, kde 
působil od roku 1870, je rozkošná 
noticka v soukromé kronice Janských 
Lázní od Johanna Bönsche, jejíž
volný překlad cituji: „V roce 1882
byli tajný lékařský rada Dr. Kopf,
Dr. Pauer a Dr. Schreier opět jmeno-
váni lázeňskými lékaři. Prvně jmeno-
vaný se vždy objevoval ve fraku,
s cylindrem a zlatým cvikrem,
Dr. Pauer v lehkých letních oblecích. 
Dr. Schreier (1840–1909), ve svých 42 
letech ještě relativně mladý, se prý 
zasloužil o zkrášlení města Freiheit, 
kde si zřídil ordinaci. Byl prospěšný
i pro lázně“.

Všichni tehdejší lékaři byli většinou 
literárně činní. Po vzoru nejznámějšího 
Bernarda Pauera napsal i doktor 
Schreyer průvodce po lázních. Pos-
lední z celkem tří vydání vyšlo v roce 
1904. Jejich autor zemřel na arterio-
sklerózu ve Svobodě n. Ú. 14. února
v roce 1909.

Všichni tři zmiňovaní členové svo-
bodské  smetánky Fuchs ,  Kahl
i Schreyer jsou pohřbeni v relativně 
zachovalých, okázalých hrobkách, 
každý na jiném místě při obvodové zdi 
svobodského hřbitova na Sluneční 

Závěr zkoušek, Antonín Hylmar klečí druhý zleva s křepelákem.

stráni. Do rodinné hrobky byla jako 
první uložena dcera manželů Schre-
yerových, sotva 24letá Malvína Bar-
tosch, vdova po lékaři z městečka 
Úterý v západních Čechách na 
Plzeňsku. V závěru roku 2015 vložil 
fotograf Arno Glaser fotku Schre-
yerovy hrobky číslo 2 hned u hlavního 
vchodu do hřbitova na webové stránky 
Spolku pro vojenská pietní místa, 
evidujícího válečné hroby.

Pan doktor – dnes už musím napsat – 
měl na pamětní desce v centrálně 
neevidovaném hrobovém místě 
uvedena tři vysoká vyznamenání,
v poznámce nedostatečně popsaná.
Na blýskavé cetky já jsem kadet. Ne,
že bych se v nich vyznal, ale zajímají 
mě. Vrhl jsem se na pomyslnou 
hozenou rukavičku jako příslovečná 
slepice po f... Fuj, ale jiný příměr mě 
nenapadá.

Jako první je „Rytíř saského Albrech-
tova řádu I. třídy“. Albrechtův řád 
založil 31. prosince 1850 král Fridrich 
August II. při příležitosti 350. výročí 
smrti zakladatele albertinské linie rodu 
Vettinů, Albrechta  III. Saského, 
řečeného Smělý. Zlatý tlapatý kříž
s bílým smaltem má prodloužené dolní 
rameno. Mezi rameny je zelený 
dubový věnec a na středovém medai-
lonu s opisem Albrechtus Animosus 
zlaté poprsí Albrechta Smělého. 
Rubovou stranu zdobí korunovaný 
znak Saska s datem založení. Nosí se 
na zelené stuze s bílými postranními 
pruhy.

Následující pruský Řád červené orlice 
má ještě delší tradici. Založil ho Jiří 
Vilém Braniborsko-Bayreuthský
v roce 1705. Po připojení Braniborska 
k Prusku se stal pruským královským 
řádem a byl udělován až do roku 1918. 
Tvoří ho bíle smaltovaný zlatý tlapatý 
kříž. Na středovém medailonu je 
červená korunovaná orlice se znakem 
Hohenzollernů a zelenými vavříno-
vými ratolestmi, spletenými do věnce
v pařátech. Orel jako heraldická figura 
je zpravidla ve většině jazyků posu-
zován podle počtu hlav, viz jednohlavý 
nebo dvouhlavý orel. Pouze čeština má 
extrabuřty. Pták s jednou hlavou se 
nazývá orlice. Na reversu kříže je 
korunovaný monogram Fridricha 
Viléma II. Stuha je bílá s širšími 
oranžovými postranními pruhy. Oba 
záslužné řády byly během let udělo-
vány vojenským i civilním osobám, 
včetně zahraničních.

Identifikovat dekoraci z fádního 
označení „Ruský červený kříž“ je však 

bez bližších údajů opravdu zapeklitý 
oříšek. Uvedený odznak je čistě 
ilustrativní. Kameník, který tesal 
nápis, šetřil síly nebo pracoval pod 
vlivem. Obojí lze předpokládat. 
Používal tehdy běžné zkratky a ve 
snaze o estetické rozvržení písma 
možná z laické nevědomosti ignoroval 
faleristické zákonitosti. Bohužel, jak 
by ho jistě poučil zesnulý pan doktor, 
„Littera scripta manet“ (Napsané trvá). 
Není to nic neobvyklého. Chyb na 
náhrobních kamenech, ale i na pom-
nících, je poměrně dost. Kámen není 
zrovna levný materiál, a tak když se na 
„překlep“ přišlo včas a nebyl přímo 
fatální, zaznělo většinou úlevné – 
nechte to tak, pane mistr.

S přítelem na telefonu (čímž znalci 
německého jazyka Ing. Fiedlerovi 
srdečně děkuji) jsme z německého 
nápisu vygenerovali pravděpodobný
a snad i logický český překlad: Rytíř 
saského Albrechtova řádu I. třídy
a pruského Řádu červené orlice, nositel 
Ruského červeného kříže atd. Kdy a za 
co byl Franz Schreyer vyznamenán 
vysokými řády několika států i těmi 
nejmenovanými, skrytými pod zkrat-
kou atd., by bez použití umělé 
inteligence se spoléháním jen na tu 
vlastní vrozenou a nezištnou pomoc 
přátel vyžadovalo daleko hlubší ponor 
do historických pramenů, přesahující 
možnosti autora i rozsah novinového 
článku. Je však víc než pravdě-
podobné, že mají přímou souvislost
s prusko-rakouskou válkou v roce 
1866. Jen pro zajímavost připomínám, 
že podobnými dekoracemi se pyšnil
i dlouholetý předseda Janských Lázní, 
hoteliér a majitel realit Wenzel Stark 
(1828–1908), pochovaný rovněž na 
svobodském hřbitově, jehož hrobka 
dnes v docela tristním stavu objektivu 
fotografa Glasera také neunikla.

Antonín Tichý

Zdroj: Svoboda fórum, červenec-
srpen 2024, www.musvoboda.cz

www.freiheit.cz

Hrobka rodiny Schreyer po opravě obvodní
zdi hřbitova (2016). Od r. 2020 jsou ale původní

nápisy překryty novými deskami se jménem
nového nebožtíka - Juraje Molnára.

Schreyerův dům čp. 434 na začátku 21. století.

Svobodská hlavní ulice na pohlednici z r. 1906.
Čp. 34 vlevo uprostřed s balkonem.

Albrechtův řád - Sasko
na rakouské stuze.

Řád červené orlice - Prusko.
Ruský odznak

Řádu červeného kříže.
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hrobových míst. Restaurátor pan Kotrbáček z Hořic měl 
velmi nesnadnou úlohu, protože fragmenty jednotlivých 
náhrobků byly rozmístěny na různých místech, dokonce se 
ukázalo, že některá původně uvažovaná hrobová místa byla 
jen místem, kam se shodou náhod dostaly části náhrobků. 
Naopak, téměř archeologická práce vedla k objevu 
hrobových míst, která by na jejich místech už nikdo nehledal. 
Při realizaci této etapy jsme spolupracovali s Česko-
německým fondem budoucnosti i přímo s potomky 
některých zde pohřbených původních Dolnodvoráků. 
Celkové náklady 1. etapy obnovy hrobů byly 641.000 Kč, 
dotace z fondu činí 300.000 Kč, příspěvek Heimatkreis 
Hohenelbe je 32.000 Kč a soukromý příspěvek potomků je 
20.000 Kč. Na obecní rozpočet tak zbývá cca 290.000 Kč. 
Nově se nám hlásí ještě potomci některých dalších zde 
pohřbených lidí, takže je možné, že výše příspěvků ještě není 
konečná.

Nejsou to malé prostředky, ale proměna jednotlivých 
hrobových míst, ale i hřbitova jako celku, je až překvapivá. 
Náhrobky byly pouze důkladně očištěné a nakonzervované, 
co bylo povaleno, je v původní poloze, co bylo možné 
poskládat z rozbitých částí, je poskládáno. Tedy nebylo
a není naším cílem zde dělat ze starého nové. Přesto, a možná 
právě proto, se vyznění našeho hřbitova výrazně změnilo. 
Vždycky to bude pietní místo, kde si s úctou k našim 
předkům uvědomujeme, že nic netrvá věčně. Součástí této 
piety je nyní i respekt k celé zhruba 130leté historii hřbitova
a všem zde pohřbeným.

Z některých obrázků si můžete udělat představu o tom, jak se 
změnila konkrétní místa. Chci vás ale pozvat, abyste se na 
hřbitov zašli podívat a výsledek restaurátorské práce 1. etapy 
posoudili sami. Věřím, že budete příjemně překvapeni.

Pokud se budete dívat pozorně, uvidíte také, že obnova 
starých hrobů proběhla zatím v horní polovině hřbitova. 
Proto jsme již požádali o spolupráci naše osvědčené partnery 
z 1. etapy a v roce 2025 bychom v obnově rádi pokračovali 
dalšími 15 hroby s předpokládanými celkovými náklady 
400.000 Kč. Věřím, že následovat bude i etapa třetí, finální. 
Dolnodvorský hřbitov se tak stane důstojným místem pro 
poslední odpočinek našich občanů, vyjadřující náš respekt ke 
složité historii naší obce.

Martin Bělovský
starosta

 

V sobotu 17. srpna se uskutečnilo další setkání dnešních
i bývalých občanů Dolního Dvora. Tentokrát byla příležitost 

doopravdy slavnostní, protože postupná obnova památek
v naší obci došla k jednomu ze svých vrcholů – odhalení 
rekonstruovaného památníku obětem 1. světové války, který 
jsme v jeho původní podobě mohli vidět pouze na 
fotografiích vzniklých kolem roku 1925.

Jeho autorem byl Emil Schwantner narozený 27. 8. 1890
v Královci, okres Trutnov. Zemřel 18. 12. 1956
v Schönebecku, bývalé NDR. Nadaný sochař a řezbář 
vystudoval sochařství na Akademii umění v Praze u Josefa 
Václava Myslbeka. Vliv na jeho umělecký směr měl August 
Rodin a Jan Štursa.

Dobrovolně se přihlásil do 1. světové války, kde prožil těžké 
chvíle a děs, únavu a utrpení svých druhů. Toto vše vtisknul 
výrazům svých soch. Plastika sousoší v Dolním Dvoře byla 
umístěna na podstavci s letopočtem 1914 a 1918. Toto dílo 
bylo zničeno v roce 1945 při hromadném dosídlování 
pohraničí. Nyní je památník obětem válek obnoven. 
Pískovcový reliéf zobrazuje uprostřed vojáka zahaleného do 
deky, kterému se v klíně choulí dvě další postavy, vyhublí
a strhaní spolubojovníci na konci sil, odění jen do cárů 
někdejší uniformy, s onucemi na nohou. Je to výjev utrpení
a zmaru, v němž umírali všichni ti, kdo se z velké války 
nevrátili.

Po skončení 1. světové války se Emil Schwantner vrátil do 
Podkrkonoší a usadil se v Trutnově. V jeho ateliéru vznikla 

DĚNÍ V OBCI

Pomník před rekonstrukcí v r. 2023.

Podoba pomníku v době vzniku.
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Vážení sousedé,

realitou našeho života jsou postupně narůstající náklady 
všech výrobků a služeb, které jsou postupně vyrovnávány 
postupným nárůstem příjmů. V uplynulých letech jsme byli 
svědky vysokých čísel inflace, v současné době je situace 
klidnější a bližší normálu. Vyšší nákladová úroveň
v porovnání s minulostí je však skutečností, která má svůj 
vliv i na rozpočet naší obce.

Proto zastupitelstvo obce na svém zasedání dne 21. 8. 2024 
schválilo tři obecně závazné vyhlášky, které budou platit od 
1. 1. 2025 a které na tuto skutečnost reagují.

První vyhláška řeší místní poplatek za sběr a likvidaci 
komunálního odpadu. V každém jarním Zpravodaji 
zveřejňujeme komentovanou bilanci odpadového hospo-
dářství naší obce, ze které je zřejmý narůstající deficit
i limity pro možné změny organizace systému sběru. I když 
intenzivně investujeme do systému dohledu nad sběrnými 
místy, abychom snížili jejich potenciální zneužívání,
s dalším postupným nárůstem nákladů musíme počítat
a přizpůsobit tomu i parametry pro dosažení odpovídajících 
příjmů systému.

Proto jsme navýšili základní sazbu místního poplatku za 
odpady na 1.200 Kč/rok. Částečnou kompenzací pro naše 
občany je rozšíření 50% slevy pro děti až po hranici 18 let
a nově také uplatnění této slevy pro osoby od 65 let. Fakticky 
to také znamená, že finanční zátěž odpadového systému se 
částečně (zhruba o 3 procentní body) přesouvá od trvale 
žijících obyvatel směrem k majitelům rekreačních nemo-
vitostí. 

Obecní systém sběru a likvidace odpadů využívají také 
místní ubytovatelé, proto je změna místního poplatku za 
odpady spojena i s navýšením ceny této služby pro tuto 
skupinu. Od příštího roku zde bude platit sazba 350 Kč za 
lůžko a rok.

Vize Dolního Dvora do budoucnosti je spojena se službami 
cestovního ruchu. Návštěvníci naší obce očekávají a budou 
očekávat kvalitní služby nejen od ubytovatelů a (doufejme) 
restaurací, ale i od dalších subjektů cestovního ruchu a také 

od obce. To bude určitě něco stát, a proto se i oni musejí 
výrazněji na těchto nákladech podílet. Nově stanovená výše 
místního poplatku z ubytování 25 Kč za osobu a den tomu 
může pomoci, i když stále zůstává jedna z nejnižších při 
porovnání s obdobnými obcemi. Spoléháme na naše 
ubytovatele, že budou poplatek odpovědně vybírat
a evidovat.

Od 1. 1. 2025 také navyšujeme koeficient pro výpočet daně
z nemovitostí u rekreačních a komerčních nemovitostí na 
hodnotu 3,0. Kromě toho, že tím posílíme obecní příjmy, 
chceme také vytvořit motivaci pro přihlášení k pobytu pro ty, 
kteří v Dolním Dvoře fakticky žijí, ale trvalé bydliště tu stále 
nemají. Daň z nemovitostí pro trvale obývané domy není 
tímto opatřením nijak dotčena.

Děkuji vám za pochopení a přeji pevné zdraví.

Martin Bělovský, starosta

Myšlenkou na obnovu starých německých hrobů na obecním 
hřbitově jsme se začali zabývat v roce 2021. Prvním krokem 
byl důsledný průzkum hřbitova, při kterém bylo 
zdokumentováno celkem 61 starých hrobových míst. Téměř 
všechna místa nesla výrazné stopy plynoucího času, většina
z nich také byla v průběhu doby poznamenána vandalismem. 
U některých míst se k tomu navíc přidal devastační vliv 
přerostlých tújí.

Prvním krokem k nápravě bylo právě vykácení přerostlých 
stromů v roce 2022 s náklady ve výši 160.000 Kč, které jsme 
realizovali kompletně z obecního rozpočtu. Dotaci ze 
Státního zemědělského intervenčního fondu jsme nakonec 
nedostali, a to i přes kladné stanovisko naší MAS Krkonoše.

V letech 2023 a 2024 jsme realizovali první etapu obnovy 
starých německých hrobů, obnoveno bylo celkem 31 
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hrobových míst. Restaurátor pan Kotrbáček z Hořic měl 
velmi nesnadnou úlohu, protože fragmenty jednotlivých 
náhrobků byly rozmístěny na různých místech, dokonce se 
ukázalo, že některá původně uvažovaná hrobová místa byla 
jen místem, kam se shodou náhod dostaly části náhrobků. 
Naopak, téměř archeologická práce vedla k objevu 
hrobových míst, která by na jejich místech už nikdo nehledal. 
Při realizaci této etapy jsme spolupracovali s Česko-
německým fondem budoucnosti i přímo s potomky 
některých zde pohřbených původních Dolnodvoráků. 
Celkové náklady 1. etapy obnovy hrobů byly 641.000 Kč, 
dotace z fondu činí 300.000 Kč, příspěvek Heimatkreis 
Hohenelbe je 32.000 Kč a soukromý příspěvek potomků je 
20.000 Kč. Na obecní rozpočet tak zbývá cca 290.000 Kč. 
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Martin Bělovský
starosta

 

V sobotu 17. srpna se uskutečnilo další setkání dnešních
i bývalých občanů Dolního Dvora. Tentokrát byla příležitost 

doopravdy slavnostní, protože postupná obnova památek
v naší obci došla k jednomu ze svých vrcholů – odhalení 
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jsme v jeho původní podobě mohli vidět pouze na 
fotografiích vzniklých kolem roku 1925.
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v Schönebecku, bývalé NDR. Nadaný sochař a řezbář 
vystudoval sochařství na Akademii umění v Praze u Josefa 
Václava Myslbeka. Vliv na jeho umělecký směr měl August 
Rodin a Jan Štursa.

Dobrovolně se přihlásil do 1. světové války, kde prožil těžké 
chvíle a děs, únavu a utrpení svých druhů. Toto vše vtisknul 
výrazům svých soch. Plastika sousoší v Dolním Dvoře byla 
umístěna na podstavci s letopočtem 1914 a 1918. Toto dílo 
bylo zničeno v roce 1945 při hromadném dosídlování 
pohraničí. Nyní je památník obětem válek obnoven. 
Pískovcový reliéf zobrazuje uprostřed vojáka zahaleného do 
deky, kterému se v klíně choulí dvě další postavy, vyhublí
a strhaní spolubojovníci na konci sil, odění jen do cárů 
někdejší uniformy, s onucemi na nohou. Je to výjev utrpení
a zmaru, v němž umírali všichni ti, kdo se z velké války 
nevrátili.

Po skončení 1. světové války se Emil Schwantner vrátil do 
Podkrkonoší a usadil se v Trutnově. V jeho ateliéru vznikla 
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Pomník před rekonstrukcí v r. 2023.

Podoba pomníku v době vzniku.
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Vážení sousedé,

realitou našeho života jsou postupně narůstající náklady 
všech výrobků a služeb, které jsou postupně vyrovnávány 
postupným nárůstem příjmů. V uplynulých letech jsme byli 
svědky vysokých čísel inflace, v současné době je situace 
klidnější a bližší normálu. Vyšší nákladová úroveň
v porovnání s minulostí je však skutečností, která má svůj 
vliv i na rozpočet naší obce.

Proto zastupitelstvo obce na svém zasedání dne 21. 8. 2024 
schválilo tři obecně závazné vyhlášky, které budou platit od 
1. 1. 2025 a které na tuto skutečnost reagují.

První vyhláška řeší místní poplatek za sběr a likvidaci 
komunálního odpadu. V každém jarním Zpravodaji 
zveřejňujeme komentovanou bilanci odpadového hospo-
dářství naší obce, ze které je zřejmý narůstající deficit
i limity pro možné změny organizace systému sběru. I když 
intenzivně investujeme do systému dohledu nad sběrnými 
místy, abychom snížili jejich potenciální zneužívání,
s dalším postupným nárůstem nákladů musíme počítat
a přizpůsobit tomu i parametry pro dosažení odpovídajících 
příjmů systému.

Proto jsme navýšili základní sazbu místního poplatku za 
odpady na 1.200 Kč/rok. Částečnou kompenzací pro naše 
občany je rozšíření 50% slevy pro děti až po hranici 18 let
a nově také uplatnění této slevy pro osoby od 65 let. Fakticky 
to také znamená, že finanční zátěž odpadového systému se 
částečně (zhruba o 3 procentní body) přesouvá od trvale 
žijících obyvatel směrem k majitelům rekreačních nemo-
vitostí. 

Obecní systém sběru a likvidace odpadů využívají také 
místní ubytovatelé, proto je změna místního poplatku za 
odpady spojena i s navýšením ceny této služby pro tuto 
skupinu. Od příštího roku zde bude platit sazba 350 Kč za 
lůžko a rok.

Vize Dolního Dvora do budoucnosti je spojena se službami 
cestovního ruchu. Návštěvníci naší obce očekávají a budou 
očekávat kvalitní služby nejen od ubytovatelů a (doufejme) 
restaurací, ale i od dalších subjektů cestovního ruchu a také 

od obce. To bude určitě něco stát, a proto se i oni musejí 
výrazněji na těchto nákladech podílet. Nově stanovená výše 
místního poplatku z ubytování 25 Kč za osobu a den tomu 
může pomoci, i když stále zůstává jedna z nejnižších při 
porovnání s obdobnými obcemi. Spoléháme na naše 
ubytovatele, že budou poplatek odpovědně vybírat
a evidovat.

Od 1. 1. 2025 také navyšujeme koeficient pro výpočet daně
z nemovitostí u rekreačních a komerčních nemovitostí na 
hodnotu 3,0. Kromě toho, že tím posílíme obecní příjmy, 
chceme také vytvořit motivaci pro přihlášení k pobytu pro ty, 
kteří v Dolním Dvoře fakticky žijí, ale trvalé bydliště tu stále 
nemají. Daň z nemovitostí pro trvale obývané domy není 
tímto opatřením nijak dotčena.

Děkuji vám za pochopení a přeji pevné zdraví.

Martin Bělovský, starosta

Myšlenkou na obnovu starých německých hrobů na obecním 
hřbitově jsme se začali zabývat v roce 2021. Prvním krokem 
byl důsledný průzkum hřbitova, při kterém bylo 
zdokumentováno celkem 61 starých hrobových míst. Téměř 
všechna místa nesla výrazné stopy plynoucího času, většina
z nich také byla v průběhu doby poznamenána vandalismem. 
U některých míst se k tomu navíc přidal devastační vliv 
přerostlých tújí.

Prvním krokem k nápravě bylo právě vykácení přerostlých 
stromů v roce 2022 s náklady ve výši 160.000 Kč, které jsme 
realizovali kompletně z obecního rozpočtu. Dotaci ze 
Státního zemědělského intervenčního fondu jsme nakonec 
nedostali, a to i přes kladné stanovisko naší MAS Krkonoše.

V letech 2023 a 2024 jsme realizovali první etapu obnovy 
starých německých hrobů, obnoveno bylo celkem 31 
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další zásadní díla, která se zachovala ve dřevě, bronzu, 
mramoru, sádře i porcelánu. Hlavní pro Trutnovsko jsou 
památníky vytvořené na zakázku obcí. Figurální výzdoby 
památníků jsou symbolem válečného i poválečného utrpení
a vyznačují se protiválečným cítěním. Schwantnerovy sochy 
byly později ničeny jak nacisty, tak odpůrci nacismu.

Podobný osud potkal i dolnodvorský památník. Za druhé 
světové války byl zneužívaný pro nacistické oslavy, po druhé 
světové válce byl poničený a sochařská výzdoba zmizela 
neznámo kam. V roce 1965 mu byl dodán „nový“ význam, 
měl se stát pouze jakousi doprovodnou konstrukcí slavnostně 
vysazené lípy svobody, připomínající 20 let od skončení
2. světové války.

Obnova památníku je provedena jako symbol historického 
smíření. Proto není pouhou rekonstrukcí jeho původní 
podoby, ale zachycuje i další historické události. Byla 
doplněna tabule se jmény padlých ve druhé světové válce
a na tělese památníku příslušné letopočty. Nezapomeneme 
ani na obnovení lípy svobody, tentokrát ale bude vysazena za 
památníkem, aby ho vhodně doplňovala, nikoliv zakrývala. 

Pod centrálním reliéfem je pamětní deska s uvedením všech, 
kteří se na obnově finančně podíleli a kterým patří náš
velký dík. Kromě obce Dolní Dvůr je to Ministerstvo obrany 
ČR, Česko-německý fond budoucnosti a Heimatkreis 
Hohenelbe/Riesengebirge e. V. Deska také obsahuje QR kód, 
po jehož načtení se může každý seznámit s historií 
památníku.

Poděkování patří samozřejmě i našim partnerům, kteří 
obnovu realizovali. Stavební část obnovy provedla 
společnost KAMPA MARYNKA z Horní Branné, 
restaurátorská část včetně vytvoření desek se jmény padlých 
a kopie reliéfu vojáků Emila Schwantnera je dílem 
pardubické restaurátorky Lucie Procházkové.

Zdroj:  Osudy psané dlátem – Petr Bergmann
     Proslavili Trutnov – Václav Horák, Roman Reil,
  Pavel Zahradník

Zpracovali: Hana Homolová a Martin Bělovský

V červenci tohoto roku jsme v naší obci instalovali nové 
třístranné hodiny s digitálním teploměrem. Tento 
moderní doplněk nejenže zkrášluje naše veřejné 
prostranství, ale také poskytuje užitečné informace
o aktuálním čase a teplotě. Hodiny jsou umístěny na 
strategickém místě, aby byly dobře viditelné pro všechny 
obyvatele i návštěvníky. Věříme, že tento nový prvek 
přispěje k pohodlí a informovanosti všech, kteří se 
pohybují v naší obci.

Lenka Máslová

  

Odhalení pomníku - rodák z Dolního Dvora Erich Kraus,
restaurátorka Lucie Procházková a starosta Martin Bělovský.

31

Objektivem z Dolního Lánova a Dolního Dvora
Zkoušky loveckých plemen psů v Dolním Lánově, konané 23.–24. června 2024.

Odhalení pomníku v Dolním Dvoře 17. 8. 2024.
Foto k článku ze str. 29 a 30.

Dokončení první etapy obnovy starých německých hrobů na hřbitově v Dolním Dvoře.
Foto k článku ze str. 28 a 29.

Zahájení.

V lese.

Rozhodčí.

Vyhodnocení zkoušek.

Začátek zkoušek.

Dole uprostřed Antonín Hylmar s křepelákem.
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NÁLEZY LUKÁŠE TUČKA S DETEKTOREM KOVŮ NA LÁNOVSKU. 

U příležitosti odhalení dvou opravených sakrálních památek uspořádalo IC Lánov výstavu
nálezů Lukáše Tučka. Vystavené exponáty naleznete v budově infocentra až do 4. 10. 2024.

VÝSTAVA „POD POVRCHEM”


